
وزیر اطلاعات از شناسایی و کشف دو اقدام تروریستی در 
شرق و شمال غرب کشور خبر داد.

حجت الاسلام سید محمود علوی روز یکشنبه در نشست 
خبری افزود: یکی از عناصر تکفیری در مرزهای جنوب شرق 
کشور در 19 بهمن ماه شناسایی شد که دو عدد بمب دست 

ساز را با قابلیت کنترل از راه دور به همراه داشت.  وی ادامه 
داد: علاوه بر آن نیم کیلو مواد منفجره به همراه فیتیله، ریموت 
و بمب آهن ربایی برای ترور از این شخص به دست آمد. وزیر 
اطلاعات دومین شناسایی و کشف اقدام تروریستی را مربوط 

به مرزهای غربی کشور عنوان کرد و ...

علی لاریجانی در پاسخ به این سوال که آیا فکر می کنید 
در مجلس آینده نیز به عنوان رییس خواهید بود گفت: من 

رجال الغیب نیستم که بتوانم از الان پیش بینی کنم.
رئیس مجلس شورای اسلامی در حاشیه بازدید از ستاد 
انتخابات کشور در جمع خبرنگاران در پاسخ به این سوال که 
فکر می کنید چه اتفاقی افتاد که در انتخابات سال جاری در 
حوزه انتخابیه قم نفر دوم شدید گفت: من نمی خواهم درباره 

این موضوع اظهارنظر کنم.
رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوالی مبنی 
بر این که گفته بودید تخریب گران را در قم می شناسید، 
آیا نمی خواهید آنها را به مردم معرفی کنید؟ و این که آیا 
این تخریب ها تاثیری در نتایج اعلامی دارد اظهار کرد: 
مثل این که شما دنبال دردسر جدید می گردید)با خنده(؛ 
و گو  این موضوع گفت  در یک فرصت مناسب درباره 

جشن خواهد شد، باید در حال  حاضر 
را  انتخابات  برگزار کنیم.توفیق 

کرسی های تهران تماما به اصلاح طلبان رسید؛

شکست  سنگین 
اصولگرایان 

رییس مجلس خبرگان از خبرگان جا ماند
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آیت الله هاشمی رفسنجانی:

هر کسی را مردم نخواهند باید کنار برود

سازمان حج: فعلا اعزام نداریم

از سوی فرمانداری قم اعلام شد؛

آراء داوطلبان نمایندگی مجلس دهم در قم

وزیر اطلاعات خبرداد:

کشف دو گروه تروریستی 
پیش از برگزاری انتخابات
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روزنامه صبح ایران

اظهار نظر لاریجانی در مورد ریاست خود در مجلس دهم:

رجال الغیب 
نیستم

نمی خواهم در مورد نتایج 
انتخابات قم اظهار نظر کنم

در زیر نور آفتاب کم جان اما مسرت بخش آخرین ماه زمستان 94، آرام و با 
همان لبخند همیشگی اش در دفتر کارش می نشیند و مانع کشیدن پرده ها 
می شود. می گوید، از آن جایی که از تاریکی بدم می آید هیچ وقت پرده ها را 

نمی کشم و با آفتابی که روی صورتم افتاده هم مشکلی ندارم.
در روزهای پایانی سال 94، سالی که در آن یکی از تاریخی ترین توافق های 
بین المللی محقق شد و به مناقشه  هسته ای 13 ساله پایان داد، فرصتی به دست 

آمد تا با مرد اول دیپلماسی کشور گفت وگویی کوتاه داشته باشیم.
یادآوری خاطره ای از دوران تدریس آقای وزیر، در دولت قبل که مسوولان 

دانشگاه تهران برگزاری یک کلاس درس را برای او تاب نیاوردند، آه از نهادش بلند می کند 
و نفسی عمیق می کشد. می گوید: خوبی دنیا این است که می گذرد. هیچ چیز پایدار 
نمی ماند و اگر این گونه نگاه کنیم، هم دوران سخت می گذرد و هم دورانی که در پست و 
مقام هستید. خوشبخت کسی است که در نتیجه چرخش ایام امتخانش را خوب پس دهد.
سوالات و ابهامات زیادی در حدود سه سال مذاکرات مستمر و نفس گیر، پشت درهای 
مذاکراتی باقی است که این وقت کوتاه مجال طرح آن ها را نمی داد. برخی از سوالات بدون نیاز 
به طرح شدن، امروز پاسخ های شان داده شده و برخی دیگر به خاطره تبدیل شدند، اما هنوز 

سوالاتی وجود دارد که گذشت زمان اثری بر آن ها نداشته است ...

محمد جواد ظریف: 

با فشار سیاست هایم را عوض نمی کنم

توییت روحانی خطاب به مردم: هنرمندانه با رای خود فضای جدیدی خلق کردید
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 دستگاه مزایده گزار:

دانشگاه آزاد اسلامی استان قم

موضوع مزایده:
اجاره ساختمان با کاربری تجاری به مساحت 350 متر در دو طبقه همکف و نیم 

طبقه )همکف 250 متر _  نیم طبقه 100 متر( واقع در قم، ابتدای شهرک پردیسان، 

بلوار د انشگاه، در مجاورت ورودی مجتمع دانشگاهی آزاد اسلامی قم و بر بلوار دانشگاه. 

مهلت مراجعه جهت اطلاع از شرایط مزایده و تحویل اسناد:
از تاریخ 94/12/10 الی 94/12/20

مدارک لازم و نحوه دریافت اسناد مزایده:
مراجعه حضوری با اصل فیش واریز به مبلغ 500/000 ریال به حساب جاری 

0200200146006 سیبای ملی دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم )غیر قابل استرداد(  

ضمنا هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.
زمان و محل دریافت اسناد:

درساعات اداری )8 صبح الی 16( قم، شهرک پردیسان، بلوار دانشگاه، مجتمع 

دانشگاهی آزاد اسلامی قم، ساختمان مرکزی، دفتر کمیسیون معاملات

تلفن: 2807474 - 0253

مهلت دریافت و ارائه پاکت:

10 روز پس از انتشار آگهی به دفتر حراست دانشگاه واقع در مجتمع دانشگاهی 

پردیسان، ساختمان مرکزی.

ضمنا حضور شرکت کنندگان در مزایده در جلسه بازگشایی پاکت های ارسالی 

الزامی است و عدم حضور شرکت کنندگان مانع از بازگشایی پاکات نخواهد شد و 

دانشگاه در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد.

 دستگاه مزایده گزار:

دانشگاه آزاد اسلامی استان قم

موضوع مزایده:

اجاره پارکینگ دانشجویی واقع در قم، ابتدای شهرک پردیسان، بلوار دانشگاه، 

مجتمع دانشگاهی آزاد اسلامی به مساحت حدود 10/000 متر مربع. 

مهلت مراجعه جهت اطلاع از شرایط مزایده و تحویل اسناد:

از تاریخ 94/12/10 الی 94/12/20

مدارک لازم و نحوه دریافت اسناد مزایده:

مراجعه حضوری با اصل فیش واریز به مبلغ 500/000 ریال به حساب جاری 

0200200146006 سیبای ملی دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم )غیر قابل استرداد(  

ضمنا هزینه درج آگهی به عهده برنده مزایده می باشد.

زمان و محل دریافت اسناد:

درساعات اداری )8 صبح الی 16( قم، شهرک پردیسان، بلوار دانشگاه، مجتمع 

دانشگاهی آزاد اسلامی قم، ساختمان مرکزی، دفتر کمیسیون معاملات

تلفن: 2807474 - 0253

مهلت دریافت و ارائه پاکت:

10 روز پس از انتشار آگهی به دفتر حراست دانشگاه واقع در مجتمع دانشگاهی 

پردیسان، ساختمان مرکزی .

ضمنا حضور شرکت کنندگان در مزایده در جلسه بازگشایی پاکت های ارسالی 

الزامی است و عدم حضور شرکت کنندگان مانع از بازگشایی پاکات نخواهد شد.

 دانشگاه در رد یا قبول پیشنهادات مختار می باشد.

دانشگاه آزاد اسلامی استان قم دانشگاه آزاد اسلامی استان قم

روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی استان قم روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی استان قم

آگهی مزایده عمومی آگهی مزایده عمومی
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به احترامتان می ایستم
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نوبت پاسخ به اعتماد مردم
حالا نوبت پاسخ به اعتماد مردم است. انتخابات هفتم 
اسفند آزمونی  برای همه مدعیانی که با دعوت مردم به 
حضور در پای صندوق های رأی، وعده تلاش برای تحقق 

مطالبات آنان را در دوران پسا تحریم داده اند.
رئیس جمهور روحانی کیفیت و کمیت مشارکت مردم 

در انتخابات اخیر را برجام دو خواند. برخی عنوان بالا را فرصتی برای تعقیب اهداف اقتصادی 
دولت تعبیر کرده اند؛ به این معنا که همسویی مجلس دهم با سیاست های مورد اعتماد 
مردم، بستر لازم برای بهبود اقتصاد زخمی کشور فراهم می کند؛ اما تعبیر دیگر از عنوان 
زیرکانه برجام دو می تواند نهادینه شدن تعامل سازنده میان رقیبانی باشد که در منازعات 

خود گاه منافع ملی را ابزار کرده اند.
تعامل سازنده دستمایه مذاکرات سخت هسته ای بود. ایران نشان داد که قادر است 
در بزنگاه لازم، هنر گفت وگو و ایجاد توافق با سخت ترین دشمنان و رقیبان خود را در 
جامعه جهانی به نمایش گذارد و از آن نتیجه دلخواه بگیرد. اکنون نوبت داخل است که 
جریان های رقیب بر سر منافع کشور و مردم به توافق دست یابند. مهمترین مشخصه تعامل 
سازنده، اراده همه طرف ها برای رسیدن به نتیجه ای درخور منافع ملی است. این هدف 
باید به توزیع منافع میان همگان براساس حاصل جمع متغیر باشد؛ به عبارت دیگر تعامل 
سازنده که آشتی میان منازعه گران سیاسی را دنبال می کند، در پی حذف دیگری نیست 
بلکه ایجاد فرصت دوباره برای همزیستی مسالمت آمیز میان همه طر ف ها براساس قاعده 
دموکراسی انتخابی است. تشخیص اولویت های کشور برای برون رفت از وضعی که از یکسو 
اقتصاد را در چنبره مشکلات گرفتار کرده و از سوی دیگر به بی اعتمادی روزافزون میان 
همه طرف ها انجامیده، اصلی ترین دستاورد پاسخ مشارکت صمیمانه مردم در انتخابات 

هفتم اسفند می تواند باشد.
مردم وظیفه خود را که همان حضور متعهدانه در انتخابات بود، بخوبی انجام داده اند و 
حالا هشیارانه نظاره گر صحنه هایی هستند که قوای انتخابی کشور زین پس ایجاد خواهند 
کرد. انتخاب مردم رأی به اراده تغییر در اوضاعی است که به دلیل رقابت های فرساینده 
جناح ها، سبب توقف کشور در صحنه منازعات شده است. جناح های رقیب چه آنها که 
بیشترین آراء را از آن خود کردند و چه اقلیت، لازم است مفهوم حضور هدفمند مردم 
پای صندوق های رأی را درک کرده و ضمن تمکین آن، کنش های خود را براین اساس 

تنظیم و جهت دهند. 
مثلی است معروف که می گوید؛ مردم سخت به ایده ای اعتماد می کنند اما خیلی زود 
می توانند اعتماد خود را پس بگیرند. در این صورت دیگر آب رفته به جوی بازنمی گردد. 
از این رو دولت و مجلس دهم وظیفه ای سخت و حساس را برعهده دارند. مهم نیست که 
هریک از نمایندگان مجلس دهم اصلاح طلب هستند یا اصولگرا، مهم درک حضور هدفمند 
مردمی است که بیشترین آسیب را از اختلافات جناحی تحمل کرده  و حالا خواستار 
استقرار عقلانیتی هستند که مدیریت امور را براساس منافع واقعی مردم در اختیار بگیرد. 

نهادینه شدن تعامل و توافق همه طرف ها براساس منافع ملی اصلی ترین وظیفه ای است 
که پس از هفتم اسفند بر عهده مجلس و دولت خواهد بود. این تعامل بی گمان محدود 
به توافق های اقتصادی نمی تواند باشد بلکه همه سطوح سیاسی، اجتماعی و فرهنگی را 
نیز در بر می گیرد. فرصت برای مجلس و دولت محدود است. امید مردم به همان چیزی 
است که رئیس جمهور روحانی برای ترغیب مردم در مشارکت گسترده در انتخابات هفتم 

اسفند وعده داد.

فعال سیاسی اصلاح طلب:

رای مردم بیانگر نه به تندروها است
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: رای مردم در انتخابات روز جمعه حاوی این پیام 
بود که نه تنها در مجلس بلکه در خبرگان هم علاقه ای به حضور تندرو ها در مجلس ندارند. 
عبدالله ناصری در گفت وگو با خبرنگار ایلنا درباره واکنش رسانه های اصولگرا به پیروزی 
اصلاح طلبان اظهارداشت: رسانه های اصولگرا در این مدت دو خط را پیگیری می کردند. اول 
اینکه مدعی بودند در شهرستان ها اصولگرایان پیروز شدند در صورتی که اخبار این مطلب را 
تایید نمی کرد. دومین خط آن ها هم بر این مبنا بود که در انتخابات خبرگان، لیست جامعه 
مدرسین پیروز شده است اما واقعیت این است که در انتخابات خبرگان، اصلاح طلبان بعد از 
رد صلاحیت ها امکان انتشار لیست قدرتمند را نداشتند اما اتفاقی که در خبرگان افتاد این 

بود که لیست امید با حمایت آقای هاشمی و خاتمی رای بالایی آورد. 
وی افزود: اصلاح طلبان از اول هم فقط به دنبال برنامه ریزی برای انتخابات مجلس 
شورای اسلامی بودند و انتخابات مجلس خبرگان را به افرادی دیگر سپردند. در این 
انتخابات بسیاری از اصلاح طلبان روحانی مجتهد در سراسر کشور ثبت نام کردند و 

همه رد شدند. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب افزود: اصولگرایان در هیچکدام از لایه های مختلف اصلا 
تصور نمی کردند که واکنش مردم به انتخابات این گونه باشد. هر چند در نتایج اولیه تهران 
برخی از نامزدهای اصلاح طلب در فهرست های اعلام شده بودند اما وقتی که نتایج شمارش 
آرای مناطق مرکزی و شمال شهر اعلام شد، این افراد از لیست افتادند. این افراد در جنوب 
شهر نیروهای خود را سازماندهی کردند اما رای مردم بسیار بیشتر از رای های سازمان 
یافته اصولگرایان بود. ناصری با اشاره به افرادی که فضاسازی هایی را ایجاد می کنند، گفت: 

اصلاح طلبان باید این پیروزی را پیروزی ملت بدانند. 
این فعال سیاسی اصلاح طلب با تاکید براینکه رسانه های اصلاح طلب به هیچ وجه نباید 
تحت تاثیر فضاسازی ها قرار گرفته و به ادعاهای اصولگرایان پاسخ دهند، گفت: اتفاق بزرگی 
در تاریخ ایران ثبت شده و از نظر ماهیت در تاریخ بی سابقه است چراکه اصلا تصور نمی شد 

میزان مردم در انتخابات به این حد باشد. 
هنر اصلاح طلبان جذب اصولگرایان بود

این فعال سیاسی با اشاره به قرار گرفتن برخی اصولگرایان در لیست اصلاح طلبان تاکید 
کرد: رفتار رهبران اصلاحات به طور چشمگیری افراد زیادی را از جبهه اصلاحات به جبهه 
اصولگرایی کشاند و این عمق تفکری است که آقای خاتمی رهبری آن را به دوش می کشد. 
وی با انتقاد از افرادی که اصولگرایان را یار عاریه اصلاح طلبان معرفی می کنند، گفت:   
این اصولگرایان میانه رو بودند که برای بقای حیات سیاسی خود ایستادن کنار رهبری 
اصلاحات را انتخاب کرده و این هنر جریان اصلاحات بود که توانست اصولگریان را جذب 
جریان اصلاحات کند و پیش بینی می کنم بخشی از جریان اصولگرای سنتی تاریخی از 
فعالیت سیستماتیک خود دست برخواهد داشت و به سمت اصلاح طلبان روی خواهد آورد.

حسن بیادی:

 انتخاب چهره های تندرو 
برای لیست اصولگرایان اشتباه بود

یک نامزد اصولگرای مجلس دهم گفت: انتخاب چهره های تندرو برای لیست اصولگریان 
در انتخابات یک اشتباه بود. 

به گزارش جماران، حسن بیادی در گفت و گو با رویداد 24  در پاسخ به این سوال 
که اگر شورای ائتلافی در انتخابات مجلس نیز از چهره های معتدل تر استفاده می کرد به 
نتایج بهتری دست پیدا نمی کرد، افزود: حتما نتایج بهتری رقم می خورد. اگر از چهره های 
معتدل در ائتلاف استفاده می کردیم حتما اتفاقات بهتری رقم می خورد. این را از قول من 
بنویسید که انتخاب چهره های تندرو برای لیست اصولگریان در انتخابات یک اشتباه بود. 
بیادی همچنین درباره رتبه سی و یکم حداد عادل در تهران، اعلام کرد: در جریان این خبر 
قرار دارم. در این خصوص بار ها بنده و دوستان تذکر دادیم و گفتیم کسانی که بیش از سه 
دوره در مجلس بودند، نیایند و به جای چنین افرادی از چهره های جدید انقلابی استفاده 
کنیم ولی گوش کسی بدهکار نبود. این نامزد اصولگرای مجلس در پاسخ به این سوال که 
چرا اصولگرایان اقبال عمومی مردم از اصلاح طلبان را نمی پذیرند و همچنان سعی بر تکرار 
سیاست های گذشته در عرصه انتخابات دارند، توضیح داد که »به هر حال این اتفاقاتی است 
که در انتخابات رخ داده و دیگر نمی توان کاری برای آن کرد. من تذکرات لازم را بر اساس 
مصاحبه و مسائل حقوقی گفتم. من از بسیاری از بزرگان وقت گرفتم تا مسائل را تذکر 
بدهم ولی به من وقت ندادند.« این عضو دوره سوم شورای شهر تهران در پاسخ به این سوال 
که تاکنون فقط اصولگرایانی در انتخابات موفق به اخذ رای مطمئنه شدند که در ائتلاف با 
اصلاح طلبان چه در مجلس و چه در خبرگان بوده اند و این مساله قدرت عمومی دو جریان 
را به رخ می کشد، گفت: این مساله ای است که آقایان مسئول در جریان اصولگرایی باید 
پاسخ بدهند. خاطرم است که خیلی وقت پیش من نکته ای را در خصوص برجام گفتم. 
آن زمان من این مطلب را مطرح کردم که نتیجه برجام اعتدال است؛ اعتدالی که نه فقط 
برای ما که برای تمام دنیا است؛ یعنی هرجای دنیا به دنبال افراط و تفریط باشیم قدرت را 
از دست خواهیم داد. وی در پاسخ به این سوال که پیام مشارکت بالای مردم در این دوره 
از انتخابات چه بود، گفت: به نظرم مهم نیست که نتیجه انتخابات چه بود و چه کسی رای 
آورد بلکه مهم آن است که مردم و رهبری پیروز این میدان هستند. این سیل خروشان 
مردم که در انتخابات به راه افتاد باید مورد توجه مسئولان قرار بگیرد که همچنان انتخابات 
مورد حمایت رهبری است و مردم در حمایت از رهبری تصمیم به حضور در انتخابات 
گرفتند. او ادامه داد: مسئولان باید به چنین مهمی واقف بوده و خلاف چنین مساله ای رفتار 
نکنند. این انتخابات نشان داد که مردم به پیام رهبری گوش کرده و حتی مخالفان نظام 

پای صندوق رای آمدند.

آخرین اظهار نظرهای تیم پزشکی معالج آیت الله واعظ طبسی

فعلًا امکان عمل جراحی و جابجایی نیست
عضو تیم پزشکی معالج آیت الله واعظ طبسی با اشاره به ایجاد شرایط پایدار جسمی، 
گفت: فعلًا احتمال عمل جراحی و جابجایی نیست و ایشان نسبتاً در حالت کما بوده و 

هوشیاری کامل ندارد.
دکتر هاشم زاده، مدیر عامل بیمارستان فوق تخصصی رضوی و عضو تیم پزشکی آیت 
الله واعظ طبسی، عصر دیروز در نشست خبری، در محل بیمارستان امام رضا)ع(، از تثبیت 
و پایداری وضع جسمی تولیت آستان قدس رضوی خبر داد. وی با اشاره به اینکه مشکل 
تنفسی آیت الله واعظ طبسی حدود ساعت 3 بعداز ظهر جمعه ایجاد و اقدامات اولیه توسط 
اورژانس در منزل انجام شده، ابراز داشت: تیم پزشکی مجرب بیمارستان رضوی با حضور 
در اورژانس اعتمادی بیمارستان امام رضا)ع( تلاش کردند که حال وی را به صورت پایدار و 
شرایط ثبات قرار دهند. مدیر عامل بیمارستان فوق تخصصی رضوی افزود: با توجه به این 
امر، هر گونه اظهار نظر درباره احتمال وجود ضایعات مغزی و وضع سلامت در ساعت ها و 
روزهای آینده امکان خواهد داشت و در حال حاضر تنها برای پایداری وضع جسمی تلاش 
می شود. دکتر هاشم زاده با اشاره به استفاده از داروهای بیهوشی، اظهار کرد: با توجه به 
این که ایشان در حال حاضر تحت تاثیر دارو هستند، نمی توانیم درباره سطح هوشیاری و 
عوارض مغزی اظهار نظر کنیم و این امر زمانی ممکن است که مصرف داروها متوقف شود.

وی همچنین در پاسخ به سوالی درباره سابقه مشکلات تنفسی آیت الله واعظ طبسی 
اظهار کرد: ایشان پیش از این هم مشکلات تنفسی داشته اند، ولی مشکل این بار حاد تر 

بوده و بیشتر هم طول کشیده است.

نعمتی مطرح کرد:

دشمنان نظام از نفوذ، ناامید و مایوس شدند
نایب رییس فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت گفت: با تدابیر شورای نگهبان در 
بررسی و تایید صلاحیت کاندیداهای دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی و 
پنجمین دوره خبرگان رهبری و با حضور عالی و رای بسیار بالای مردم دشمنان نظام و 

انقلاب از نفوذ ناامید و مایوس شدند.
بهروز نعمتی در گفت وگو با ایسنا، اظهار داشت: الحمدالله با حضور بسیار بسیار خوب 
مردم در تهران و شهرستان ها پای صندوق های رای نتایج بسیار خوبی حاصل شد و 
دشمنان از دنبال کردن اهداف پلیدشان نامید و مایوس شدند. وی مردم را حافظان اصلی 
نظام و انقلاب دانست و افزود: با حضور چشمگیر و موثر مردم راه نفوذ برای کسانی که 
توطئه می کردند، بسته شد. البته رقبا در مقطع تبلیغات انتخابات اظهارنظرهایی می کردند 
که هم راستا با توطئه دشمنان نظام بود اما رقابت ها تمام شد و طبیعتا تاریخ مصرف آن 
سخنان نیز باید به اتمام برسد. وی افزود: درست است که کاندیداهای شکسته خورده 
نتوانستند به مجلس دهم راه پیدا کنند اما می توانند در مراکز و دستگاه های دیگری در کنار 
یکدیگر به مردم خدمت کنیم. مجلس دهم مجلس نعمتی و دوستان نعمتی نیست. آنچه 

مهم است اینکه بدانیم باید دست در دست هم به نظام و انقلاب خدمت کنیم.

وزیردفاع:

نقطه عطفی درهمکاری نظامی با روسیه 
ایجاد کرده ایم

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: از دو سال قبل توانستیم نقطه عطفی در 
فضای همکاری های نظامی با روسیه ایجاد کنیم.

به گزارش ایرنا از اداره کل تبلیغات دفاعی وزارت دفاع، سردار سرتیپ پاسدار حسین 
دهقان روز یکشنبه در حاشیه همایش جایگاه و چشم انداز مهندسی دفاعی در جمع 
خبرنگاران افزود: همکاری های نظامی با فدراسیون روسیه از دو سال قبل در قالب فعالیت 
های دوجانبه و در سطح راهبردی ارتقا یافته است. وی با اشاره به نوع این همکاری 
ها تصریح کرد: در زمینه خرید و انتقال فناوری و تسلیحات مورد نیاز مذاکراتی آغاز و 
قراردادهایی نیز تنظیم شده که درحال اجرا است. سردار دهقان در پاسخ به این سئوال که 
برخی رسانه های غربی اعلام کردند قرارداد تحویل سامانه اس 300 لغو شده، گفت: آنها 

اسناد لغو این قرارداد را ارائه کنند.

تازه ترین نتیجه شمارش آراء تهران:

رییس مجلس خبرگان از خبرگان جا ماند
تازه ترین نتیجه شمارش آرا پنجمین دوره انتخابات مجلس خبرگان رهبری در تهران 

اعلام شد.
به گزارش خبرنگار ایلنا مستقر در ستاد انتخابات کشور، بنا بر اطلاعیه شماره 73 ستاد 
انتخابات کشور اسامی منتخبان انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری آراء حوزه 

انتخابیه استان تهران به ترتیب زیر اعلام می شود:
1- اکبر هاشمی بهرمانی با دو میلیون و 218 هزار و 612 رای

2 - محمدآقا امامی با دو میلیون و 203 هزار و 735 رای
3 - حسن روحانی با دو میلیون و 155 هزار و 995 رای
4 - محسن قمی با دو میلیون و 150 هزار و 174 رای

5 - محمدعلی موحدی با دو میلیون و 55 هزار و 902 رای
6 - قربانعلی دری نجف آبادی با یک میلیون و 981 هزار و 841 رای
7 - سید ابوالفضل میرمحمدی با یک میلیون و 892 هزار و 582 رای

8 - محمد محمدی نیک )ری شهری( با یک میلیون و 882 هزار و 922 رای
9 - ابراهیم حاج امینی نجف آبادی با یک میلیون و 832 هزار و 789 رای

10 - سید محمود علوی با یک میلیون و 642 هزار و 175 رای
11 - نصرالله شاه آبادی با یک میلیون و 387 هزار و 224 رای

12 - محمدعلی تسخیری با یک میلیون و 383 هزار و 865 رای
13 - محسن اسماعیلی با یک میلیون و 364 هزار و 686 رای
14 - محمدحسن زالی با یک میلیون و 298 هزار و 298 رای

15 - احمد جنتی با یک میلیون و 285 هزار و 858 رای
16 - سید هاشمی بطحایی با یک میلیون و 271 هزار و 630 رای

17 - محمد یزدی با یک میلیون 208 هزار و 643 رای
18- سیدمحمد سجادی عطاءآبادی با یک میلیون 160 هزار و 630 رای

19- تقی مصباح با 985 هزار و 692 رای
20- محمدباقر باقری با 941 هزار و 206 رای

کرسی های تهران تماما به اصلاح طلبان رسید؛

شکست سنگین اصولگرایان 
در آخرین آمار اعلام شده از سوی ستاد انتخابات وزارت کشور لیست اصلاح طلبان 

همچنان در صدر سی نفر اول است.
به گزارش ایلنا، نتایج انتخابات مجلس شورای اسلامی در حوزه تهران به شرح زیر است:

1- محمدرضا عارف یک میلیون و 287 هزار و 862 رای،
2- علی مطهری یک میلیون و 151 هزار و 551 رای،

3- علیرضا محجوب یک میلیون و 46 هزار و 923 رای،
4- سهیلا جلودارزاده یک میلیون و 39 هزار و 836 رای

5- الیاس حضرتی یک میلیون و 20 هزار و 705 رای
6- کاظم جلالی 996 هزار و 428 رای

7- محمدرضا بادامچی 990 هزار و 85 رای
8- فریده اولاد قباد 984 هزار و 545 رای
9- مصطفی کواکبیان 960 هزار و 8رای

10-  سیده فاطمه حسینی 958 هزار و 783 رای
11- پروانه سلحشوری 945 هزار و 415 رای
12- ابوالفضل سروش 943 هزار و 647 رای

13- علی نوبخت حقیقی 933 هزار و 493 رای
14- غلامرضا حیدری 932 هزار و 358 رای

15- فاطمه سعیدی 929 هزار و 316 رای
16- مهدی شیخ 928 هزار و 283 رای

17- محمود صادقی 926 هزار و 781 رای
18- محمدعلی وکیلی 924 هزار و 309 رای

19- بهروز نعمتی 916 هزار و 18 رای
20- پروانه مافی 915 هزار و 808 رای

21- فاطمه ذوالقدر 910 هزار و 487 رای
22- محمدجواد فتحی 895 هزار و 567 رای
23- سید فرید موسوی 893 هزار و 627 رای

24- طیبه سیاوشی شاه عنایتی 893 هزار و 260 رای
25- محمدرضا نجفی 892 هزار و 897 رای

26- داوود محمدی 892 هزار و 394 رای
27- محسن علیجانی زمانی 888 هزار و 755 رای

28- احمد مازنی 884 هزار و 725 رای
29- علیرضا رحیمی 879 هزار و 900 رای

30- عبدالرضا هاشم زایی 861 هزار و 463 رای
31- غلامعلی حداد عادل 855 هزار و 228 رای

32- مرتضی آقاتهرانی 714 هزار و 292 رای
33- مرضیه وحید دستجردی 703 هزار و 507 رای

34- سیدمحمدحسن ابوترابی فرد 702 هزار و 998 رای
35- احمد توکلی 686 هزار و 751 رای

36- بیژن نباوه وطن 633 هزار و 487 رای
37- علیرضا ذاکانی 619 هزار و 338 رای

38- یحیی آل اسحاق 617 هزار و 143 رای
39- فاطمه رهبر 616 هزار و 739 رای

40- مهرداد بذرپاش 612 هزار و 145 رای
41- فاطمه آلیا 607 هزار و 852 رای

42- لاله افتخاری 596 هزار و 255 رای
43- مجتبی رحماندوست 593 هزار و 935 رای

44- محمد سلیمانی 588 هزار و 510 رای
45- غلامرضا مصباحی مقدم 586 هزار و 108

46- حسین مظفر 584 هزار و 703 رای
47- الیاس نادران 584 هزار و 426 رای

یادداشت

دریچه

سخنگوی حزب کارگزاران سازندگی در 
تحلیل خود از رأی مردم تهران، گفت: ما 
شاهد یک بلوغ سیاسی در تهران هستیم 
که این بلوغ پشتوانه مهمی در کشور و نظام 

است.
حسین مرعشی در گفت وگو با ایسنا، با 
اشاره به اینکه اکثریت مردم با گرایش حامی 
دولت، اصلاحات و اصولگرایی به لیست ها 
به احزاب و  اظهار کرد: مردم  رأی دادند، 
جناح ها اعتماد کردند و این کنش سیاسی 
تکامل یافتگی سیاسی ایران و اتفاق مبارکی 

است.
می توان  اکنون  افزود:  ادامه  در  وی 

تهران  در  ایران  سیاسی  توسعه  شاخص 
در  و   50 استان ها  مراکز  در   ،100 را 
شهرستان ها 30 در نظر گرفت. ظرف ده 
سال آینده توسعه یافتگی سیاسی به سراسر 
ایران سرایت می کند و مردم می آموزند به 
جای تکیه بر شناخت خود به سمت انتخاب 

بسته های سیاسی پیش بروند.
برای  مردم  از  ویژه  تشکر  با  مرعشی 
برداشتن گام دوم برای اصلاح امور کشور، 
خاطرنشان کرد: حتماً مجلس بعدی قوی تر 
دوره  کنونی،  دوره  ما  نظر  از  بود.  خواهد 
همکاری برای حل مشکلات کشور است. 
مجلس بعدی پشتیبان دولت است برای 

تقویت دولت، استانداران و برداشتن گام های 
مهم در عرصه اقتصاد برای عبور از رکود، 

ایجاد رونق و اشتغال.
وی تأکید کرد: جناح پیروز باید قدر رأی 
مردم را بداند و در شأن رأی مردم عمل 
کند. جناح پیروز رعایت اخلاق را همچنان 
باید در دستور کار خود قرار دهد. امروز، روز 
همکاری برای حل مشکلات مردمی است 
که از همه جهت پای نظام ایستاده اند و از 

رهبر و دولت حمایت می کنند.
سخنگوی حزب کارگزاران درباره چرایی 
رأی مردم به لیست امید، افزود: مردم نتیجه 
حاکمیت اصولگراها در سه دوره مجلس را 

دیدند و رأی به تغییر دادند. مردم دیدند 
که در این سه دوره مجلس نتیجه ملموسی 
عاید کشور نشد. مردم دیدند با این وجود 
اصولگرایان به حضور در مجلس اصرار دارند 
رقبای  غلط  یا  درست  رد صلاحیت  از  و 
خود خوشحال اند پس تصمیم گرفتند به 
اصلاح طلبان و حامیان ناشناخته دولت رأی 
دهند ولی به اصولگرایان شناخته شده رأی 

ندادند.
مرعشی در پایان خاطرنشان کرد: جناح 
برنده انتخابات هم باید بداند که اگر به مردم 
خدمت نکنند، سرنوشت امروز اصولگرایان 

برای آنها هم رقم خواهد خورد.

حسین مرعشی:

مجلس بعدی پشتیبان دولت است

گردش  اسلامی  شورای  مجلس  رئیس 
نیروها در کشور را » امری مبارک« خواند و 
گفت: با تلاش همه دست اندرکاران مخصوصا 
وزارت کشور که از ابتدای کار نامنویسی تا 
امروز یک سره مشغول تلاش بودند الحمدالله 

انتخاباتی باشکوه و ارزشمند برگزار شد.
علی لاریجانی عصر روز گذشته در بازدید 
از ستاد انتخابات کشور در جمع خبرنگاران 
با اشاره به اینکه انتخابات  سرمایه ملی برای 
کشور است، اظهار داشت: باید خسته نباشید 
وی  همکاران  کشور،  وزیر  کشور،  وزرات  به 
و ستاد انتخابات و دست اندرکاران در بخش 
های مختلف و دوستان از رسانه های مختلف 
بگویم که تلاش کردید لحظه به لحظه گزارش 
انتخابات را به اطلاع مردم برسانید . وی افزود: 
گردش نیروها در کشور امر مبارکی است؛ این 

که مردم بر اساس سلایق مختلف و شرایط کشور و این که 
چه نوع نیرویی برای این مرحله نیازمند است باید احترام 
گذاشت و سپاسگزار بود که مردم با فراست دنبال افرادی 

هستند که خدمت کنند.
لاریجانی خطاب به رسانه ها گفت: نتیجه انتخابات را 
به عنوان سرمایه ای برای حرکت آینده از نظر رسانه ای 
پشتیبانی کنید که این امر به وحدت جامعه بیشتر کمک 
کند تا افتراق. لاریجانی افزود: امروز تنها برای عرض خسته 
نباشید به ستاد انتخابات کشور آمده ام و از نزدیک در جریان 
کار آنها قرار گرفته ام و امیدوارم انتخابات باعث خیر و برکت و 
پیشرفت برای کشور شود و مسیر آینده کشور که احتیاج به 

هم گرایی و همدلی بیشتر دارد هموارتر شود.
وی همچنین در پاسخ به این سوال که آیا فکر می کنید 
در مجلس آینده نیز به عنوان رییس خواهید بود گفت: من 

رجال الغیب نیستم که بتوانم از الان پیش بینی کنم.
لاریجانی ادامه داد: این که مردم با حضور جدی خود 
صفحه جدیدی برای مشارکت خلق کردند ارزشمند است . 
خواهش من این است که این موضوع را به یک کشمکش در 
کشور تبدیل نکنید. همین حضور مردم را باید به یک همدلی 

بیشتر تبدیل کنیم و این ثمربخش تر است.
باید جشن توفیق انتخابات را برگزار کنیم

رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به سوالی مبنی 
بر این که گفته بودید تخریب گران را در قم می شناسید . 
آیا نمی خواهید آنها را به مردم معرفی کنید؟ و این که آیا 
این تخریب ها تاثیری در نتایج اعلامی دارد اظهار کرد: مثل 
این که شما دنبال دردسر جدید می گردید)با خنده(؛ در یک 
فرصت مناسب درباره این موضوع گفت و گو خواهد شد، باید 

در حال حاضر جشن توفیق انتخابات را برگزار کنیم.
هر دوره مجلس دو سوم نمایندگان تغییر می کنند

وی در پاسخ به سوالی مبنی بر این که آیا دلیل تغییر 
ترکیب مجلس را عملکرد مجلس نهم ارزیابی می کنید 

های  دوره  در  اسلامی  شورای  مجلس  سابقه  اگر  گفت: 
مختلف را نگاه کنیم می بینیم که در هر مجلسی حدود دو 
سوم نمایندگان تغییر می کنند و این خیلی چیز عجیبی 

نیست که ترکیب کلی مجلس تغییر کرده است.
لاریجانی گفت: اراده همگی باید به این مساله معطوف 
شود که مساله اصلی کشور چیست و بعد روی ساماندهی 
راه حل فکر کنند . به نظر می رسد اگر سیاست های اقتصاد 
مقاومتی که رهبر معظم انقلاب تایید و اعلام کردند مبنای 
کار قرار گیرد این راه نجات کشور است که تولید ملی کشور 

افزایش یابد و نگاه به صادرات تقویت شود.
اولین دستور کار مجلس دهم 
برنامه ششم توسعه خواهد بود

وی افزود: فکر می کنم اولین دستور کار مجلس دهم 
قانون برنامه ششم توسعه خواهد بود که بعید می دانم 
مجلس فعلی فرصت بررسی آن را داشته باشد، البته ما تلاش 
خود را می کنیم اما بعید می دانم. شاید هم مناسب باشد 
اولین کار مجلس آینده تمرکز روی قانون برنامه ششم توسعه 
باشد و آنجا فرصت خوبی است تا از این حرکت جدید برای 
انرژی جدیدی به وضعیت اقفتصادی کشور و ارائه راه حل 
ها استفاده شود. رییس مجلس شورای اسلامی در پاسخ 
به سوالی مبنی بر این که اطلاع دقیقی از نتیجه انتخابات 
مجلس در قم دارید اظهار داشت: من اطلاع دقیقی ندارم، اما 
همانگونه که در رسانه ها اطلاع رسانی می شود فکر نمی کنم 
مساله پیچیده ای باشد. لاریجانی در پاسخ به این سوال که 
فکر می کنید چه اتفاقی افتاد که در انتخابات سال جاری در 
حوزه انتخابیه قم نفر دوم شدید گفت: من نمی خواهم درباره 

این موضوع اظهارنظر کنم.
سیاست ایران ایجاد آرامش در منطقه است

رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین دیروز در دیدار 
با یوهان اشنایدر امان رئیس جمهور سوئیس ، گفت: ما 
معتقدیم اگر شرایط امن باشد و زمینه های سرمایه گذاری 
و اشتغال فراهم شود، امنیت در کشورها برقرار شده و جلوی 

گسترش تروریسم تا حد زیادی گرفته می 
شود.

دکتر علی لاریجانی اظهار داشت: دو کشور 
ایران و سوئیس همیشه روابط خوبی با یکدیگر 
داشته و اشتراکات زیادی در زمینه مسائل بین 

المللی و مسائل هسته ای دارند.
در  روابط  توسعه  های  زمینه  افزود:  وی 
زمینه های مختلف از جمله فعالیت های علمی 
و فناوری در ایران فراهم است و ما دانشجویان 
و فارغ التحصیلان زیادی از دانشگاه های معتبر 
داریم که می  فناوری  در حوزه های  کشور 
توانند فعالیت های مشترکی در این حوزه با 

کشور سوئیس داشته باشند.
رئیس مجلس با اشاره به تنظیم نقشه راه 
صنعتی در کشور، خاطرنشان کرد: پروژه های 
زیادی در زمینه های صنعتی و تکنولوژی در 
ایران در حال اجراست که با توجه به فعالیت های شما در 
این زمینه ها می توانید در این پروژه ها سرمایه گذاری کنید 
و با توجه به قوانینی که در مجلس در خصوص تسهیل در 
سرمایه گذاری به تصویب رسیده، این امر اکنون به راحتی 
قابل اجرا است. دکتر لاریجانی با اشاره بر نقش برقراری 
امنیت در منطقه و جهان، تصریح کرد: کشورها باید از جنگ 
طلبی و رفتارهای متخاصمانه پرهیز کنند زیرا دوران اشغال 
گری و سلطه طلبی به پایان رسیده و باید اینگونه رفتارها 
اصلاح شود تا استفاده ابزاری از تروریست ها صورت نگیرد، 

زیرا این امر برای تمام کشورها مسئله ساز خواهد شد.
همچنین در این دیدار یوهان اشنایدر امان رئیس جمهور 
سوئیس گفت: برای ما افتخاری است که از 140 سال پیش 
تا کنون با کشور ایران روابط خوبی داشته ایم و ما تلاش 
داریم که هر چه بیشتر سطح روابط خود را با ایران افزایش 
دهیم و همچنین خوشحالیم که سهم کوچکی در حل 

مسئله هسته ای ایران داشته ایم.
با اشاره به همراهی دو هیأت علمی و اقتصادی  وی 
در سفر به ایران، افزود: هیأت علمی ما متشکل از رؤسای 
بهترین دانشگاه ها و مراکز علمی سوئیس هستند که در روز 
گذشته توانستند 6 یادداشت تفاهم با طرف های ایرانی به 
امضا برسانند و این امر نشان دهنده علاقه کشور سوئیس به 

گسترش همکاری های علمی با ایران است.
ادامه اظهار داشت: هیأت  رئیس جمهور سوئیس در 
اقتصادی ما هم شامل مدیران 40 شرکت مختلف است که 
در حوزه های مختلف اقتصادی و صنعتی فعالیت دارند و 

مهمترین تخصصشان در حوزه فناوری است.
وی با ترسیم افق های روشن در روابط ایران و سوئیس 
تصریح کرد: ما با کشور ایران در آینده خواهد بود و مطمئنم 
که فصل جدیدی از روابط میان دو کشور آغاز خواهد شد 
و در زمینه های اقتصادی و علمی همکاری های زیادی 

خواهیم داشت.

اظهار نظر لاریجانی در مورد ریاست خود در مجلس دهم:

من رجال الغیب نیستم
اخبار

جلال خوش چهره

معاون رئیس جمهوری و رئیس سازمان انرژی اتمی پس از برجام کشورهای مختلف 
اصرار دارند که با جمهوری اسلامی ایران همکاری هسته ای در زمینه های صلح آمیز 

داشته باشند.
به گزارش ایرنا، علی اکبر صالحی روز یکشنبه در مراسم آغاز استحصال شمش عناصر 
خاکی در مرکز تحقیقات فراوری مواد معدنی در شهرستان ساوجبلاغ، با بیان اینکه موفقیت 
برجام شرایط خاصی در کشور ایجاد کرد گفت: پیش از این تنها با روسیه به صورت نیم بند 
همکاری هایی را داشتیم اما امروز کشورهای مختلف خواستار همکاری هسته ای با ایران در 

زمینه های صلح آمیز هستند.
وی تصریح کرد: نمی توانیم از بین متقاضیان همکاری انتخاب کنیم و باید گفت شرایط 
خاصی در کشور به وجود آمده که جای بسی خوشحالی دارد. وی تصریح کرد: اگر در برجام 
موفق شدیم، به دلیل هدایت گری های مقام معظم رهبری بود. اگر نقش آفرینی ایشان نبود، 
این راه به مقصد نمی رسید. رئیس جمهوری نیز شجاعانه وارد عرصه شدند. بحث آسانی 
نبود، اما این شجاعت رئیس جمهوری بود که این موضوع را پذیرفت. معاون رئیس جمهوری 
همچنین تاکید کرد: دستاوردهای علمی امروز نشانه پیروزی و موفقیت جوانان ایران اسلامی 
است. وی در ادامه حماسه مردم در انتخابات هفتم اسفند را ستودنی دانست و گفت: حضور 
گسترده مردم در این انتخابات نشان داد که همه عناصر برای آینده روشن ایران اسلامی 

فراهم است.
صالحی با تاکید بر اینکه همه عناصر برای آینده روشن کشور جمع شده است، اظهار 
داشت: امکانات زیربنایی در کشور داریم که این امکانات حتی قابل مقایسه با کشورهای 
اطراف نیست. یکی از امکانات همین عناصر نادر خاکی است. رئیس سازمان انرژی اتمی 
تاکید کرد: یقین دارم که ایران اسلامی آینده ای روشن دارد و امیدوارم که این جایگاه 

استراتژیک گسترده تر شود. وی در ادامه با تاکید بر اینکه انقلاب اسلامی ایران پدیده های 
نو در جهان عرضه کرده است، اظهار داشت: پیام انقلاب فقط معنویت نبوده و بلکه اصولی 
را در جهان پراکنده است. همانطور که انسان به معیشت نیاز دارد، باید از پوچ گرایی خارج 

شده و به هدف گرایی برسد.
نمی خواهیم کشورهای همسایه دچار آشفتگی شوند

معاون رئیس جمهوری در ادامه با تاکید بر اینکه بابت ایرانی بودن باید سه شکر به جا 
آوریم، گفت: ایران اسلامی امروز در عرصه های بین المللی مهم و تاثیرگذار است. برخی از 
کشورهای اسلامی که سه برابر ایران جمعیت دارند، از لحاظ اقتصادی نیز از ما بالاتر هستند، 
اما به چشم نمی آیند، اما جایگاه ایران در همه عرصه ها قابل توجه است. وی ادامه داد: کسانی 
که 37 سال برای ما چاه کندند اما امروز خودشان به چاه افتاده اند، کشورهایی نظیر عربستان 

نیز می خواستند که ایران اسلامی را گرفتار کنند، اما خود گرفتار شدند.
صالحی ملت ایران را تاریخ ساز و تمدن ساز و ایران را قلب تپنده جهان است دانست و 
گفت: ملت ایران با افتخار و حماسه ساز است و تاریخ چندهزار ساله مکتوب دارد. وی افزود: 
مرکزی که امروز بازدید شد، ستودنی و در نوع خود کم نظیر است. امیداریم با قدم هایی خوبی 

که در زمینه فناوری های نوین برداشته شده به اهداف خود دست یابیم.
رئیس سازمان انرژی اتمی خاطرنشان کرد: یقین بدانید که لطف الهی بوده که ایران در 
مسیر پیشرفت قرار گرفته است. هر چند در این سال ها رنج های زیادی کشیده ایم، اما هیچ 

قدرتی حق دخالت در امور ایران را نداشته است.
معاون رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه نمی خواهیم کشورهای همسایه دچار آشفتگی 
شوند، گفت: کشوری نظیر عربستان در آستانه گرفتاری است و کشورهای حوزه خلیج فارس 

سرگشته و حیران هستند.

رئیس سازمان انرژی اتمی مطرح کرد:

 تقاضای کشورهای مختلف برای همکاری صلح آمیز هسته ای با ایران

وزیر اطلاعات از شناسایی و کشف دو 
اقدام تروریستی در شرق و شمال غرب 

کشور خبر داد.
حجت الاسلام سید محمود علوی روز 
یکشنبه در نشست خبری افزود: یکی از 
عناصر تکفیری در مرزهای جنوب شرق 
کشور در 19 بهمن ماه شناسایی شد که 
دو عدد بمب دست ساز را با قابلیت کنترل 
از راه دور به همراه داشت.  وی ادامه داد: 
علاوه بر آن نیم کیلو مواد منفجره به همراه 
فیتیله، ریموت و بمب آهن ربایی برای ترور 
از این شخص به دست آمد. وزیر اطلاعات 
دومین شناسایی و کشف اقدام تروریستی 
را مربوط به مرزهای غربی کشور عنوان کرد 
و اظهارداشت: اطلاعاتی کسب کرده بودیم 
که جریان تروریستی خارج از کشور درصدد 
انجام  و  غربی  مرزهای  از  ایران  به  ورود 
عملیات تروریستی است که همراه با سایر 
دستگاه های امنیتی، مرزها و مناطق مرزی 
را تحت کنترل قرار دادیم. علوی خاطرنشان 
کرد: در پنجم اسفندماه سال جاری یک تیم 
چهار نفره شناسایی شد که اقلام بسیاری 
مربوط به عملیات انتحاری و انفجاری به 
همراه داشتند. وی ادامه داد: از این افراد 
6 جلیقه انتحاری، 9 چاشنی الکترونیکی، 
1.5 کیلوگرم پودر انفجاری و چندین اقلام 
دیگر برای اقدامات انتحاری و انفجاری به 
دست آمد و به آنها اجازه داده نشد تا در ایام 

انتخابات امنیت مردم را سلب کنند.
 رادار اطلاعات نقطه کور ندارد

شریف  مردم  به  که  این  بیان  با  وی 
ایران اطمینان می دهیم وزارت اطلاعات با 

همکاری سایر دستگاه های امنیتی از هیچ 
کوششی برای تامین امنیت پایدار دریغ نمی 
کند، اظهارداشت: در حالی که بسیاری از 
کشورهای پیرامونی ایران با کاهش سطح 
امنیتی مواجه هستند و اقدامات تروریستی 
فراوانی در کشور آنها انجام می شود، امنیت 
ایران  اسلامی  جمهوری  مرزهای  درون 
تامین شده است. رئیس شورای هماهنگی 
اطلاعات کشور همچنین خطاب به جریان 
های تروریستی گفت: رادار وزارت اطلاعات 
با هم افزایی سایر دستگاه ها هیچ نقطه 
کوری ندارد تا آنها بتوانند به سرزمین مقدس 
جمهوری اسلامی ایران راه یابند و این مجال 
به آنها داده نخواهد شد تا امنیت این مردم 

را سلب کنند.
 چشم جهانیان با حضور پرشور مردم 

در انتخابات خیره شد
علوی در ادامه این نشست خبری به 

انتخابات  در  مردم  چشمگیر  مشارکت 
هفتم اسفند اشاره کرد و گفت: مردم عزیز 
و سربلند ایران با حضور پرشور پای صندوق 
و  اقتدار  عزت،  پیام  دیگر  بار  رای  های 
سربلندی ایران اسلامی را به جهان مخابره 
کردند و چشم جهانیان با رویت حضور 
مردم ایران در عرصه انتخابات خیره و دچار 

شگفتی شد.
عنوان  به  داد:  ادامه  اطلاعات  وزیر 
خدمتگزار مردم از صمیم دل از ملت ایران 
که به فراخوان رهبر عزیر لبیک گفتند، 
تشکر می کنم و امیدوارم بتوانیم همت 
پاسخگو  با تلاش خویش  را  آنان  والای 
باشیم و ارزش این حضور را در خدمت 

پاس بداریم.
علوی تصریح کرد: برای ما به عنوان 
خدمتگزاران ملت شریف و سربلند ایران 
اسلامی مهم این بود که انتخابات با آرامش 

و در فضای امن برگزار شود که به لطف 
الهی این چنین شد و مردم در فضایی 
آمیخته با آرامش و همراه با امنیت رای 

خود را به صندوق انداختند.
 امنیت حاکم بر کشور بی بدیل است

و  واضح  بسیار  که  این  بیان  با  وی 
روشن بود که جریان های تروریستی و 
آنهایی که به امنیت ما رشک می برند، 
ها  جریان  این  افزود:  بود،  نخواهند  آرام 
همراه  انتخابات  عرصه  که  کوشند  می 
با سلسله تحرکات ضد امنیتی و توطئه 
های خائنانه توام با آرامش نباشد و فضای 
انتخاباتی را مخدوش کنند. وزیر اطلاعات 
خاطرنشان کرد: سربازان گمنام امام زمان 
)عج( همراه با سایر دستگاه های نظامی، 
و همچنین  قضایی  و  امنیتی  انتظامی، 
مدیریت سیاسی کشور همراه و همدل، 
اشراف اطلاعاتی خود را مضاعف کردند 
و تمام صحنه هایی را که احتمال حضور 
جریان های تروریستی می رفت، زیر نظر 
گرفتند و حرکات مشکوک را کنترل کردند 
و مورد ضربه قرار دادند. علوی همچنین 
خطاب به مردم ایران گفت: امروز به خوبی 
واقف هستید که امنیت حاکم بر کشور 
به تحلیل رهبر معظم انقلاب امنیتی بی 
بدیل است که نتیجه آن به این معنا نیست 
که دشمنان از توطئه دست برداشته اند 
بلکه این اقدام حاصل مجاهدت خاموش 
سایر  و  )عج(  زمان  امام  گمنام  سربازان 
دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی است که 
به لطف پروردگار زمینه اقدام را از جریان 

های تروریستی سلب کرده است.

وزیر اطلاعات خبرداد:

کشف دو گروه تروریستی پیش از برگزاری انتخابات



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,412,000یک مثقال طلا

1,018,500یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,940,000سکه بهار آزاد ی

9,970,000سکه امامی

5,040,000نیم سکه

2,720,000ربع  سکه

1,860,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

530 MVM37,500,000 

روزهای سوت و کور نوروزی بازار خودرو

مردم در بازار قیمت شکنی کردند
اگرچه اسفند اوج خریدهای مردم است اما بازار خودرو روزهای سوت و کوری را می گذارند 
و مردم با عرضه خودروهای کارکرده خود برای فروش، در یک رقابت منفی، قیمت شکنی را 

در بازار آغاز کرده اند.
 اگرچه طبق روال هر ساله خرید خودرو از سوی مردم در نیمه دوم بهمن ماه آغاز و به 
تدریج تا روزهای ابتدایی اسفندماه به اوج خود می رسید اما امسال این گونه نشده و هنوز هم 
با وجود اینکه دهه اول اسفندماه در حال سپری شدن است، تکانه های جزئی قیمت خودرو 
در بازار به چشم می خورد. در واقع عرضه زیاد خودرو به بازار توانسته قیمت را بشکاند و نه تنها 
تقاضای موجود در بازار را پاسخ دهد بلکه به هر ترتیب قیمت نیز روند صعودی نداشته باشد.

بررسی های میدانی نشانگر این است که تنها قیمت برخی از انواع خودروهایی که در میان 
مردم، به خودروهای کمتر مشکل دار معروف شده اند و یا اینکه تولید آنها کاهش یافته و تغییر 
جهت تولید به چشم می خورد، با مشکل تکانه های اندک قیمتی مواجه شده است، در غیر این 
صورت بازار خودرو به نسبت اینکه به ایام پایانی سال نزدیک می شویم، چندان تغییری نداشته 
است. مدل های پرتیراژ انواع خودرو در بازار با کمترین نوسان قیمتی مواجه شده و حتی در 
مورد برخی مدل های کم تقاضای خودرو، قیمت حتی از نمایندگی و کارخانه نیز پایین تر 
است، ضمن اینکه مشتریان هنوز به صورت جدی وارد بازار نشده اند و شاید منتظر هستند 
که قیمت پایین آید و بعد خرید کنند، در حالی که آنگونه که خودروسازان می گویند، خبری 
از کاهش قیمت نیست. البته در این میان نباید این نکته را فراموش کرد که برخی منتظر ورود 
خودروهای جدید هستند که از سال آینده قرار است به بازار وارد شوند، این درحالی است که 
آنها بر این باورند که شاید ورود خودروهای جدید بتواند قیمت را در بازار بشکاند و خودروهای 
قدیمی را با کاهش قیمت مواجه کند. همان چیزی که خودروسازان چندان اعتقادی به آن 
ندارند و معتقدند که به هرحال ورود خودروهای جدید به بازار محدوده قیمتی بالایی دارند که 

تاثیری در قیمت یا روند عرضه خودروهای قدیمی یا در حال تولید ندارند.
برخی خودروهایی هم که تازه به بازار وارد شده اند، روزهای خاصی را می گذارانند و نسبت به 
سایر خودروها، تقاضای بیشتری برای خرید در بازار دارند، به خصوص اینکه محدوده قیمتی 

آنها هم به نحوی است که خریدشان می تواند برای مردم جذاب باشد.

توافق جدید نفتی ایران و سوئیس؛

بنزین سوئیسی در باک خودروهای ایرانی
شرکت ملی نفت ایران با سه شرکت نفتی سوئیس برای تهاتر نفت و گازوئیل با بنزین 
به توافق رسیده و تا چند روز آینده یک محموله بزرگ بنزین شرکت گلنکور سوئیس در 

پایانه بندرعباس تخلیه می شود.
همزمان با سفر »یوهان اشنایدر آمان« رئیس  جمهور سوئیس به تهران، شرکت ملی نفت 
ایران با برخی از شرکت های نفتی سوئیسی همچون »گلنکور«، »ویتول« و »ترافیگورا« به 

منظور تهاتر نفت خام و حتی گازوئیل با بنزین به توافق کامل تری رسیده است.
از ابتدای سال جاری تاکنون بیش از 8 میلیون لیتر بنزین وارد کشور شده است که واردات 
روزانه این حجم بنزین در مقایسه با 7 سال گذشته تاکنون یک رکورد به شمار می رود به 
طوری که حجم واردات این فرآورده نفتی در سال جاری در مقایسه با سال گذشته رشدی 

نزدیک به 2 برابری را تجربه می کند.
مسئولان شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران هم با تایید واردات روزانه 
بین 8 تا 8.5 میلیون لیتر بنزین از ابتدای سال جاری، تاکید می کنند: تمامی محموله های 

بنزین وارداتی دارای استاندارد یورو 4 است.
از سوی دیگر همزمان با لغو تحریم ها و از سرگیری تجارت نفتی ایران با اکثر شرکت های 
اروپایی همچون لوک اویل روسیه و توتال فرانسه، اخیرا ویتول سوئیس به عنوان بزرگترین 
شرکت مستقل تجارت نفت جهان، معاملات و تجارت نفتی خود با ایران را از سرگرفته 

و حتی تاکنون چندین محموله نفت خام به این شرکت سوئیسی فروخته شده است.
یکی از تفاوت های قرارداد فروش نفت خام به شرکت های سوئیس همچون ویتول و 
گلنکور با سایر شرکت های اروپایی، تهاتر نفت خام و حتی گازوئیل و نفت کوره صادراتی 
با بنزین است به طوری که در طول چند هفته گذشته چندین محموله بنزین سوئیسی در 

پایانه های نفتی کشور تخلیه شده است.
پایگاه خبری »هلنی کیپینگ« هم  با انتشار خبری، اعلام کرد: شرکت سوئیسی گلنکور 
سوئیس یک محموله 35 هزار تنی بنزین را از پایانه فجیره امارات بارگیری و به مقصد پایانه 
بندرعباس ارسال کرده است. رویترز هم با انتشار خبری از ارسال یک محموله بنزین توسط 

ویتول سوئیس به ایران خبر داده است.
 ویتول سوئیس که از آن به عنوان یکی از بزرگترین تاجران نفت و بنزین جهان یاد 
می شود تا پیش از افزایش تحریم های بین المللی یکی از شرکت های خریدار نفت کوره و 
نفت خام کشور بوده که در کنار خرید طلای سیاه، یکی از فروشندگان بنزین به ایران هم 
بوده است. این شرکت سوئیسی همچنین یکی از شرکت هایی بود که در طول یک دهه 
گذشته اقدام به سوآپ نفت خام کشورهای حاشیه دریای خزر از مسیر ایران به بازارهای 
جهانی کرده بود که پیش بینی می شود با توجه به لغو تحریم ها بار دیگر قراردادی با شرکت 

ملی نفت ایران برای از سرگیری سوآپ نفت خام امضا کند.
از سوی دیگر، شرکت گلنکور در کنار دو شرکت دیگر سوئیسی به نام ویتول و ترافیگورا 
پیش از اعمال تحریم ها و به ویژه در دولت هشتم یکی از بزرگترین صادرکنندگان بنزین به 
ایران بودند به طوری که روزانه حدود 35 درصد بنزین وارداتی کشور توسط این سه شرکت 
سوئیسی تامین شده بود. گفتگوهای مدیران صنعت نفت ایران با مسئولان ویتول سوئیس 
در حالی در طول دو سال گذشته تاکنون انجام شده است که این شرکت سوئیسی از 
اسفند ماه 1388 به دلیل فشارهای اتحادیه اروپا، فروش بنزین به ایران را متوقف کرده بود.

مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران:

ته مانده آب به کشاورزان می رسد

مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران گفت: وزارت نیرو پس از تخصیص آب مورد 
نیاز مصرف شرب و صنعت باقی مانده آب را در اختیار کشاورزان قرار می دهد.

محمد حاج رسولی ها در خصوص علت اختلاف اعداد اعلام شده در مورد میزان مصرف 
آب کشاورزی اظهار کرد: زمانی که در مورد منابع آب تجدید پذیر در یک سال آبی صحبت 

می شود میزان منابع متغییر است، لذا باید به این نکته ی مهم توجه شود.
وی ادامه داد: در حال حاضر به منابع آب سطحی کشور 60 درصد اضافه شده است، لذا 

این مساله باعث می شود که اعداد میزان مصرف آب کشاورزی متغیر باشد.
مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران با بیان این که زمانی میزان آب سطحی دو برابر 
افزایش پیدا می کند که در این زمان نیز درصد آب کشاورزی افزایش می یابد به طوری که 
اگر در سال ترسالی باشیم قطعا میزان مصرف آب کشاورزی 90 درصد خواهد بود و این در 

حالی است که در سال نرمال و خشکسالی این عدد کمتر است.
حاج رسولی ها در خصوص میزان بهره وری کشاورزان از آب مصرفی تاکید کرد: وزارت 
جهاد کشاورزی پروژه هایی را برای ارتقاء بهره وری آب در نظر گرفته است و براساس آخرین 
اعدادی که به وزارت نیرو ارائه داده  است در چند سال اخیر توانسته  بهره وری آب را به 
بیش از 42 درصد برسانند.وی ادامه داد: براساس گزارش وزارت جهاد کشاورزی با اقدامات 
صورت گرفته هفت میلیارد صرفه جویی در این حوزه صورت گرفته است که اگر این هفت 

میلیارد را با میزان بهره وری محاسبه کنیم این عدد منطقی به نظر می آید.

براساس دستور بانک مرکزی، توزیع اسکناس های نو به 
میزان کافی از روز شنبه 22 اسفندماه از طریق شعب منتخب 

در اختیار مردم قرار می گیرد.
 براساس دستور بانک مرکزی به برخی از بانک ها و تعیین 
شعب منتخب از روز شنبه 22 اسفندماه عرضه اسکناس نو 
در این شعب آغاز خواهد شد. بر این اساس بانک مرکزی 
اسکناس نو را در اختیار این بانک ها به میزان تعیین شده قرار 
می دهد.اسامی شعب منتخب بانک ها جهت توزیع اسکناس 
نو در استان تهران، از سوی بانک مرکزی به بانک های مربوطه 
اعلام شده و شعب به مدت 5 روز نسبت به توزیع این 
اسکناس ها اقدام خواهند کرد. هر ساله در آستانه فرا رسیدن 

سال نو این اقدام از سوی نظام بانکی صورت می گیرد.  
توزیع اسکناس های نو یکی از برنامه های پایان سال بانک ها 
برای تامین نیازهای مردم، سازمان ها و شرکت ها است که 
براساس برنامه ریزی بانک مرکزی، توزیع اسکناس های نو به 
بازار از طریق شعب منتخب و بانک های عامل انجام می شود.

یکی از گلایه های متقاضیان اسکناس نو همواره این بوده 
است که تعداد زیادی از این اسکناس ها از بازار سیاه و دلالی 
سر در می آورند و با قیمت های غیرمعقول به فروش می رسند 
از طریق  اسکناس ها  این  اینکه  احتمال  اساس  این  بر  و 

کارمندان شعب از بازار سوداگری سر دربیاورند، وجود دارد.
اما بهزاد قیاسوند مدیرکل ریالی و نشر بانک مرکزی در 
پاسخ به سئوال خبرنگار مهر مبنی بر اینکه دلالان خرید و 
فروش اسکناس نو سرمنشأ ورود اسکناس های نو به بازار سیاه 
را کارمندان بانکی معرفی می کنند، گفته بود: به هر حال 
در هر زمان که تقاضا افزایش می یابد، اختلالات هم ایجاد 
می شود. در هفته پایانی هر سال هجوم و تقاضا به بانک ها زیاد 

می شود و عده ای سودجو نیز در این بین وجود دارد.
در حال حاضر نیز بازار دلالی خرید و فروش اسکناس های 
نو داغ است و اسکناس های مختلف با قیمت های متفاوتی در 
بازار سیاه به فروش می رسد.ولی الله سیف رئیس کل بانک 
مرکزی در این زمینه گفت: امسال با برنامه ریزی به موقعی که 
انجام شده است و با توجه به تجربه موفقی که طی دو سال 

گذشته در این زمینه داشته ایم، جای هیچ نگرانی در مورد 
اسکناس برای سال نو وجود ندارد.رئیس کل بانک مرکزی 
افزود: باتوجه به انضباط پولی که در سال های گذشته برقرار 
کردیم و هیچ شکایتی دریافت نکردیم، برنامه ریزی های 
صورت گرفته به گونه ای است که اسکناس شب عید به 
موقع در دسترس همه قرار خواهد گرفت.وی درباره نحوه 
توزیع اسکناس نو در کشور به مناسبت سال جدید، اظهار 
کرد: بانک مرکزی عموماً توزیع اسکناس های نو را از دهه 
دوم اسفندماه آغاز می کند و مشتریان بانک ها می توانند با 
مراجعه به بانک ها این اسکناس ها را تهیه کنند.سیف با تاکید 
بر اینکه هیچ دلیلی برای خرید و فروش پول های نو در بازار 
وجود ندارد، خاطرنشان کرد: برخی از مردم از اینکه بانک ها به 
راحتی و بدون هیچ هزینه اضافی پول نو را در اختیار آنها قرار 
می دهند، اطلاع ندارند. در همین راستا بانک مرکزی حتماً 
اطلاع رسانی خواهد کرد که مردم برای نو کردن پول های 
خود به بانک ها مراجعه کنند.رئیس کل بانک مرکزی در عین 
حال خاطرنشان کرد: برای عرضه اسکناس های نو در آستانه 
عید نوروز و خدمات بانکی برنامه ریزی دقیق شده است و 
کمبودی برای عرضه اسکناس نو وجود ندارد. عرضه اسکناس 
بهتر از سال گذشته است و اسکناس نو در شعب مختلف 

بانکها در دسترس عموم مردم قرار می گیرد و تمام نیازهای 
آنان تامین می شود.  

تعداد  آیا  اینکه  اینکه  درباره  مرکزی  بانک  کل  رئیس 
بانک های عرضه کننده پول نو محدود است یا پول نو با 
کارت ملی و به تعداد محدود عرضه می شود، گفت: هیچ 
محدودیتی وجود نخواهد داشت و همه نیازهای مردم را در 
این خصوص برطرف می کنیم.همچنین سال گذشته بانک 
مرکزی به منظور تامین اسکناس های نو شب عید با توجه به 
افزایش نیازهای مردم به اسکناس های تانخورده در ایام پایانی 
سال و آغاز سال جدید، از 27 اسفندماه از طریق 60 شعبه 
منتخب بانکی در سراسر کشور، توزیع اسکناس های نو را آغاز 
کرد. اسکناس ها به صورت 100 برگ، 200 برگ و 300 
برگ در اختیار متقاضیان قرار می گیرد و ترکیب اسکناس ها 
500 تومانی، 1000 تومانی، 2000 تومانی، 5000 تومانی و 
10000 تومانی است، در عین حال 18.5 درصد اسکناس ها 

2000 تومانی بود. 
میلیارد  هزار   6 طریق  این  از  گذشته  سال  واقع  در   
ریال اسکناس نو در تهران و 8 تا 9 هزار میلیارد ریال در 
شهرستان ها با نظارت ناظران پولی در اختیار شعب قرار 

گرفت.

به دنبال تاکید بانک مرکزی بر عدم ارائه  خدمات به موسسه اعتباری غیرمجاز، بانک ها بار 
دیگر با ابلاغ بخشنامه ای به شعب اعلام کردند که ارائه هرگونه خدمات بانکی به موسسات 

مالی و اعتباری غیرمجاز ممنوع است. 
به گزارش خبرنگار ایسنا، با توجه به این که موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز تحت نظارت 
بانک مرکزی قرار ندارند و از تمامی مزایای سایر بانک ها و موسسات مجاز و تحت نظارت 
محروم هستند از جمله این که در شبکه شتاب عضو نبوده و از دریافت خدمات در بسیاری 
از بخش ها از جمله چک یا کارت خوان باز می مانند، اینگونه خدمات خود را عموما از طریق 

بانک ها و موسسات مجاز به مشتریان خود ارائه می کنند. 
اما با شدت گرفتن برخورد با موسسات غیرمجاز و ممانعت از گسترش فعالیت مخرب آنها در 
شبکه بانکی در اوایل سال جاری بود که بانک مرکزی با ابلاغ بخشنامه ای به بانک ها هرگونه 

ارائه  خدمات به این قبیل موسسات را ممنوع کرد. 
این در حالی است که اخیرا و به ویژه با تصمیم بانک ها و شورای پول و اعتبار برای کاهش 
نرخ سود بانکی و نقش تخریب کننده موسسات اعتباری غیرمجاز در عدم اجرای سود های 
مصوب در دوره های گذشته، بار دیگر حذف خدمات به غیرمجازهای بانکی و به دنبال آن 

محدود شدن فعالیت این موسسات مورد توجه بانک مرکزی قرار گرفته است. 

اخیرا در بخشنامه ای که به استناد دستورالعمل خرداد ماه امسال بانک مرکزی با موضوع 
عدم ارائه هرگونه خدمات بانکی به موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز در شبکه بانکی مورد 
توجه قرار گرفته و شعب موظف به اجرای آن هستند، این موسسات از ارائه خدمات در چند 

مورد حذف شدند. 
بنابر این دستورالعمل بانک ها موظفند تمامی پایانه های فروشگاهی نصب شده در موسسات 
مالی و اعتباری غیرمجاز احصاء و جمع آوری کنند. همچنین باجه ها و واحدهای بانکی که 
به هر شکل و با هر عنوان به موسسات غیرمجاز خدمات رسانی می کنند را نیز متوقف یا 

تعطیل کنند. 
به بانک ها تاکید شده که افتتاح هرگونه حساب به ویژه حساب جاری و صدور دسته چک 
برای موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز یا مدیران آن ممنوع است. از سوی دیگر ارائه  هرگونه 

خدمات بانکی و اعتباری به موسسات غیرمجاز در هر سطحی ممنوع خواهد بود. 
در نظر گرفتن چنین تنبیهاتی برای موسسات مالی و اعتباری غیرمجاز که در راستای 
ساماندهی و قرار گرفتن در ضوابط بانک مرکزی حرکت نکرده اند در حالی رخ می دهد که 
پیش تر نیز با توافق بانک مرکزی و سازمان امور مالیاتی تصمیم به دریافت مالیات از خود 

موسسات و همچنین سودهایی که سپرده گذاران آنها دریافت می کنند، گرفته شده بود. 

پس از لغو تحریم ها و اجرایی شدن برجام یکی از صنایعی 
که احتمال حضور آن در بازار ایران قوت گرفت، شرکت های 
بزرگ و مطرح داروسازی بود اما رییس کمیسیون اقتصاد 
صنعت  که  است  معتقد  تهران  بازرگانی  اتاق  سلامت 
داروسازی ایران در حال حاضر برای سرمایه گذاری خارجی 

آمادگی ندارد.
 پس از لغو تحریم ها صحبت هایی در خصوص حضور و 
سرمایه گذاری شرکت های بزرگ داروسازی جهانی در ایران 
عنوان شد و برخی مدیران این صنعت مطرح کردند که 
ایران هدف جذابی برای شرکت های بزرگ داروسازی است و 
اینکه این شرکت ها به دنبال فروش محصولات خود به بازار 
بزرگ ایران هستند. در این زمینه یکی از مدیران اجرایی 
یک شرکت داروسازی ژاپنی عنوان کرد که تیمی از این 
شرکت در حال ارزیابی شرایط برای حضور در بازار ایران 
است. همچنین یکی دیگر از مدیران صنعت داروسازی گفت 
که شرکت او علاقه دارد در کارخانه های ایران به عنوان راهی 
برای حضور در بازار ایران و انتقال تکنولوژی و فناوری صنعت 

داروسازی ورود کند.
و  فدراسیون صنایع  - مدیرعامل  استورم  برگ  ریچارد 
اتحادیه های دارویی اروپا - نیز گفت که شرکت های داروساز 

جهانی مشتاق به ایجاد تاسیسات تحقیقاتی یا تاسیسات 
تولید دارو در ایران هستند. از سوی دیگر نیز یک مشاور 
سازمان بهداشت جهانی که در دوران تحریم به ایران سفر 
کرده است، گفته که ایران به خوبی از منابع داخلی استفاده 
است؛  عمومی خودکفا شده  داروهای  در  تقریبا  و  کرده 
موضوعی که نیروهای فروش شرکت های بزرگ دارویی 
برای ورود به ایران باید بدانند. با این وجود رییس کمیسیون 
اقتصاد سلامت اتاق بازرگانی تهران معتقد است که هنوز 
شرایط برای سرمایه گذاری خارجی در صنایع دارویی مهیا 

نیست.
به گفته نجفی عرب، تنها در بعضی از حوزه ها آمادگی 
جذب سرمایه خارجی و داخلی وجود دارد اما صنعت دارو 

این آمادگی را ندارد.
وی اظهار کرده که قوانین نامناسب در جذب سرمایه 
خارجی و رکودی که اقتصاد را درگیر کرده از مشکلات 

اقتصاد ایران در جذب سرمایه خارجی است.
رییس کمیسیون اقتصاد سلامت اتاق بازرگانی معتقد 
دولتی  به بخش  تمایل  است هیچ سرمایه گذار خارجی 
ندارد و بخش خصوصی را برای کار مشترک ترجیح می 
دهد. سرمایه گذاران خارجی حتی علاقه ای به مشارکت 

با شرکت های خصولتی یا شبه دولتی نیز ندارند. به اعتقاد 
نجفی عرب، سرمایه گذاران خارجی بیشتر متمایل به بخش 
خصوصی واقعی ایران هستند اما شرایط برای جذب سرمایه 

در بخش خصوصی آماده نیست.
عضو هیات نمایندگان اتاق تهران با اشاره به اینکه در حوزه 
نفت و گاز و صنعت خودرو، آمادگی برای سرمایه گذاری 
وجود دارد اما در برخی صنایع دیگر زیرساخت ها آماده 
نیست، اظهار کرده که شاید در حوزه دارو شاهد همکاری های 
مشترک محدود و معدود با شرکت های خارجی باشیم اما 
به نظر نمی رسد در سال آینده بتوان حجم قابل توجهی از 

سرمایه خارجی را در این صنعت جذب کرد و بکار گرفت.
به گفته نجفی عرب، دولت در بودجه رقمی نزدیک به 
50 هزار میلیارد را برای جذب سرمایه خارجی پیش بینی 
کرده و این در حالی است که بخش خصوصی در این زمینه 
با مشکلات بسیاری مواجه است که از جمله آن می توان به 

حجم بالای شرکت های شبه دولتی اشاره کرد.
 طبق تاکید او، تا زمانی که فضا به طور واقعی برای جذب 
سرمایه خارجی برای بخش خصوصی فراهم نشود، برآوردها 
این حوزه محقق نخواهد شد، چرا که سرمایه گذار  در 
خارجی تمایل به همکاری با بخش خصوصی کشورها دارد. 

بانک مرکزی دستور داد:

آغاز توزیع اسکناس نو از 22اسفند در بانک ها

اتمام حجت بانک ها با غیرمجازها

 خدمات ممنوع 

سرمایه گذاری خارجی در صنعت دارو محقق می شود؟

نمایندگان کارگران می گویند جدیدترین محاسبات از وضعیت 
به 754  ماهیانه  خوراک  هزینه  افزایش  از  خانوار  خرج  و  دخل 
هزارتومان و عبور کل مخارج از 3 میلیون و 65 هزارتومان حکایت 

دارد.
به گزارش خبرنگار مهر، با نزدیک شدن به پایان سال و بحث 
افزایش دستمزد سال 95 امسال نگاه ویژه اي به بند دو ماده 41 
قانون کار در حال به وقوع پیوستن است؛ بندي که سالیان سال بود به 
دست فراموشی سپرده شده بود و به علت ناقص اجرا کردن بند یک 
ماده 41 )افزایش دستمزد متناسب با نرخ تورم( هیچگاه زمان و مجال 

براي عرض اندم این بند محقق نشد.
حال فصل آن رسیده به این بند نگاه ویژه اي صورت گیرد، نگاهی 
که بنا به اعتقاد تمامی دلسوزان و فعالان جامعه کارگري اگر با نگاهی 
ویژه و در یک فرایند خاص که ورودی هائی چون سبد معیشت، 
کاهش سهم مبادله در قیمت تمام شده کالا، شفاف سازي سهم 
دستمزد در قیمت تمام شده، اعلام مشاغل با ماهیت دائم، سامان 
بخشی قراردادهاي کاري، توزیع سهم صنعت از اجراي هدفمندي، 
کاهش سودهاي بانکی و ... می تواند گره رکود را گشوده و باعث 

رونق اقتصاد شود.
فرامرز توفیقی با بیان اینکه اهمیت این موضوع را در سخنان 
رئیس جمهور قبل از سال 1392 و دیدگاه هاي وی می توان دید، 
گفت: رئیس جمهور معتقد است وجود عامل انسانی در عرضه و 
تقاضاي بازار کار، جایگاه این بازار را نسبت به دیگر بازارهاي اصلی 
همچون بازار کالا، بازار پول، بازار سرمایه در اقتصاد ممتاز کرده 
است. از این رو بحث دستمزد به مراتب از مباحث نرخ بهره در 
بازار پول، نرخ سود در بازار سرمایه و حتی قیمت در بازار کالا 

پُراهمیت تر است.
مشاور عالی نمایندگان کارگران ایران اظهارداشت: بحث دستمزد 
در کنار موضوع اشتغال داراي ابعادي فراتر از محدوده اقتصاد است، 
تا جایی که در حوزه هاي سیاسی و اجتماعی هم مباحث اشتغال 
و دستمزد از عوامل مؤثر و تعیین کننده محسوب می شوند. به 
ویژه در نظام هاي هنجاري و عدالت گرا، ایجاد اشتغال و پرداخت 
دستمزد مناسب، همواره به عنوان راهبردهاي مهم در جهت رفع فقر 

و گسترش عدالت مورد توجه و تأکید بوده است.
توفیقی ادامه داد: با عنایت به جایگاه ویژه و پُراهمیت تعیین خطوط 
فقر یا سطوح حداقل معیشت، لازم است تا تدابیري اندیشیده شود 
که حداقل مزدي که هر سال اعلام می شود، پوشش دهنده حداقل 
معیشت کارگر و خانواده اش باشد، تا به این ترتیب با پدیده اي به نام 
کارگران دچار فقر مطلق مواجه نشود، در غیر اینصورت کارگري که 
از طریق کار رسمی نتواند حداقل معیشت خود را تأمین کند، ضمن 
آنکه دچار انواع اختلالات روانی می گردد، احتمالاً از طریق چندشغلی 
و اشتغال در منابعی غیرمولد واکنش نشان خواهد داد. لازم به ذکر 
است که براي تعیین بی طرفانه خط فقر و داوري منصفانه حداقل 
مزد، باید از نهادهاي غیردولتی و متخصصین بازار کار نیز استمداد 

جست.
وی افزود: در افزایش سالیانه کل سطوح مزدي، لازم است تا حداقل 

معادل نرخ تورم سال هاي قبل، مزدها تعدیل شوند. در غیر اینصورت 
)با توجه به نقش سطح عمومی قیمت ها در مزد منصفانه( با توجه به 
صلاحدیدي بودن متغیر تلاش، شاهد سقوط بیش از پیش بهره وري 
کارگران خواهیم بود. با عنایت به اینکه مؤلفه "سطح عمومی رفاه 
و نیازهاي اساسی مربوط به زمان و مکان" رتبه 11 را از میان 38 
مؤلفه اثرگذار بر مزد منصفانه به خود اختصاص داده است، لازم است 
تا کارفرمایان علاوه بر فقر مطلق، به پوشش فقر نسبی کارگران نیز 
از طریق مزد بیاندیشند. در غیر این صورت، عدم دسترسی کارکنان 
به سطح عمومی رفاه، گسترش دهنده احساس فقر نسبی در میان 

کارگران بوده و از میزان بهره وري آنها خواهد کاست.
این مقام مسئول کارگری کشور تاکید کرد: سنوات کاري نیروي کار 
که حکایت گر آموختن حین عمل و کسب تجربه است، سیزدهمین 
مؤلفه اثرگذار بر مزد منصفانه است. با این وجود در برخی از بنگاه هاي 
خصوصی و بعضاً دولتی اقتصاد ایران مشاهده می شود که با انعقاد 
قراردادهایی کوتاه مدت براي کارهاي بلندمدت، )بدون توجه به 
جایگاه سنوات و تجربه در تعیین مزد منصفانه( اقدام به پرداخت 

مزدهایی می کنند که علی الظاهر از هزینه هاي آنها می کاهد.
نماینده کارگران در شورای عالی کار گفت: حال آنکه احساس عدم 
انصافی که در کارگر ایجاد می کند، باعث مواردي از قبیل تقلیل کم 
و کیف تلاش و عدم همراهی کارگر با هویت سازمانی بنگاه می شود. 
مطابق ماده 53 برنامه پنجم توسعه مراجع ذی صلاح در بحث آمار 
مرکز آمار ایران و بانک مرکزي است لذا کلیه آمارها از این دو منبع 

اقتباس شده است.
1- مطابق بررسی مرکز آمار ایران تمرکز مشاغل صنعتی در 7 
استان کشور است؛ به عبارتی براي داشتن تاثیر گذاري بیشتر در 
تصمیم گیری ها باید شرایط شاغلین این 7 استان بیشتر مورد نظر 

قرار گیرد. بررسی جداول آماري عملکرد استان ها در حوزه اشتغال 
صنعتی نشان می دهد که 30.46 درصد از کل اشتغال در کارگاه هاي 
50 نفر و بیشتر کارکن فقط در پایتخت متمرکز بوده و پس از آن 
نیز بیشترین درصد مربوط به استان اصفهان با 11.62 درصد کارگاه 

صنعتی بود.
همچنین 5.09 درصد در استان آذربایجان شرقی، 6.79 درصد در 
خراسان رضوي، 6.02 درصد در خوزستان، 5.52 درصد در قزوین 
و 6.03 درصد نیز در استان مرکزي تمرکز دارند. غیر از 6 استان 
یاد شده، مابقی استان هاي کشور سهم چندانی از اشتغال صنعتی 
در کارگاه ها ندارند و این میزان 10، 15 و 18 صدم درصد است 
که در برابر تمرکز اشتغال صنعتی کارگاه ها در استان هایی، در برخی 
استان ها مانند تهران و اصفهان؛ بسیار ناچیز و غیرمتوازن کمترین 
تعداد شاغلان کارگاه هاي با بیش از 50 نفر کارکن نشان می دهد 
که استان هایی مانند کهکیلویه و بویراحمد، ایلام خراسان جنوبی، 
سیستان و بلوچستان، کردستان و چهارمحال و بختیاري؛ داراي 
کمترین آمارها در کشور بوده اند. لذا هرگونه تصمیم سازي براي 
مباحثی همچون دستمزد و سبد معیشت )به دلیل مشمولیت فراگیر( 

باید با نگرشی بر آمار این استان ها صورت گیرد. 
2- جدیدترین نتایج حاصل از بررسی وضعیت رشته هاي تخصصی 
تولید در کشور نشان می دهد که 17.95 درصد کل مشاغل صنعتی 
در کارگاه هاي کشور در حوزه صنایع غذایی و آشامیدنی فعالیت دارند. 
همچنین 12.37 درصد کل مشاغل کارگاه هاي صنعتی کشور نیز 
مربوط به تولید محصولات کانی غیرفلزي است، 9.51، درصد مشاغل 
نیز در بخش تولید منسوجات و 8.05 درصد نیز در سایر صنایع 
فعالیت دارند. علاوه بر موارد یاد شده 8.28 درصد مشاغل صنعتی 
در بخش تولید ماشین آلات و تجهیزات طبقه بندي و 8.36 درصد 

نیز در تولید وسایل نقلیه موتوري و تریلر فعال بوده اند. 7.10 درصد 
فعالان کارگاه هاي صنعتی در بخش تولید مواد و محصولات شیمیایی 
و 7.97 درصد نیز در بخش تولید محصولات فلزي فابریکی اشتغال 
داشته اند؛ لذا هرگونه تصمیم سازي براي دستمزد باید با نگرشی بر 

شاغلین و سطح دستمزد آنها در این صنایع باشد. 
3- با نگاهی بر بودجه خانوار اعلامی از سوي بانک مرکزي براي 
سال 1393 متوسط هزینه خوراکی ها و آشامیدنی ها در سبد معیشت 
ماهیانه 6733898.8 ریال است که با لحاظ تورم 12 درصدي اعلامی 
از سوي بانک مرکزي این عدد حدود 7541966.7 می شود. با توجه 
به همین آمار سهم خوراکی ها و آشامیدنی ها در سبد معیشت 24.6 
درصد است؛ لذا عدد نهائی سبد معیشت براي سال 95 می شود 

30658401.2 ریال. 
4- در همین مراجع نوساناتی در زمینه درصد سهم هاي هر یک از 
مولفه هاي تاثیرگذار در سبد معیشت را می بینیم، مولفه هائی چون 
خوراکی ها و آشامیدنی ها، درمان، حمل و نقل، مسکن، آموزش، 
ارتباطات و ... که بنا به تقسیم صنایع و درآمدها در کشور در مراکزي 
که هزینه مسکن سهم کمتري دارد سهم خوراکی ها بیشتر نمود 
می یابد و در مراکزي که سهم مسکن بیشتر است سهم خوراکی ها 
کمتر شده اما این سهم و یا درصد حول عدد اعلامی می چرخد 
و در نظر گرفتن عدد سبد با درصد اعلامی می باید تابعی از هم 
باشند. به عبارتی اگر قرار است استان هائی با نرخ مسکن پائین و سهم 
خوراکی هاي بالا را در نظر بگیریم عدد اعلامی متناسب با درصد از 
اعداد فوق بالاترند و به بیانی ساده در رابطه ریاضی سهم بیشتر عدد، 
صعود از میانگین بیشتر، سهم بیشتر با عدد ثابت میانگین خلاف 

روابط ریاضی حاکم بر مسائل آماري است. 
5- در دو نقشه ذیل می بینیم سهم استان هاي صنعتی از لحاظ 
هزینه مسکن و تملک استیجاري بیشتر بوده برهمین اساس سهمی 
از سهم خوراکی ها و آشامیدنی ها صرف مسکن شده و استان هائی با 
درصد سهم خوراکی بیشتر از منظر مسکن در وضعیت پائین تري قرار 
دارند. لذا براي هرگونه تصمیم سازي صحیح و فراگیر باید استان هاي 
صنعتی را بیشتر ملاک قرار داد تا جامعه آماري به حداکثرها بیشتر 

نزدیک شود.
 توفیقی تصریح کرد: خروجی کمیته دستمزد شوراي سه جانبه 
مشورت ملی )نهادي که با توافق شوراي عالی کار تشکیل شده 
است( حاکی از درک درست نمایندگان کارگري با استناد به جداول 
و داده هاي آماري از سبد هزینه هاي خانوار و میزان تورم هریک از 
اقلام این سبد و محاسبات و فرمول هاي اقتصادي همه نشان از فاصله 

جدي بین حداقل دستمزد کنونی با خط فقر مطق و نسبی دارد. 
این مقام مسئول کارگری افزود: اینکه نمایندگان کارفرمایی نیز 
به فشار وارده بر کارگران و زندگی آنان اعتراف دارند و اخیرا نیز بر 
سبد اعلامی نمایندگان کارگران صحه گذاشتند، از دلایل دیگري بر 
ضرورت بازنگري جدي در ارتقاي نرخ حداقل دستمزد و به موازات 
آن ارتقاي ضریب امنیت شغلی کارگران دارد. امید است امسال 
سال شکوفائی اقتصاد و رونق اقتصادي و کاهش فاصله دستمزد با 

هزینه هاي زندگی باشد.

محاسبات جدید از جهش هزینه خانوار؛

مخارج از ۳ میلیون در ماه گذشت
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ورزشی 44

از »پسا کفاشیان« تا »المپیک ریو«

آیا دولت به پتانسیل های اجتماعی فوتبال 
بی توجه است؟

علی رغم بهره برداری اجتماعی هم راستا با منافع ملی اغلب کشورها از فو تبا ل و 
المپیک، به نظر می رسد که این مهم در ایران مغفول مانده و برنامه ای برای استفاده از 

این ظرفیت ها وجود ندارد.
به گزارش ایسنا، فو تبا ل همواره در همه وضعیت های سیاسی و اقتصادی جامعه 
دارای محبوبیت و جایگاه ثابتی در نزد افکار عمومی بوده است، اما در این سالها کمتر 
رغبتی از سوی سیاستمداران تراز اول کشور برای بهره برداری صحیح از این پتانسیل  در 
جهت تقویت اراده ملی و منافع ملی وجود داشته است. می توان گفت که در این سال ها 
اغلب دولت ها به معنی عام، با توجیه وجود دغدغه های مهم تر از فوتبال این مهم را رها 
کرده اند و یا با بهانه پیگیری نهادهایی مانند سازمان تربیت بدنی سابق و وزارت ورزش 
کنونی این نهاد ها را نیز در عرصه های پرتلاطم و سرنوشت ساز فوتبالی تنها گذاشته اند 
و این باعث شده افرادی فرصت طلب منافع شخصی خود را به سامان برسانند و منافع 
شخصی را منافع ملی معرفی و همه را نیز وادار به پیروی از آن کنند، یا اینکه با تشکیل 
کلونی های خودی و غیرخودی زمینه حضور دائم خود در فوتبال را رقم بزنند. پرسش 
این است که چرا دولت به معنی عام آن یک سیاستگذاری صحیح و درست برای 
بهره برداری از فو تبا ل و ظرفیت های آن برای پیش بردن اهداف و منافع ملی در کشور 
ندارد. شاید برخی از سیاستمداران معتقد باشند که وقتی دغدغه هایی همچون اقتصاد، 
برجام، سیاست های بین المللی، بازار و غیره وجود دارد، جایی برای فو تبا ل نمی ماند، 
اما شاید همین تفکر نادرست بوده که علیرغم قدرت و اقتدار سیاسی و امنیتی ایران 
در منطقه و جهان باید همیشه در بازی فوتبال با هت تریک خودی ها، به اعراب و 
کشور های کوچک ببازیم. در کنار غفلت های مدیریتی در فوتبال و تبعات آن، نمی توان 
منکر تاثیرات این رشته مهیج بر افراد یک جامعه شد، اما واقعا چرا سیاستمداران و 
مقامات تراز اول دولتی برای سامان یافتن فو تبا ل در چارچوب دغدغه های منطقی 
و اصولی برنامه ای موثر ندارند؟ چرا از سیاست فوتبالی در چانه زنی های بین المللی 
بهره ای نمی برند و چرا از برگ برنده های فوتبال در مذاکرات و قدرتنمایی های ملی 
استفاده ای نمی کنند؟ اینفانتینو، رییس فیفا می شود. پوتین به او تبریک می گوید. بلاتر 
افشا می کند که آمریکا گزینه قطعی کسب میزبانی جا م جها نی 2022 بود، اما دخالت 
سارکوزی و تغییر رای فرانسه، باعث شد که آمریکا ناکام از کسب میزبانی جا م جها نی 

باشد تا در نهایت اعراب قطر این میزبانی را بربایند.
واقعیت این است که در نگاه سیاسی اغلب دولت ها، ریاست فیفا کمتر از ریاست 
بر یک دولت نیست. همه سیاستمداران تراز اول دنیا برای فو تبا ل و فیفا و تاثیر 
سیاست های اجرایی دولت هایشان در فو تبا ل برنامه دارند، اما آیا واقعا ایران هم توانسته 
است از این فضا بهره ای ببرد؟ آیا ما به نقش ناچیز فو تبا لی مان در جهان و آسیا بسنده 
کرده ایم؟ چرا نظارتی دقیق یا نظارت پرسشگرانه ای در مورد مواضع فو تبا لی مان از 
فدراسیون فو تبا ل نداشته ایم؟ چرا دولت ها نخواسته اند و یا فرصت این را نداشته اند تا 
از این پتانسیل  بزرگ برای پیش برد اهداف اجتماعی و تامین منافع ملی کشور بهره 

ببرند؟ اصلا دولت از رای ایران در انتخاب رییس فیفا خبر داشته است؟
8 سال است که فو تبا ل ایران رها شده است. شاید عده ای از سیاستمداران کشور 
نگران انگ زدن دخالت دولت در فو تبا ل هستند، اما زمانی که سارکوزی با رای اش، 
میزبانی جا م جها نی را از آمریکا گرفت دخالت سیاست در فو تبا ل بود؟ یا زمانی که 
ولادیمیر پوتین به رییس جدید فیفا تبریک می گوید ورود سیاست به فو تبا ل است؟ 

بنابراین فقط باید ابزار را خوب شناخت و خوب از آن استفاده کرد.
چرا نباید واقعیت های دنیای فو تبا ل را درک کنیم و از آن به نفع منافع خود بهره 
ببریم. متاسفانه در طی سال های اخیر فو تبا ل ایران در انحصار چند نفر قرار گرفته و آنها 
نیز با تکیه بر فکر و توان مدیریتی خود به دنبال اداره این ابزار اجتماعی تاثیرگذار بودند، 
اما باید از خود پرسید که تاثیر این مدیریت چه بوده است و امروز نقش ایران در فو تبا ل 
آسیا و جهان به چه میزان است. واقعا چرا یک بار برای همیشه مشکلات فو تبا لی ایران 
حل نمی شود؟ چرا مربی خارجی همچون کارلوس کی روش باید دغدغه های ساختاری 
فو تبا لی ایران را داشته باشد؟ چرا باید در مناقشات بین المللی فو تبا لی همیشه بازنده 

باشیم؟ چرا باید با دوری از فو تبا ل زمینه را برای رشد و گسترش فساد فراهم کنیم؟
چراهایی از این دست همه دغدغه های اجتماعی و اخلاقی هستند که به حق دولت 
و سیاستمداران آن باید برای حل و بهره درست از آن چاره ای اندیشه کنند. این حضور 
فعال به معنی دخالت دولت در فو تبا ل نیست و نخواهد بود،  بلکه به معنای داشتن 
استراتژی کلان در فو تبا ل است. دولت با موفقیت برجام ثابت کرد که می توان هر قفلی 
را باز کرد و راهی به سوی موفقیت یافت. آیا زمان آن نرسیده است که برای دوره ی 
پساکفاشیان نیز اندیشه کرد و برنامه داشت؟ آیا واقعیت اجتماعی فو تبا ل را درک 
نکرده ایم یا واقعا از مزایای اجتماعی فوتبال بی خبریم؟ آیا نمی خواهیم جایگاه واقعی 

فو تبا ل در عرصه های اجتماعی را بشناسیم؟ 
کفاشیان ها می آیند و می روند، اما حلقه مفقوده این ماجرا سیاستگذاری کلان و 
صحیح در این حوزه است که به نظر می رسد همواره عده ای تلاش کرده اند چشمانشان 
را بر آن ببندند. در کنار فو تبا ل، پدیده ای به نام المپیک نیز همواره همراه با هیجان و 
غرور ملی بوده است. به راستی در این حوزه چقدر موفق عمل شده است؟ چقدر برای 

کسب موفقیت در رسیدن به سکوهای المپیکی وقت گذاشته شده است؟ 
چقدر هزینه کرده ایم؟ و چقدر با شناخت دغدغه های ورزشکاران و فدراسیون های 
المپیکی آشنا هستم؟ آیا واقعا افتخاری بالاتر از اهتزاز پرچم ایران در المپیک و میادین 
بین المللی وجود دارد؟ آیا دولتمردان به کارکرد سیاسی و اجتماعی مدال آوری در 
بازیهای المپیک واقف هستند؟ مگر نه این که دولت به دنبال اهتزاز پرچم ایران است؛ 
اهتزازی که قدرت اجتماعی، اقتصادی و سیاسی ایران را در منطقه و جهان تثبیت 
می کند. پس چرا این پتانسیل علنی و این همه ظرفیت نادیده گرفته شده است؟ 
این روزها انتخابات دیگری در راه است؛ انتخاباتی که شاید خیلی ها برای آن جایگاه و 
اهمیتی قائل نباشند، اما اگر می خواهیم منافع ملی و وحدت ملی مان مستحکم تر شود، 
باید برای انتخابات فو تبا ل نیز دغدغه  ملی داشت و نگذاشت که هر فردی به واسطه 
خلاءهای موجود، سکان هدایت فو تبا ل را به دست بگیرد. این اتمام حجت است با همه 
کسانی که منافع ملی را می خواهند و قدرتی دارند برای احیای فو تبا ل مغفول مانده 
ایران. یازدهم اردیبهشت ماه 95 فدراسیون فو تبا ل رییس جدید خود را می شناسد. 
مرداد ماه 95 نیز المپیک ریو مدال آورانش را. آیا این زمان ها را خوب درک کرده ایم؟ 
اکنون که دولت دغدغه های بین المللی اش را با موفقیت در برجام و دغدغه ی داخلی اش 
را با برگزاری موفق انتخابات مجلسین تا حدودی رفع کرده، امید است که به این دو 
رویداد مهم نیز توجه ویژه  داشته باشد تا ایران اسلامی سربلند تر از پیش با استفاده از 
پتانسیل های فو تبا ل و المپیک پرچم جمهوری اسلامی را در میادین مدیریتی فو تبا ل و 

سکوهای المپیک به اهتزاز در آورد.
 این یک دغدغه نیست یک سیاست اجرایی و اجتناب ناپذیری است که باید برایش 
برنامه داشت وگرنه باز هم بازنده خواهیم بود، هم در فوتبال، هم در المپیک و هم در 

حصول تمام و کمال منافع ملی.
یوسف اکبری - سردبیر ورزشی ایسنا

ادامه بحران مالی در باشگاه نفت
مدیرعامل باشگاه نفت تهران در واکنش به مشکلات مالی این باشگاه گفت: شرایط 
باشگاه بعد از بازی با الجیش تغییری نکرده و هنگامی که چنین وضعیتی وجود دارد، 

طرح صحبت های تکراری درست نیست. 
به گزارش خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم، مشکلات مالی باشگاه نفت تهران 
در این فصل دردسرهای زیادی را برای شاگردان علیرضا منصوریان ایجاد کرده است، 
به طوری که بازیکنان این تیم در طول فصل، چند بار تمرین را تحریم کرده اند. این 
مشکلات به جایی رسید که پس از حذف نفت از مرحله پلی آف لیگ قهرمانان آسیا، 
منصور قنبرزاده مدیرعامل باشگاه اعلام کرد که بازیکنان این تیم شب قبل از بازی از 

جیب خودشان شام خریده اند.
 این بار زمزمه هایی شنیده شده که بازیکنان نفت قصد دارند به دیدار مدیرعامل 
باشگاه بروند تا نسبت به عدم پرداختی های خود اعتراض کنند، اتفاقی که برای نخستین 
بار نمی افتد و شاید باز هم شاهد اعتصاب توسط بازیکنان باشیم. حتی گفته شده 

بازیکنان نفت قصد دارند به دیدار معاون وزیر نفت بروند. 
منصور قنبرزاده در واکنش به این موضوع به خبرگزاری تسنیم گفت: پس از 
بازی با الجیش من شرایط باشگاه را اعلام کردم، اما از آن زمان شرایط تغییری 
نکرده است. هنگامی که چنین وضعیتی وجود دارد، طرح صحبت های تکراری 

درست نیست.
 وی در خصوص اینکه بازیکنان نفت قصد دارند اعتصاب کنند، اظهار داشت: من 
هم چیزهایی شنیده ام، اما وقتی هیچ اتفاقی نیفتاده است، تمایلی ندارم صحبتی انجام 

دهم.

علی کفاشیان:

نمی توانیم مستقیم از رئیس فیفا امتیاز بگیریم

روزی روزگاری کارلوس کی روش؛

نسخه تیم ملی زیر دست بالانشینان لیگ

آخرین جزئیات کاهش محرومیت علی حسینی

مشتاقی: عبدولی باید در المپیک به حقش برسد

تیم هایی که هفته هاست در بالای جدول رده بندی لیگ 
برتر جا خوش کرده اند و با جوانگرایی هم به این مهم رسیده اند 
از نسخه ای کپی برداری کردند که کارلوس کی روش در تیم 

ملی اجرایش کرده بود.
به گزارش خبرنگار مهر، روزی روزگاری در مورد کی روش 
هم مطالبی خواهید خواند شبیه به مطالبی که در مورد 
رایکوف یا استانکو و ایویچ تا به امروز خوانده اید. آن روزها که 
در مورد اثرگذاری کی روش در فوتبال ایران خواندید شاید به 
یاد نیاورید که این مربی در ایران مخالفانی سرسخت داشت 
که هیچ کدام از کارهای او را قبول نداشتند و با وی مخالفت 

می کردند.
 شاید هم به یاد بیاورید که این پرتغالی که در کارنامه اش 
قهرمانی جهان، سرمربی بودن در رئال و دستیاری سرآلکس 
فرگوسن را یدک می کشید، منتقدانی داشت که برخی اصلا 
فوتبال بازی نکرده بودند و برخی هم در کارنامه شان حتی یک 

قهرمانی در همین لیگ ایران هم دیده نمی شد.
با این مقدمه می رویم سراغ ردپایی که کی روش گذاشت و 
آنها که باهوش تر بودند این رد پا را ردیابی کردند و همگی 
در بالای جدول رده بندی قرار گرفتند و منتقدانش یا از 
تورنمنت های خود حذف شدند و یا در میانه و پایین جدول 

غرق روزمرگی شدند.
مظلومی، ویسی، گل محمدی و برانکو ایوانکوییچ چهار تیم 
برتر ایران در لیگ هستند و اتفاقا هر چهار مربی دقیقا همان 
حرکتی را انجام دادند که بلافاصله پس از جام جهانی کی 
روش در تیم ملی انجام داد و بازیکنان را جوان کرد. حالا 
استقلال با نورافکن و محسن کریمی و یعقوب کریمی و برزای 
و چشمی در صدر لیگ نشسته، ویسی هم 80 درصد تیمش 

رده سنی امید دارند. یحیی و برانکو هم ایضا.

کی روش صبر نکرد تا لیگ جا بیفتد و همه ببینند آنچه را 
که او می بیند، او پیش و بیش از دیگران دید، امثال برادران 
محمدی، ترابی، پورعلی گنجی ها، آزمون ها، جهانبخش ها و ... 
را همه دیدند اما زمانی دیدند که اینها در تیم ملی در حال رقم 
زدن تاریخ بودند. بعد از این اتفاق بود که با هوش ترها کی روش 
را کپی کردند، بقیه اما رفتند دنبال همان پیرمردهای نامدار 
همیشگی. همان ها که فقط نامشان فوتبال بازی می کند، 

همان ها که طراوت جوانی را ندارند.
کی روش حرکتی را کلید زد که همین مربیان امروز که در 
لیگ جوان گرایی می کنند با تمام قدرت این کار را انجام دادند 

چون مطمئن بودند که این مسیر درست است و نتایج تیم 
ملی هم نشان دهنده همین موضوع بود.

پس از چند دهه در مورد دهداری و جوانگرایی او که 
البته اجباری بود و جواب داد حالا به کی روش می رسیم 
که به سادگی آب خوردن جباری، رحمتی، خلعتبری، نوید 
کیا، عقیلی و ... را کنار می گذارد و جوان ترها حتی بهتر از 
نام دارها عمل می کنند. این کار کی روش حتی هزینه های 
لیگ را هم کاهش داده است، او شاید دستمزد بالایی داشته 
باشد اما اثرش روی قیمت ستاره ها فوق العاده بود و آنها 

را پایین آورد.

سخنگوی ستاد ملی مبارزه با دوپینگ در رابطه با آخرین وضعیت کاهش محرومیت علی 
حسینی و بازگشت زودتر از موعد وی به میادین وزنه برداری گفت: منتظر پاسخ نامه فدراسیون 

ملی وزنه برداری به فدراسیون جهانی و دادگاه حکمیت ورزش )CAS( هستیم.
دکتر رامین طباطبایی در رابطه با آخرین وضعیت علی حسینی از نظر تاثیر ماده دو قانون 
)25.3( وادا در کاهش محرومیت وی و بازگشت زودتر از موعد به میادین ورزشی اظهار کرد: 
طی نامه نگاری که فدراسیون ملی وزنه برداری با فدراسیون جهانی در ارتباط با کاهش محرومیت 
علی حسینی انجام داده است، منتظریم تا ببینیم دادگاه حکمیت ورزش )CAS( در این باره 

چه تصمیمی اتخاذ می کند. از سوی دیگر چون خردادماه سال آینده ایران میزبان مسابقه های 
بین المللی جام فجر و گزینشی المپیک ریو است، حضور آیان در این تورنمنت فرصت خوبی 
است تا فدراسیون از طریق وی موضوع را پیگیری و حل و فصل کند. قطعا رایزنی وی با دادگاه 
حکمیت ورزش سبب خواهد شد تا در مورد پرونده کاهش محرومیت علی حسینی زودتر به 

نتیجه لازم برسیم.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا نادو برای زودتر به نتیجه رسیدن این پرونده، دخالت 
مستقیمی خواهد داشت یا خیر، خاطرنشان کرد: این پرونده باید پروسه شکایت خود را یعنی از 
فدراسیون ملی وزنه برداری به فدراسیون جهانی و سپس دادگاه حکمیت ورزش طی کند تا رای 
نهایی صادر شود. اگر پس از طی این پروسه نتیجه ای حاصل نشد، در این صورت نادو در جهت 
حمایت و کمک به این وزنه بردار وارد عمل می شود. اما الان منطقی نیست که دخالتی در این 
پرونده داشته باشیم. البته تا حد امکان به این وزنه بردار را کمک می کنیم تا با استفاده از قانون 

)25.3( دفاعیه خود را بنویسد.
سخنگوی ستاد ملی مبارزه با دوپینگ هم چنین در ادامه گفت وگوی خود با بیان اینکه از 
ابتدای سال 2016 تا به الان، شاهد مثبت شدن نمونه  در هیچ یک از رشته های ورزشی نبودیم، 
اظهار کرد: از ابتدای سال 2016 تا به الان نزدیک به 200 تست دوپینگ از تمام رشته های 
ورزشی گرفته شده که خوشبختانه تمام نمونه ها منفی بوده و شاهد موارد مشکوکی در این 

زمینه نبودیم.
وی در پایان از چاپ بروشورهای آنتی دوپینگ برای ورزشکاران المپیکی و پارالمپیکی خبر 
داد و گفت: در این بروشور که در حدود 40 صفحه است، کلیه اطلاعات و دانستنی های مربوط 
به مکمل های غذایی، معافیت مصرف دوپینگ و تغییرات اعمال شده در سال 2016 که مورد 
 ـورزشی استرالیاست تهیه شده و به زودی در اختیار ورزشکاران المپیکی و  تایید موسسه علمی 

پارالمپیکی قرار خواهد گرفت. 

عضو شورای فنی کشتی فرنگی تاکید کرد: اگر عبدولی پیش از این مقابل رقبای خود به 
برتری نرسیده بود و برتری فاحش خود را به اثبات نمی رساند مطمئنا او نیز در رقابت انتخابی 

تیم ملی شرکت می کرد.
بهرام مشتاقی درباره انتخاب سعید عبدولی به عنوان ملی پوش وزن 75 کیلوگرم ایران در 
رقابت های المپیک، اظهار کرد: امسال سال المپیک است و مهم ترین اصلی که مدنظر شورای 
فنی کشتی فرنگی است کسب موفقیت و نتیجه مطلوب در این رقابت هاست، به همین علت 

دیگر فرصت زیادی برای جوانگرایی تا رقابت های المپیک نداریم. 
عضو شورای فنی کشتی فرنگی افزود: عبدولی هم در مسابقات باشگاه های جهان و هم در 
جام تختی علاوه بر اینکه موفق شد همه رقبای خود را شکست دهد از سد نزدیک ترین رقیب 
خود به نام پیام بویری نیز مقتدرانه عبور کرد بنابراین او حریف دیگری در این وزن ندارد که 

بالاتر از او شایسته پوشیدن دوبنده تیم ملی باشد.
 وی تصریح کرد: از سوی دیگر هادی علیزاده  پورنیا نیز آسیب دیده و پیام بویری هم 
پس از حضور در رقابت های قهرمانی آسیا دچار آسیب دیدگی شده و باید حداقل تا دو 
ماه استراحت داشته باشد. به خاطر اینکه نخواستیم عبدولی بخاطر حضور در مسابقات 
انتخابی دوباره هفت هشت کیلو وزن کم کند، به اتفاق دیگر اعضای شورای فنی کشتی 
فرنگی او را از حضور در رقابت انتخابی معاف کردیم و به عنوان نماینده کشتی ایران در 

المپیک انتخاب شد. 
مشتاقی خاطرنشان کرد: اگر عبدولی پیش از این مقابل رقبای خود به برتری 

نرسیده بود و برتری فاحش خود را به اثبات نمی رساند مطمئنا او نیز در رقابت 
انتخابی تیم ملی شرکت می کرد. ما به دنبال این نیستیم که فشار بیش از حد بر 
نفرات اصلی که توانسته اند برتری خود را نشان دهند وارد کنیم چرا که فرصت 
چندانی تا رقابت های المپیک نداریم و باید به این نفرات برای تمرکز بیشتر و 

کسب موفقیت در المپیک کمک کنیم.
 عضو شورای فنی کشتی فرنگی در پاسخ به این سوال که آیا شورای فنی 

نگران بی انگیزگی سعید عبدولی در تمرینات به دنبال انتخابش در رقابت های 
المپیک نیست، گفت: اگر او بخواهد در تمرینات بی انگیزه نشان دهد یک 
نفر به اسم محمد بنا بالای سرش است و در این صورت او را تنبیه خواهد 
کرد. ضمن اینکه عبدولی در المپیک قبلی به دلیل مشکلاتی که برایش 
پیش آمد نتوانست موفق شود و المپیک ریو آخرین المپیک دوران 
ورزشی او خواهد بود بنابراین اگر بخواهد تنبلی کند بیشتر از همه به 
ضرر خود او خواهد بود. او باید از این فرصت به بهترین شکل ممکن 
استفاده کند و جواب اعتماد کادرفنی و شورای فنی کشتی فرنگی را 
با کسب خوش رنگ ترین مدال بدهد. او باید با تلاش بیشتر به حق 

خود در المپیک 2016 برسد. 
وی درباره برگزاری رقابت های انتخابی در سایر اوزان نیز گفت: در وزن 85 کیلوگرم و 
98 کیلوگرم کشتی گیران انتخاب شده در رقابت های انتخابی تیم ملی حاضر می شوند و دو 
کشتی گیر برتر در مصاف با هم به شرط رسیدن به دو پیروزی از سه مسابقه به احتمال زیاد 
المپیکی خواهند شد و این امر ملاک اصلی ما خواهد بود. البته دو برد حتما نشانه این نیست که 
آن کشتی گیر به عنوان نماینده ایران در المپیک انتخاب شود بلکه این موضوع پس از بررسی 
توسط شورای فنی مشخص خواهد شد. البته فکر نمی کنم کشتی گیری که دو مسابقه از سه 
کشتی را ببازد خودش راضی شود به المپیک برود و صددرصد کشتی گیری 
که به این مهم دست یابد شانس بیشتری برای حضور در المپیک 
خواهد داشت.  مشتاقی در پایان درباره برگزار نشدن رقابت 
انتخابی در سه وزن 59، 66 و 130 کیلوگرم نیز گفت: 
امیدوارم سوریان، نوروزی و باباجان زاده بتوانند سهمیه 
المپیک را در مسابقات قزاقستان که پایان ماه جاری 
برگزار می شود کسب کنند. پس از آن قرار است 
این کشتی گیران به همراه رقبایشان که صلاحیت 
تورنمنت  به  دارند  را  انتخابی  رقابت  در  حضور 
پیتلاسینسکی در لهستان اعزام شوند و نتایج آنها 
در این رقابت ها برای شورای فنی جهت انتخاب 
در  ایران  نمایندگان 
المپیک مدنظر 
خواهد بود. 

عبداللهی: 

فشارها و تماس ها باعث تغییر
 در رأی مظلومی نخواهد شد

دبیرکمیته انضباطی فدراسیون فوتبال گفت: فشارهای رسانه ای و تماس هایی که از 
سوی مسئولان باشگاه استقلال گرفته می شود باعث تغییر رأی کمیته انضباطی در مورد 

سرمربی این تیم نمی شود.
حسین عبداللهی  در خصوص اینکه چرا رأی مظلومی تا به امروز صادر نشده است، 
گفت: ما رأی سرمربی استقلال را براساس ماده 67 آیین نامه انضباطی که از جریمه نقدی تا 
محرومیت را شامل می شود، سه شنبه یا چهارشنبه هفته گذشته صادر کردیم و برای امضا 
به دبیرکل فرستادیم، اما با توجه به اینکه وی برای انتخابات فیفا به سوئیس سفر کرده بود 
هنوز امضا و ابلاغ نشده است. من فکر می کنم امروز اسدی در محل کارش حضور پیدا کرده 

و رأی صادره را امضا می کند.
وی در مورد تماس هایی که مسئولان باشگاه استقلال با کمیته انضباطی در این راستا 
گرفته اند، اظهار داشت: ما برای مسئولان باشگاه استقلال احترام زیادی قائلیم، اما از نظر 
کمیته انضباطی همه در مقابل قانون یکسان هستند. مطمئن باشید فشارهایی که در برخی 
از رسانه ها در این زمینه وارد می شود و تماس هایی که از سوی مسئولان باشگاه استقلال 
گرفته می شود باعث تغییر رأی کمیته انضباطی در مورد سرمربی استقلال نمی شود، چون 
همان طور که گفتم رأی سه شنبه یا چهارشنبه صادر شده و آن را برای امضا به دفتر 

دبیرکل فرستادیم.

خبیری :

 اساسنامه فدراسیون فوتبال 
حرف اول و آخر را می زند

دبیرکل پیشین فدراسیون فوتبال می گوید تایید صلاحیت نامزدهای ریاست فدراسیون 
باید طبق مفاد اساسنامه این فدراسیون صورت گیرد.

مهدی خبیری درباره صحبت های رضا حسنی خو مدیرکل حراست وزارت ورزش که 
گفته بود تایید صلاحیت نامزدهای ریاست انتخابات فدراسیون فوتبال توسط نهادهای 
نظارتی صورت می گیرد، گفت: ملاک، مقررات و اساسنامه فدراسیون فوتبال است. اگر در 
اساسنامه اشاره شده است که وزارتخانه باید نامزدها را تایید کند، این اتفاق رخ خواهد داد.

وی درباره اینکه وزارت ورزش قرار است نماینده و یا کاندیدایی در مجمع فدراسیون 
داشته باشد و آیا این موضوع مصداق دخالت در انتخابات هست یا خیر، گفت: همه این 
موارد در اساسنامه پیش بینی شده است. باید آن اساسنامه را جلوی خود بگذاریم و طبق 
آن عمل کنیم تا خدایی نکرده مصداق دخالت نباشد. ما یکبار تجربه این دخالت را داریم 

و دیگر نباید آنرا تکرار کرد.

نامه فدراسیون ایران به کنفدراسیون آسیا؛

 AFC مذاکره کفاشیان با دبیرکل
برای میزبانی ایران از عربستانی ها

فدارسیون فوتبال ایران برای برگزاری دیدار تیم های ایرانی و عربستانی در داخل ایران 
مجددا نامه ای را به کنفدراسیون فوتبال آسیا ارسال خواهد کرد.

بعد از جوسازی کشور عربستان در خصوص عدم حضور تیم های این کشور در ایران 
برای مسابقات لیگ قهرمانان آسیا، فدراسیون فوتبال هم اقدامات زیادی را انجام داد تا دیدار 

تیم های ایرانی در کشور بی طرف برگزار نشود.
فدراسیون فوتبال در آخرین تصمیم خود قصد دارد نامه ای را به دبیرکل کنفدراسیون 

فوتبال آسیا ارسال کند و در این نامه مجددا امنیت کشور ایران را گوشزد کند.
علی کفاشیان رئیس فدراسیون فوتبال با تایید این مطلب به خبرنگار مهر گفت: ما 
صحبت هایی را با دبیر کل AFC داشتیم. قرار شد آنها گزارش ناظران دیدارهای هفته اول 

لیگ قهرمانان آسیا را بگیرند، ولی در مجموع از میزبانی ایران راضی بودند.
وی افزود: ما امروز نامه ای را به AFC می فرستیم و مجددا تاکید می کنیم که ایران کشور 
امنی است. گواه این ادعا هم این است که تیم های قطری و اماراتی در هفته اول لیگ 

قهرمانان آسیا هیچ مشکلی نداشته اند.

ناصرمحمد خانی: 

مشکل پرسپولیس بد گل خوردن است
مهاجم پیشین تیم فوتبال پرسپولیس تأکید کرد که این تیم یکی از مدعیان اصلی 

قهرمانی لیگ برتر است.
ناصر محمدخانی درباره شانس قهرمانی پرسپولیس در لیگ برتر اظهار داشت: هنوز 9 
هفته به پایان لیگ باقیمانده و فاصله تیم ها نزدیک به هم است. جایگاه  تیم ها با یک برد یا 
باخت در جدول تغییر می کند و به طور حتم امتیاز از دست می دهند. 4 تیم نخست جدول 

شانس قهرمانی دارند که یکی از آنها پرسپولیس است.
وی با بیان اینکه پرسپولیس شخصیت قهرمانی دارد، افزود: پرسپولیس با بازی هایی که 
انجام داده، یکی از مدعیان اصلی قهرمانی است. درست است که هیچ چیزی در فوتبال 
مشخص نیست اما می توان روی پرسپولیس برای قهرمانی حساب باز کرد. در لیگ امسال، 
شاهد هستید که صدر جدول بارها بین استقلال خوزستان و استقلال تهران جا به جا 

شده است.
»مشکل پرسپولیس این است که بد گل می خورد و نمی تواند از گل زده اش محافظت 
کند«. مهاجم پیشین پرسپولیس خاطرنشان کرد: نتیجه یک بر صفر تضمین کننده 
برتری یک تیم نیست و بازیکنان پرسپولیس باید از موقعیت های شان استفاده کنند. اگر 
پرسپولیس موقعیت ها و پنالتی های از دست رفته خودش را به گل تبدیل کرده بود، در 
جاگاهی بالاتر از همه تیم ها قرار داشت. پرسپولیس که در نیم فصل تیم نهم یا دهم جدول 
بود، اکنون در جمع تیم های مدعی قرار گرفته و این موضوع نشان دهنده خوب بازی 

کردن این تیم است.
محمدخانی در واکنش به اعتصاب بازیکنان پرسپولیس و اینکه مهدی طارمی خودش را 
بزرگتر پرسپولیس معرفی کرده است، گفت: در جریان اعتصاب بازیکنان پرسپولیس نیستم 
اما در مورد طارمی باید بگویم که مشکل باشگاه را مدیریت و سرپرست تیم حل می کند و 

بازیکن حق دخالت ندارد. 
بازیکن نباید با لیدر و خبرنگار درگیری لفظی داشته باشد و بگوید بزرگتر تیم من هستم. 
پرسپولیس بزرگتر و سرپرستی به نام محمود خوردبین دارد و بازیکن تنها وظیفه دارد در 
مورد وظایف خودش صحبت کند. در کشورهای خارج بازیکن خارج از محدوده خودش 

اظهارنظر کند، جریمه می شود.

اینکه نمی توان به صورت  بیان  با  ایران  رئیس فدراسیون فوتبال 
مستقیم از رئیس جدید فیفا امتیاز گرفت، به تشریح تغییرات اساسنامه 

فیفا پرداخت و گفت: تعداد کمیته ها از 34 به 9 کمیته کاهش یافت.
به گزارش خبرنگار مهر، علی کفاشیان بعد از بازگشت از انتخابات 
ریاست فدراسیون جهانی فوتبال به ارزیابی اش از انتخاب »اینفانتینو« 
به عنوان رئیس جدید فیفا پرداخت و تاکید کرد که دید رئیس فیفا 
نسبت به ایران مثبت است و این موضوع در آینده به کمک فدراسیون 

ایران خواهد آمد.
کفاشیان همچنین در خصوص انتخابات فدراسیون فوتبال و حضورش 
در این انتخابات، صحبت هایی را مطرح کرد که مشروح گفتگوی وی 

در زیر می آید:
* آقای کفاشیان! ارزیابی شما از انتخاب اینفانتینو و انتخابات 

فیفا چگونه است؟
- کفاشیان: این انتخابات فیفا از آن دسته انتخاباتی بود که قبل از آن 
به هیچ عنوان مشخص نبود چه کسی رای می آورد. لابی های زیادی 
برای این انتخابات صورت گرفته بود و بیشترین آراء برای شیخ سلمان و 
اینفانتینو بود که در نهایت کار به دور دوم کشید و دبیر کل یوفا موفق 
شد رئیس فیفا شود. امیدوارم اینفانتینو بتواند هماهنگی های خوبی در 

فیفا داشته باشد.
* در حاشیه این انتخابات اصلاحاتی در اساسنامه فیفا صورت 

گرفت. مهمترین اصلاحات شامل چه مواردی می شود؟
- بیشتر این اصلاحات در ماهیت اداری فیفا صورت گرفته است و 
در این راستا بوده تا اعتبار از دست رفته مجددا به فیفا برگردد. یکی 
از مهمترین تغییرات اساسنامه، کم شدن کمیته ها بوده است. پیش از 
این فیفا حدود 34 کمیته داشت که تمام این کمیته ها به 8 یا 9 کمیته 
تبدیل شد. همچنین اعضای هیات رئیسه به یک کنسول و شورا تبدیل 
شدند و قرار شد تا تعداد تیم های حاضر در جام جهانی هم افزایش 

پیدا کند.
* آیا افزایش تیم های جام جهانی در حد شعار انتخاباتی نبود؟

- اصلا این طور نیست، قرار شده تا تعداد سهمیه های جام جهانی به 

عدد 40 برسد و قطعا سهمیه آسیا هم افزایش خواهد یافت. قرار شد تا 
آینده کنسول فیفا در این خصوص تصمیم نهایی را بگیرد.

* حضور اینفانتینو در ایران پیش از انتخابات فیفا چقدر 
می تواند به کشور ما برای گرفتن پست در فیفا کمک کند؟

- ارتباط ما با اینفانتینو خیلی موثر بوده است، ولی این پست ها باید از 
طریق کنفدراسیون فوتبال آسیا پیشنهاد شود چرا که اینفانتینو خودش 
مستقیم نمی تواند کاری انجام بدهد، ولی همین که دید او نسبت به ایران 
مثبت است، برای ما کافی است. ما او را به کشور خودمان دعوت کردیم 
و این قطعا در آینده برای دفاع از ایران در اتفاقات مختلف کارساز است.

* یعنی برای گرفتن پست در فیفا باید با شیخ سلمان و 
کنفدراسیون فوتبال آسیا مذاکره کنیم؟

- بله، همین طور است. البته در اساسنامه جدید فدراسیون جهانی 
اختیارات رئیس فیفا کم شده و این اختیارات به کنسول یا همان شورا 

تفویض شده است.
* خبر رای دادن شما به اینفانتینو و عدم حمایت از شیخ 

سلمان در دو روز گذشته حسابی خبرساز بود.
- من هیچ وقت نگفته ام که به جیانی رای داده ام. از قول من اشتباه 
نوشتند. ما نباید بگوییم به چه کسی رای داده ایم، ضمن اینکه رابطه 

خوبی هم با شیخ سلمان داریم.
از  فیفا  انتخابات  از  بعد  مصاحبه ای  در  سلمان  شیخ   *
کشورهایی که به وی قول حمایت داده بودند، ولی به قولشان 

عمل نکردند حسابی گلایه کرده بود؟
- قطعا منظور شیخ سلمان ما نبوده ایم. او شاید کشورهای دیگر مثل 

اردن و دیگر کشورهای حاشیه خلیج فارس را مدنظر داشته است.
* آیا با جیانی اینفانتینو درباره اتفاقات ایران و عربستان و 
درخواست های سعودی ها برای بازی با تیم های ایرانی در کشور 

بی طرف صحبت کردید؟
- این موضوع به فیفا ارتباطی ندارد. ما با دبیرکل AFC صحبت 
کردیم که آنها از میزبانی ایران در هفته اول لیگ قهرمانان آسیا راضی 
بودند. قرار شد تا نامه دیگری را به AFC بزنیم. باید ببینیم عربستان 
چه عکس العملی نشان می دهد. کنفدراسیون فوتبال آسیا نمی تواند 
یکباره عربستان را بازنده اعلام کند، ولی ما فشارمان را می آوریم و دنبال 
این هستیم که مسابقات در داخل ایران برگزار شود. گواه ادعای ما هم 
مسابقات خوبی است که با تیم های قطری و اماراتی در هفته اول لیگ 

قهرمانان برگزار کردیم.
* یکی از اختلافات چند روز اخیر مربوط به تایید صلاحیت 
نامزدهای ریاست فدراسیون فوتبال است. از یک طرف حراست 
وزارت ورزش مدعی شده این تایید صلاحیت با نهادهای نظارتی 
است و از طرف دیگر اساسنامه فدراسیون می گوید کمیته سه 
نفره در این باره تصمیم می گیرد. در نهایت تایید صلاحیت 

توسط چه کسانی انجام می شود؟
- بخشی از صلاحیت ها طبق اساسنامه با نظر کمیته سه نفره صورت 
می گیرد و بخشی دیگر هم توسط نهادهای نظارتی. این موضوع مصداق 

دخالت دولت در انتخابات نیست و کاملا قانونی محسوب می شود.
* آیا شما در انتخابات شرکت خواهید کرد؟

- فعلا هستیم تا ببینیم چه می شود.
 * آیا وزارت ورزش گزینه ای برای انتخابات دارد؟ 

- از این موضوع بی خبرم.
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علمی و سلامت

هنگام شست و شوی صورتتان، صابون نزنید! 
تحقیقی نشان داده است که استفاده نکردن از صابون برای شست وشوی صورت در مدت 

زمانی کوتاه می تواند تاثیرات مثبتی بر پوست شما داشته باشد.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران؛ بسیاری افراد هنگام بیدار شدن از خواب در 
صبح عادت دارند صورتشان را با صابون بشویند. اگر شما نیز جزء این دسته افراد هستید به 
شما توصیه می کنیم که  این کار را ترک کنید. صابون و سایر شوینده ها دارای موادی هستند 
که می تواند به پوست آسیب برساند و استفاده طولانی مدت از آن پوست صورت را خشک، 
زبر و کدر می کند. از طرف دیگر، افرادی که پوست چربی دارند بر این باور هستند که برای 
کاهش چربی پوست خود بهتر است صورت خود را با شوینده ها و صابون بشویند در صورتی 
که با این کار ممکن است چربی پوست خود را دستکاری کنند و موجب چربی یا خشکی 
بیش از حد پوست خود و همچنین پوست پوست شدن آن و افزایش آکنه های پوستی 
شوند.  در واقع شوینده های شیمیایی سبب بر هم خوردن تعادل چربی بدن و پوست شما 
می شود. وجود موادی همچون سدیم لورت سولفات در مواد شیمیایی و صابون ها گواه بر این 

ادعا است که موجب خشک و حساس شدن پوست صورت می شود.
علاوه بر این، پوست صورت بسیار حساس است و می تواند بیشتر از قسمت های دیگر بدن 
تحت تاثیر مواد شیمیایی و شوینده قرار گیرد. به همین علت توصیه می شود که به جای 

استفاده از صابون و مواد شوینده صورت خود را تنها با آب ولرم شست و شو دهید. 
برای اطمینان از نتایج استفاده نکردن از صابون برای شست وشوی صورت، دسته ای از 
افراد با پوست های مختلف به مدت یک هفته از صابون و مواد شوینده استفاده نکردند و تنها 
صورت خود را با آب ولرم شستند. نتایج این کار حیرت آور بود. بعد از یک هفته صورتشان 
می درخشید و شفاف و لطیف شده بود. برای بر طرف کردن چربی و آلودگی پوست خود به 
جای استفاده از صابون و شوینده ها می توانید به سادگی آن را با آب ولرم بشویید و سپس 
چربی و آلودگی آن را با کمک دستمالی لطیف تمیز کنید. یادتان باشد با آب داغ صورتتان 

را نشویید. آب باید ولرم یا کمی خنک باشد.

این مواد غذایی را به دهانتان نزدیک نکنید 
برخی از مواد غذایی برای سلامتی مضر هستند و با افزایش آگاهی نسبت به آن ها باید از 

مصرف آن ها جلوگیری کرد یا دست کم مصرف آن ها را کاهش داد.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ برخی مواد غذایی برای سلامتی بدن 
بسیار مضر هستند و می توانند به بدن صدمه برسانند. با آنکه برخی متخصصان ممکن است 
موافق این نظر نباشند اما به طور کلی مصرف برخی مواد توصیه نمی شود. علاوه بر این، 
به منظور تغییر شکل و طعم برخی مواد یا افزایش ماندگاری آن ها موادی به آن ها اضافه 

می شود که کیفیت آن ها را کاهش می دهد. 
مواد زیر از این جمله اند:

شکر: شکر اولین دشمن بدن است و مهم ترین علت چاقی و دیابت محسوب می شود. 
علاوه بر این، شکر موجب فشار آوردن بر پانکراس، دستگاه گوارشی و کبد می شود. گفته 
می شود که با هر یکبار مصرف شکر سیستم عصبی تا 50 درصد تحت تاثیر منفی آن قرار 
می گیرد. البته شکرهای طبیعی موجود در میوه ها و همینطور عسل در صورتی که به اندازه 

مصرف شود مفید است.
آرد: ممکن است به نظر آرد ضرری نداشته باشد اما در داخل بدن طی تغییراتی می تواند 
عملکردی مشابه شکر داشته باشد. آرد به پانکراس فشار می آورد و سطح انسولین خون را به 

هم می زند. طی مراحل فرآوری بسیاری از خواص گندم و فیبر آن از بین می رود.
گوشت فرآوری شده: گوشت مقادیر زیادی نیترات دارد و سدیم موجود در آن سبب 
آسیب به سلامتی می شود. مصرف گوشت های فرآوری شده خطر ابتلا به سرطان روده را به 
شدت افزایش می دهد و نیترات موجود در آن در بدن بعد از هضم به نیتریت تبدیل می شود 
که سبب بوجود آمدن ماده نیتروزآمین در بدن می شود که خود نوعی ماده سرطان زا است.

فست فودها: غذاهای آماده یا فست فود سرشار از مواد مضر برای بدن هستند. آن ها مملو 
از سدیم، نمک، آرد، چربی های اشباع  و گوشت های فرآوری شده هستند که می تواند به 
راحتی سلامت کلی بدن را تحت تاثیر قرار دهد. علاوه بر این دونات، سیب زمینی سرخ شده، 

چیپس، نمک، نوشابه، سوپ های کنسروی و مارگارین نیز به هیچ وجه توصیه نمی شود.

با این روش های طب سنتی
 مانع ریزش موهایتان شوید 

یک پزشک متخصص و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی و مدیر گروه طب سنتی 
اظهار کرد: با شناخت و استفاده از برخی تقویت کننده های طبیعی می توانید به استحکام 

موهایتان کمک کنید.
سیدمهدی میرغضنفری، با اشاره به راهکارهای طب سنتی برای تقویت مو و جلوگیری 
از ریزش آن، گفت: طب سنتی در این رابطه، بیشتر سعی در بهبود تغذیه ریشه مو، دارد و 

برای این امر باید خون فرد اصلاح و دارای ترکیبات مورد نیاز پیاز مو شود.
این متخصص ادامه داد: برای این امر باید سبک زندگی اصلاح شود در واقع باید سعی 
شود مواردی همچون: تغذیه مناسب، کاهش استرس ها، منظم کردن ساعات خواب، 

پاکسازی بدن از مواد زائد، ورزش و تحرک و ... رعایت شوند.
وی در ادامه افزود: تغذیه مناسب یکی از مهمترین عوامل نام برده است که به طور مستقیم 
بر روی سلامتی موها اثرگذار است، موادغذایی دارای کلسیم )مانند کشک( استحکام بخش 
موها هستند و یا این که افراد با مزاج سرد و ضعیف می توانند از مخلوط پودر پسته و شکر یا 
نبات به عنوان تقویت کننده استفاده کنند و برخی رژیم های لاغری سنگین و غیر استاندارد 

نیز می تواند باعث کاهش کیفیت مو و ریزش آن شوند.
دکتر میرغضنفری تصریح کرد: با توجه به این که مواد زائد موجود در بدن باعث رشد 
موهای زائد و کاهش کیفیت رشد موها و ریزش آنها می شود، پاکسازی بدن از این مواد زائد 
برای پیشگیری از عوارض ذکر شده لازم است و عوامل سبب ساز تجمع این مواد زائد غالباً 
عوارضی همچون یبوست، تعریق نامناسب، عدم تحرک، استرس و... هستند. این متخصص 
در بخش پایانی با اشاره به برخی داروهای گیاهی مؤثر در این رابطه، گفت: روغن گیاه مورد 
به کف سر مالیده شود و پوست انار به صورت کوبیده و یا به همراه آب انار )افراد با موهای 
چربی به سر مالیده و یا سر را با این ماده شست وشو دهند(، باعث استحکام مو می شوند، 
)حنا( و )وسعه( نیز رنگ موی طبیعی و تقویت کننده مو برای پوست های حساس هستند 
و نکته قابل توجه اینکه، افراد باید سعی کنند از گیاهان دارویی با تجویز پزشک استفاده 
کنند و به هنگام استفاده از این گونه مواد، ابتدا آن را در یک بخش کوچک از پوست و موی 

خود امتحان کنند و در صورت عدم حساسیت اقدام به استفاده آن برای کل موها کنند.

سم زدایی کامل بدن با سرکه سیب! 
با نزدیک شدن به عید علاوه بر خانه تکانی توصیه می شود که از بدن نیز سم زدایی شود 

که با ترکیب برخی مواد و مصرف آن ها می توان بسیار آسان و سریع این کار را انجام داد.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان ؛عسل و سرکه سیب هر دو سرشار از 
پتاسیم هستند که سطح سدیم خون را تنطیم کرده و فشار خون را کنترل می کنند. هر 
دوی آن ها حاوی منیزیم هستند و باعث کاهش فشار از دیواره رگ ها می شوند. عسل و 

سرکه سیب هم چنین به عنوان اکسیر ضدپیری نیز استفاده می شوند.
علاوه بر این ترکیب عسل و سرکه سیب نوعی اکسیر طبیعی برای پاک سازی و سم زدایی 
روده بزرگ نیز محسوب می شود. برای درست کردن این اکسیر مواد زیر لازم است: یک 
لیوان آب گرم، 1.5 تا 2 قاشق سرکه سیب و 1.5 تا 2 قاشق عسل. این مواد را با یکدیگر 
مخلوط کرده به طوری که همگی کاملا حل و یکدست شوند. سپس آن را به آرامی بنوشید. 

ممکن است در ابتدا از طعم آن خوشتان نیاید اما کم کم به آن عادت می کنید.
مردم بسیار زیادی از سرتاسر دنیا با این روش از سم ها و مواد اضافی انباشته شده در روده 
بزرگ خود خلاص می شوند. با خوردن ترکیب عسل و سرکه سیر به مدت 7 روز می توانید 
اثرات بی نظیر و مثبت آن را در بدن خود احساس کنید. مقدار پیشنهادی آن 1 یا 2 لیوان 

در طول 1 روز است.
تاثیرات بی نظیر و مثبت ترکیب عسل و سرکه سیب:

بهبود گوارش و تقویت سیستم گوارشی بدن
تقویت سیستم گردش خون

تقویت غشاء مخاطی گلو
پیشگیری یا درمان گرفتگی صدا

رفع خستگی
کاهش فشار خون

جلوگیری یا کاهش پیری زودرس
از بین بردن برخی میکروب های مضر بدن

ماسک مو معجزه کننده برای تقویت و زیبایی مو 
قهوه ماده ای طبیعی و در عین حال ارزان است که در جوانسازی، تقویت و خوش رنگ 

کردن موها بسیار مفید و موثر است.
به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان، افرادی که از رنگ مو استفاده می کنند 
از این گلایه دارند که باید چند وقت یکبار دوباره آن را ترمیم کنند و برخی رنگ ها از کیفیت 
خوبی برخوردار نیستند. علاوه بر این مواد شیمیایی موجود در رنگ موها می تواند موجب 

آسیب به ریشه مو و ریزش آن شود.
شاید در ابتدا استفاده از قهوه بر روی مو عجیب و غیرممکن به نظر بیاید اما می توانید آن 
را امتحان کنید و ببینید تاثیر آن حتی بهتر از رنگ موها و ماسکهای شیمیایی مو است. 
قهوه رنگدانه های قوی دارد و به سلامتی موها و جوان سازی و تقویت آنهانیز کمک می کند. 
علاوه بر این، آمونیاک و مواد شیمیایی که در رنگ موها و سایر محصولات زیبایی مو وجود 

دارد در قهوه نیست.
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محققان طی مطالعه ای نشان دادند که چرخه های طولانی مدت گرسنگی، نه تنها فرد را 
از آسیب های سیستم ایمنی محافظت می کند، بلکه با بیدار سازی سلول های بنیادی خفته، 

بازسازی سیستم ایمنی راالقامی کند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی سلول های بنیادی، طی مطالعه ای 
که محققان داشتند، موش و فاز یک مطالعات بالینی انسانی، دوره های طولانی غذا نخوردن 

به طور معناداری تعداد سلول های سفید خونی را کاهش می دهد.
در موش، چرخه های گرسنگی، مسیرهای سیگنالینگ سلول های بنیادی خون ساز را 
تحت تاثیر قرار می دهد. این مطالعه می تواند پیامدهای مهمی برای سلامت زمان پیری که 

در آن سیستم ایمنی کارایی اش کاهش می یابد، داشته باشد.
این مطالعه نشان داده است دوره های دو تا چهار روزه گرسنگی در یک بازه زمانی شش 
ماهه منجر به کشته شدن سلول های ایمنی آسیب دیده و تولید سلول های جوان تر 

می شود. 
محققان در دانشگاه UC Davis  می گویند که روزه داری یا گرسنگی طولانی بدن را 
مجبور به استفاده از ذخایر گلوکز، چربی و کتون ها می کند و در این میان بخش مهمی از 

سلول های سفید خونی را نیز تجزیه می کند.
طی هر دوره گرسنگی، این حذف شدن سلول های سفید خونی تغییراتی را القا می کند 
که منجر به شروع بازسازی های بر مبنای سلول های بنیادی برای تولید سلول های ایمنی 

جدید می شود.
مطالعات نشان داده است که گرسنگی طولانی مدت منجر به کاهش آنزیم های PKA و 
IGF-1 می شود که در تنظیم خودنوزایی و پرتوانی سلول های بنیادی و همچنین پیشرفت 
تومور و ... نقش دارند. خاموش کردن ژن PKA، سلول های بنیادی را وارد فاز ترمیمی 

می کند.
محققان معتقدند کسانی که تحمل گرسنگی را ندارند و از آن متنفر هستند باید بدانند که 
گرسنگی فقط به مدت 8 روز در سال می تواند سیستم ایمنی شما را طوری تقویت کند که 

پیش از این، این گونه نبوده است.

تولید انسولین از مینی معده های مهندسی شده در موش

ساخت بالگردهای متوسط نیمه سنگین و پیستونی امکان پذیر شد

ساختمان های ایمن تر و ارزان تر با بتن مقاوم در برابر آتش

افزایش طول عمر مواد غذایی فروشگاهی با پوسته میگو

محققان آزمایشگاه های فدرال فناوری و علم مواد سوئیس با ترکیب بتن های خودمتراکم 
ساختمانی با پلیمری خاص، آن را در برابر دماهای بالا مقاوم کردند.

 بتن های خود متراکم در مقایسه با بتن ارتعاشی از مزایایی برخوردارند اما در برابر آتش 
مقاوم نبوده و تکه تکه و پوسته پوسته می شوند.

دانشمندان سوئیسی اکنون راهی را برای غلبه بر این امر شناسایی و ترکیب بتن را با پلیمر 
فوق جاذب جفت کرده اند تا از مقاومت بیشتری در برابر دمای بالا برخوردار شود و در عوض 

یکپارچگی ساختار را حفظ کند.
تراشه ها و تکه های بتن به شکل معمول نمی سوزند اما در مقابله با آتش شکننده می شوند.

آب درون ماده در دمای بالا تبخیر شده و فشار در داخل ماده ایجاد کرده و آن را به 
شکل تراشه و پوسته درمی آورد. این اتفاق در سقف، دیواره ها و ستون های حامل می تواند 

نگران کننده باشد.
برای رفع این مشکل می توان الیاف پلی پروپیلن به ترکیب اضافه کرد. این الیاف در زمان 
مواجهه با دمای بالا ذوب شده و شبکه ای از کانال ها را برای فرار بخار آب به جا می گذارند تا 

فشار در داخل ساختمان باقی نماند اما افزودن پلی پروپیلن به بتن خود متراکم بر قابلیت آن 
تاثیر می گذارد از این رو میزان این الیاف باید پائین نگه داشته شوند و بتنی ایجاد کند که هر 

دو قابلیت خودمتراکمی و ضد آتش بودن را دارا است.
دانشمندان یک سری دیوار بتنی ساختند که همه آن ها با الیاف پلی پروپیلن ترکیب شده 
بودند اما تنها برخی از آن ها از ماده مصنوعی پلیمر فوق جاذب برخوردار بودند که چندین 
برابر وزن خود آب جذب می کند.آن ها این پلیمر را در آب فرو بردند تا چندین برابر حجم 
خشکش آب جذب کند. سپس با شکل گیری بتن،  آب از درون این پلیمر فوق جاذب به 
میان ماتریکس بتن متخلخل وارد می شود که فضاهای خالی را پشت سر خود جا می گذارد. 
این فضاها سپس با سایر فضاهای خالی درون بتن که از چند الیاف پلی پروپیلن موجود در 
ترکیب جا مانده اند، پیوند خورده و مجددا شبکه ای از کانال ها را ایجاد می کنند که آن را 
در برابر حرارت شدید حفظ می کند.محققان همه این دیوارها را توسط یک بخاری تابشی 
در برابر دمای تا 1000 درجه قرار داده و 90 دقیقه بعدی مشاهده کردند که در بتن پلیمر 
فوق جاذب تنها شکافهای ریزی ایجاد شد اما بتن فاقد این ماده تکه تکه و پوسته پوسته شد. 

دانشمندان دانشگاه ملی سنگاپور در کاربردی تازه از 
پوشش  یک  تولید  برای  آن  از  توانسته اند  میگو  پوست 
پلاستیکی بهره ببرند که عمر برخی از مواد غذایی را دو 

برابر می کند.
طبیعی  پلیمر  که  کیتوزان  از  این  از  پیش  محققان 
ضد باکتری موجود در پوسته سخت پوستان است،  به عنوان 
یکی از اجزای رنگهای خود ترمیم کننده، ترانزیستورهای 
مدت  را  میوه ها  که  پوشش هایی  و  پروتون  رسانای 
طولانی تری تازه نگه می دارند، استفاده کرده بودند. اکنون 
آن ها مجددا به این ماده برای ساخت غشای پلاستیکی برای 

افزایش عمر مواد غذایی در فروشگاهها روی آورده اند.
کیتوزان برای این کار بسیار مناسب است زیرا در کنار 
خاصیت ضد باکتریایی اش همچنین ضد قارچ و غیرسمی 

بوده و به سادگی به شکل فیلمهای نازک شکل می گیرد.
دانشمندان سنگاپوری توانستند با تقویت این فیلمها 
توسط عصاره دانه گریپ فروت، آن ها را ارتقا ببخشند. این 
عصاره نیز از خواص ضد باکتریایی و ضد قارچ برخوردار بوده 
و همچنین آنتی اکسیدان،  ضدعفونی کننده و ضد ویروس 

است.
این فیلم ترکیبی از نظر قدرت و انعطاف شبیه به فیلم 

معمولی پلی  اتیلن مصنوعی بوده و همچنین از انتقال 
کاهش  آن،  نتیجه  که  می کند  فرابنفش جلوگیری  نور 
اکسیده شدن و زوال فتوشیمیایی مواد غذایی درون آن است.

در آزمایشات آزمایشگاهی، نمونه نان که درون این فیلمها 
قرار داشتند دو برابر طولانی تر از نمونه های کنترلی که در 

پوشش های رایج بودند، دوام آوردند.
این فیلم کیتوزانی پس از تجاری شدن، می تواند جایگزین 
زیست سازگارتری برای پلی اتیلن باشد چرا که از مواد خامی 
استفاده می کند که قابل دور انداختن بوده از این رو ضایعات 

غذایی را کاهش می دهد. 

مکمل دارویی گیاهی
 برای شفاف سازی پوست تولید شد

محققان در یک شرکت دانش بنیان موفق به تولید مکمل دارویی گیاهی برای شفاف 
سازی پوست شده اند.

مریم غفاری، مدیر عامل یک شرکت دانش بنیان در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: بزرگترین 
مشکلی که برای بانوان بیشتر وجود دارد عدم داشتن پوست شفاف و وجود موهای زائد روی 
صورت است، از این رو موفق شدیم که با گیاهان دارویی، مکمل دارویی را برای بر طرف 

کردن این مشکل تولید کنیم.
وی با بیان اینکه این موهای زائد بیشتر  در زیر چانه یا در کنار گوش به وجود می آیند، 
افزود: راه های درمانی مانند لیزر، دارودرمانی، سوزاندن موهای زائد و ... ممکن است برای 
از بین بردن موهای زائد و شفاف سازی پوست در برخی افراد پاسخگو نباشد و گاها 
حساسیت هایی را در آنها به وجود بیاورد، از این رو بهتر است از ترکیبات گیاهی استفاده 
شود. غفاری با تاکید بر اینکه استفاده از این روش ها ممکن است بازگشت داشته باشد، اظهار 
داشت: ما توانستیم طوری گیاهان دارویی را ترکیب و به پودر تبدیل  کنیم تا این مشکل را 
به خوبی برطرف کند.به گفته وی، این پودر گیاهی از ترکیب گیاهان بومی استان کرمان از 

جمله زاج سفید، سیاه دانه، چای و... به دست آمده است.
وی با بیان اینکه شفاف سازی پوست و از بین بردن موهای زائد صورت با این مکمل 
گیاهی نیاز به درمان 4 ماهه دارد، عنوان کرد: این مکمل گیاهی به صورت پودر است و فرد 

بسته به پوست خود آن را با ترکیب هایی خاص مورد استفاده قرار می دهد.
غفاری اظهار داشت: با استفاده از این ترکیب گیاهی، موهای رائد به موهای نرم تبدیل 

می شود و به شفاف سازی پوست هم کمک می کند.
وی گفت: قبل از اینکه مکمل گیاهی به تولید برسد روی جامعه آماری 470 نفری به 
صورت داوطلبی آزمایش شده و در نهایت مورد تایید دانشکده گیاهان دارویی دانشگاه 

کرمان قرار گرفته است.

گرسنگی سیستم ایمنی را تقویت می کند

محققان کشف کرده اند که بافت مشتق از پایین معده 
های  سلول  به  ریزی  بازبرنامه  برای  را  پتانسیل  بیشترین 

پانکراسی تولید کننده انسولین )سلول های بتا( دارد.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
سلول های بنیادی، محققان نمونه هایی از مشتق از پایین 
معده بیشترین پتانسیل را از موش جداسازی کردند و آن ها 
را به صورت »مینی اندام هایی« کشت دادند که زمانی که به 

جانوران پیوند می شدند، انسولین تولید می کردند.
سلول های بنیادی این مینی اندام ها به جایگزین کردن 
جمعیت سلول های تولید کننده انسولین ادامه می دهند و 
یک ظرفیت بازسازی کننده دائمی را برای بافت ایجاد می کنند. 
برای یافتن بافتی در بدن که بیشترین قابلیت به بازبرنامه ریزی 
برای تولید انسولین را داشته باشد، محققان موشی را مهندسی 
ژنتیک کردند تا 3 ژن را بیان کند که می توانند سایر سلول ها 

را به سلول های بتا تبدیل کنند.
آن ها که بافت ها را از بینی تا دم تحت نظر گرفته و مورد 
آنالیز قرار دادند با شگفتی تمام مشاهده کردند که برخی 
سلول ها در ناحیه پیلوری معده بیشترین قابلیت را برای 
تبدیل شدن به سلول های بتا دارند و به نظر می رسند که 

بهترین ماده شروع برای تمایز به سلول های بتا باشند.

ناحیه پیلوری معده را به روده کوچک متصل می کنند. 
شدند،  ریزی  بازبرنامه  منطقه  این  های  سلول  که  زمانی 
بیشترین پاسخ دهی را به سطح بالای گلوکز داشتند و برای 

نرمال سازی قند خون انسولین ترشح می کردند.
برای تست موثر بودن آن ها، محققان سلول های بتای 
پانکراس موش ها را تخریب کردند و بدن آن ها را مجبور 
کردند که برای تنظیم قند خون به سلول های معده ای تغییر 

یافته تکیه داشته باشند.
موش های گروه کنترل که این بافت برنامه ریزی شده را 
نداشتند، ظرف مدت هشت هفته مردند اما در موش هایی که 
این سلول های بازبرنامه ریزی شده را داشتند، این سلول ها 
به خوبی سطح گلوکز و انسولین را برای بیش از شش ماه به 
خوبی حفظ کردند. این ناحیه پیلوری معده مزیت دیگری نیز 
دارد. این بافت دارای سلول های بنیادی است که می توانند به 

طور طبیعی و منظم بافت روده را نوسازی کنند.
در واقع این مطالعه پیشنهاد می کند که سلول های ناحیه 
پیلور معدی نه تنها کاندیدی مناسبی برای بازبرنامه ریزی 
به سلول های بتای پانکراسی هستند، بلکه این ناحیه حاوی 
سلول های بنیادی است که در صورت تخریب روده یا سایر 
قسمت های سیستم گوارشی می توانند در فرایند بازسازی و 
جایگزینی بافت شرکت کنند. کشت این سلول ها به صورت 
مینی اندام و سپس پیوند این سلول ها به حفره شکمی 

موش ها می تواند مدل های موشی دیابتی را درمان کند.

دبیر کمیته بالگرد تجاری ستاد توسعه فناوری و صنایع دانش بنیان هوایی و هوانوردی معاونت علمی گفت: یکی از اهداف 
تشکیل کمیته بالگرد، ایجاد شرایط ساخت بالگردهای متوسط و نیمه سنگین و پیستونی است.

علی طاهرخانی، بیان کرد: کمیته بالگرد قصد دارد فعالیت ها و اعتبارات موجود را به سمت طراحی و ساخت بالگردهای 
متوسط ، نیمه سنگین وپیستونی هدایت کند.

وی افزود: تحقق اهداف کلان سند جامع هوافضای کشور در بخش بالگردی نیز از دیگر اهداف تعیین شده برای کمیته 
است.

طاهرخانی، با اشاره به اهمیت بالای توسعه صنعت حمل و نقل بالگردی کشور، تصریح کرد: یکی از راهکارهایی که می تواند 
صنعت هوایی کشور را رونق داده و توسعه ببخشد، توسعه صنعت حمل و نقل بالگردی کشور است که این موضوع نیز به 

صورت جدی در کمیته پیگیری می شود. 
وی خاطرنشان کرد: حمایت از صنایع و شرکت های دانش بنیان که یکی از مهم ترین اولویت های معاونت علمی است نیز 

در این کمیته با حمایت از شرکت های دانش بنیان بالگردی تحقق می یابد.

عادت های آسیب رسان به ریه ها
درست است که مصرف دخانیات خطر ابتلا به مشکلات ریوی را بالا می برد، اما استفاده ی 
افراطی و بی دقت از مواد شوینده شیمیایی، تازه نشدن هوای داخل منزل، استفاده ی 
نادرست از وسایل گرمایشی گازی و غیره نیز جزو عواملی هستند که برای سلامت ریه ها 

خطرناک می باشند. در این مطلب، با هفت عادت آسیب رسان به ریه ها آشنا می شویم.
 وایتکس و شوینده ها از دستتان نمی افتد: متاسفانه در برخی منازل، وایتکس و انواع 
شوینده ها از دست خانم های خانه دار نمی افتد، یعنی مدام در حال بشور و بساب با این 
مواد هستند. علاوه بر این در روزهای پایانی سال، استفاده از این شوینده ها به طور آشکاری 
افزایش پیدا می کند. اما باید بدانید که تمام این محصولاتی که برای تمیز کردن منزل 
استفاده می کنید شیمیایی هستند. بدون شک خودتان نیز از بوی نامطلوب و زننده ی آنها 
در عذاب هستید. بهتر است بدانید که ترکیبات شیمیایی موجود در این شوینده ها دشمن 
ریه ها محسوب می شوند.  بهتر است به جای استفاده از این شوینده ها از مواد طبیعی مانند 
سرکه سفید استفاده کنید. یادتان باشد که شمع های معطر یا خوشبوکننده های هوا نیز 
حاوی ترکیباتی مانند بنزن هستند که برای ریه ها سرطانزا است. بنابراین تا حدامکان از این 

محصولات دوری کرده و از مواد طبیعی استفاده کنید.
هوای منزل را عوض نمی کنید: خیلی از خانم ها در طول روز در و پنجره را از ترس 
گردوخاک یا دوده باز نمی کنند. اما یادتان باشد اگر هوای داخل منزل عوض نشود، 
آلاینده های شیمیایی حاصل از فعالیت های روزمره مانند استفاده از رنگ، لاک، چسب، 
بخار حاصل از پخت و پز غذا و یا حمام و غیره در منزل تجمع پیدا می کند. مازاد رطوبت 
تجمع کرده در منزل نیز باعث ایجاد کپک و مایت و غیره می شود.  این مسئله نیز برای 
برونش ها تحریک کننده است و باعث بروز عفونت های تنفسی، حملات آسم و حتی ابتلا 
به این بیماری در بین افراد سالم می شود.  بنابراین توصیه می کنیم که هر روز پنجره ها را 

باز کنید تا هوای منزل عوض شود.
هیچ فعالیت بدنی ندارید: فعالیت بدنی منظم برای سلامت بدن و ریه ها مفید خواهد 
بود. البته برای افرادی که هیچ مشکل ریوی ندارند، ورزش نکردن و نداشتن فعالیت بدنی 
تاثیر چندانی در نحوه ی تنفس شان ندارد. اما افرادی که دچار آسم و آمفیزم )بیماری ریوی( 
هستند، باید بدانند که داشتن فعالیت بدنی منظم باعث بهبود قدرت تنفسی شان خواهد 

شد.
در معرض آتش شومینه و گازهای سرطان زا هستید: روشن کردن شومینه و 
نشستن در کنار آن دلچسب است. اما یادتان باشد سوختن چوب در داخل شومینه های باز 
و در فضایی که هوای آزاد در آنجا جریان ندارد، میزان زیادی ترکیبات آسیب رسان برای ریه 
تولید می کند. در واقع در حین سوختن چوب مقدار زیادی مواد ریزگرد، گاز و مونواکسید 
کربن آزاد می شود که همگی برای سلامتی ریه ها مضر و حتی سرطان زا هستند. اگر به 
شومینه علاقمند هستید، حتما از شومینه های مدرن بسته استفاده کرده و حتما دودکش 

آن را به طور منظم تمیز کنید.
سیگار می کشید: سیگار دشمن بی رحم ریه ها است. این استوانه ی مرگبار، همه سال 
میلیون ها نفر در سرتاسر جهان را به کام مرگ می کشاند و علت اصلی ابتلا به سرطان ریه 
محسوب می شود. دود سیگار حاوی ترکیبات شیمیایی زیاد و آسیب رسانی است که قدرت 
دفاعی دستگاه تنفسی را در هم می شکند و به این ترتیب باعث بروز بیماری های ریوی 
می شود. یادتان باشد که دخانیات همچنین عاملی برای ابتلا به سرطان دهان، حنجره، مری 

و همچنین سرطان مثانه و کلیه ها محسوب می شوند.
در معرض دود سیگار دیگران قرار دارید: این یکی از ظلم هایی است که سیگاری ها 
در حق افراد غیرسیگاری روا می دارند. اگر شما سیگاری نیستید، اما اطرافیان تان سیگار 
می کشند و شما در معرض دود سیگار آنها هستید، شما نیز ریه هایتان در خطر خواهند 
بود. چرا؟  چون دود سیگار اطرافیان روی کیفیت هوایی که شما نیز تنفس می کنید تاثیر 
دارد. دود سیگاری که در هوا موج می زند، حاوی همان ترکیبات شیمیایی است که در دود 
خود سیگار وجود دارد. متاسفانه این مسئله نیز در طولانی مدت باعث بروز سرطان ریه 
می شود.  حواستان باشد که در فضاهای بسته ای مانند داخل منزل، دفتر کار یا ماشین 
این خطر بیشتر است. همچنین باید بدانید که این آسیب برای کودکان چند برابر است. به 
عقیده ی محققان، کودکانی که در معرض دود سیگار والدین هستند بیشتر در معرض خطر 

ابتلا به آسم قرار دارند.
در محیط کاری پرخطر از خودتان محافظت نمی کنید: اگر در محیطی کار می کنید 
که تماس زیادی با ترکیبات شیمیایی مانند آرسنیک، بریلیوم، کادمیوم، هیدروکربور و غیره 
دارید باید بیشتر مراقب سلامت ریه هایتان باشید. این ترکیبات در کارخانجات ذوب آهن، 
رنگ سازی  و غیره زیاد است و متاسفانه خطر ابتلا به سرطان ریه را افزایش می دهند. 
بنابراین تمام افرادی که در چنین محیط هایی شاغل هستند، باید از ماسک های مخصوص 

جهت محافظت از ریه ها استفاده کنند.

بوی بهار که می آید، حرکت و تکاپو در سراسر این سرزمین 
کهن آغار می شود، خریدهای عید، آماده شدن برای سفر و 
خانه تکانی؛ سنتی دوست داشتنی که با همه سختی ها و 

دردسرهایش، کمتر ایرانی است که به آن پایبند نباشد.
به گزارش ایرنا؛ خانه تکانی یکی از آیین های فارسی زبانان 
در سراسر دنیاست که در آن به شست و شو و تمیز کردن 
خانه می پردازند، گرد و غبار یکساله ار خانه می روبند تا 
همزمان با رستاخیز طبیعت، خانه و کاشانه آنها نیز پاک و 
تمیز باشد و این پاکی را زمینه ای برای برکت و شادی در 

سال جدید می دانند.
اما خانه تکانی، اغلب با دشواریها و مشکلاتی همراه است، 
بالا رفتن از نردبان و خطر سقوط و شکستگی، کمردرد، مچ 
دردهای مزمن ناشی از سابیدن های مکرر، مشکلات تنفسی 
و مسمومیت ناشی از تنفس شوینده ها و حساسیت های 
مزمنی که با تنفس این مواد تشدید می شوند و البته استرس 

و اضطراب مداوم که اگر به کارها نرسم چه می شود.
فشار  خاطر  به  عضلانی  دردهای  است  ممکن  چه  گر 
کاری روزهای مانده به نوروز به مرور زمان بر طرف شود 
یا مسمومیت های حاد ناشی از استنشاق مواد شیمیایی با 
درمان سریع بر طرف شود اما شکستگی استخوان، آسیب 
به مهره های گردن و ستون فقرات یا خطرات ناشی از سقوط 
می تواند همیشگی و جبران ناپذیر باشد و عید را به عزا تبدیل 
کند، گو اینکه آسیبها و دردهای حاد روزهای مانده به عید 

نیز آزار دهنده است.
محمود معتمدی، متخصص ارتوپدی در این باره می گوید: 
اسفند هر سال شاهد افزایش مراجعه مردم به متخصصان 
ارتوپدی به خاطر آسیبهای ناشی از خانه تکانی هستیم و 
آسیب به مهره های گردن یکی از مهمترین این مشکلات 
است که بیشتر، زنان را هنگام نصب پرده یا تمیز کردن دیوارها 
درگیر می کند و این درد ممکن است به ناحیه شانه، بازو، 

ساعد و انگشتان نیز گسترش پیدا کند.
وی می افزاید: برای کاهش این آسیبها بهتر است از نربادنی 
استفاده شود که ارتفاعش طوری تنظیم شود که سر به موازات 
پرده یا دیوار قرار گیرد و فرد مجبور نباشد، سرش را بالا یا 

پایین نگه دارد.
معتمدی مهمترین علت گردن درد را ضعف عضلانی و 
ضعیف بودن عضلات ناحیه گردن می داند و توصیه می کند 
افرادی که سابقه مشکلات مهره گردن دارند، کمتر کارهایی را 
که موجب آسیب به گردن می شوند، انجام دهند در غیر این 
صورت بیماری به صورت دیسک گردن می تواند مدتها فرد 

را دچار مشکل کند.
 **کمردرد

کمردرد نیز یکی از شایعترین مشکلات هنگام خانه تکانی 
است که دلیل اصلی آن معمولا بلند کردن اجسام سنگین 
است، معتمدی می گوید: بلند کردن ناصحیح یک جسم 

می تواند 10 برابر وزن آن به ستون فقرات آسیب بزند.
متخصصان طب فیزیکی و توانبخشی توصیه می کنند که 
برای جا به جا کردن اجسام تا جای ممکن از بلند کردن آنها 
پرهیز کنید و با هل دادن یا کشیدن، آنها را جا به جا کنید، 
اما اگر مجبورید جسمی سنگین را جا به جا کنید، تعارف را 
کنار بگذارید و حتما از افراد دیگر کمک بخواهید و هنگام 
بلند کردن اجسام قاعده و اصل کلی این است که باید جسم 

تا جای ممکن به بدن بچسبد و با بدن فاصله نداشته باشد.
علی عرفانیان،متخصص طب فیزیکی و توانبخشی نیز 
توصیه می کند که در روزهای نزدیک به خانه تکانی هر روز 
صبح ورزش کنیم تا بدن کم کم برای فعالیتهای جسمانی 

آماده شود و طی روزهایی که خانه تکانی انجام می شود، فشار 
ناگهانی به بدن وارد نشود.

به گفته عرفانیان، بهترین راه برای انجام سالم خانه تکانی 
این است که کارهای مربوط به خانه تکانی را زودتر شروع 
کنیم، یک برنامه دقیق زمان بندی شده برای خانه تکانی 
داشته باشیم و آن را در روزهای مختلف تقسیم کنیم تا فشار 

ناگهانی و شدید به بدن وارد نشود.
توصیه  زمینه  این  در  نیز  بهداشت  وزارت  کارشناسان 
می کنند که برای جا به جا کردن اشیاء و تمیز کردن آنها تا 
جای ممکن بایداز خم کردن کمر خودداری کرد و به جای 
آن بهتر است، زانو را خم کرد و به آرامی نشست تا به کمر 

فشار وارد نشود.
 **سقوط

خطر سقوط، یکی از مهمترین خطراتی است که هنگام 
خانه تکانی ممکن است، بروز کند و حتی ممکن است به 
علت خونریزی و ضربه مغزی به مرگ منتهی شود، استفاده 
نکردن از نردبان مطمئن و گذاشتن جعبه یا اشیایی بر روی 
هم برای بالا رفتن و کار کردن در فضای بالاتر، خطر سقوط را 
افزایش می دهد. برای پیشگیری از بروز چنین حوادثی توصیه 
متخصصان این است که قبل از هر کاری یک نردبان استاندارد 
سالم و مطمئن دو طرفه داشته باشند و از قرار گرفتن پایه 

های آن در جای صاف و مسطح مطمئن شوند.
هنگام تمیز کردن سطوح بالا مانند سقف، دیوار یا پنجره 
ها، اگر مدت زیادی کار تمیز کردن ادامه پیدا کند، گردن درد 
و دردهای عضلانی شروع می شود، بنابراین توصیه می شود 
بعد از دو تا سه دقیقه کار مداوم، مدتی سر و گردن را پایین 

نگهداشت تا عضلات گردن استراحت کند.
 **درد مچ و خطر تونل کارپ

یکی از عوارض رعایت نکردن اصول بهداشتی هنگام خانه 
تکانی مچ درد است که اگر به صورت طولانی مدت تکرار 
شود، خطر بروز تونل کارپال یا کارپ را در مچ دست به وجود 
می آید که درمان دیر هنگام آن به جراحی های دردناکی 

منتهی می شود.
سابیدن و کار زیاد با دست، یکی از عوامل مهم بروز مچ 
درد و خطر بروز بیماری کارپ است، برای پیشگیری از این 
عارضه بهترین کار، این است که قبل از شروع به فعالیت، برای 
مدتی با ورزش مچ های دست را قوی کنیم تا توان کار کردن 
را داشته باشند، دوم اینکه مدت زمان کار با دست را تقسیم 
کنیم و هر بار بیش از نیم ساعت فعالیت مداوم نداشته باشیم.

یکی از ورزش های سودمند که می تواند به پیشگیری از 
این عارضه کمک کند، این است که هر دو دستتان را مقابل 

خودتان صاف و مستقیم دراز کنید و سپس مچ ها و انگشتان 
دستهایتان را به عقب ببرید؛ درست مانند پلیس که می گوید: 

ایست.
برای مدت پنج ثانیه در این حالت بمانید و بعد مچ و 
انگشتانتان را رها کنید. سپس دوباره با دو دست کشیده و 
صاف، دستانتان را مشت کنید و آنها را محکم فشار دهید. در 
این وضعیت نیز پنج ثانیه بمانید و بعد، مشت محکمتان را به 
آرامی به طرف پایین خم کنید. پنج ثانیه نیز در این حالت 
بمانید و دوباره مچ ها و انگشتان دو دستتان را شل کنید. این 
ورزش را می توانید در فواصل کارهایتان به دفعات تکرار کنید.

 ** آمادگی های قبل از خانه تکانی 
فقط ورزشکاران نیستند که قبل از شروع مسابقه به آنها 
توصیه می شود، بدنشان را گرم کنند، توصیه پزشکان و 
متخصصان طب فیزیکی به مردان و زنانی که می خواهند 
خانه تکانی کنند نیز این است که قبل از شروع کار به مدت 
10 تا 15 دقیقه با انجام حرکات نرمشی و کششی خودشان 
را آماده کنند. انجام خانه تکانی با تعریق و از دست رفتن آب 
بدن همراه است، بنابراین استفاده از لباس های راحت نخی و 
مصرف مایعات به میزان کافی به نحوی که آب و املاح لازم 
بدن تامین شود نیز از جمله اصول بهداشت خانه تکانی است.

از مواد شوینده  این است که استفاده  نکته مهم دیگر 
شیمیایی را تا جای ممکن به زمانی موکول کنیم که کودکان 
در منزل حضور ندارند و حتما این مواد را دور از دسترس 
کودکان قرار دهیم هر ساله موارد زیادی از مسمومیت کودکان 
بر اثر نوشیدن مواد شوینده گزارش می شود که در بسیاری از 
موارد کودکان ظرف این مواد را با ظرف آبمیوه و شربت اشتباه 
گرفته و آن را نوشیده اند و با مسمومیت حاد به بیمارستان 
می آیند و در مواردی دیر رساندن این کودکان یا شدت 

مسمومیت به مرگ آنان منجر شده است.
با وجود همه این مشکلات و خطرات، خانه تکانی یکی از 
سنت های زیبای فرهنگ ایرانیان است، خانه تمیز و پاکیزه، 
استرس و اضطراب را از انسان دور می کند و همکاری اعضای 
خانواده با همراهی والدین و کودکان در خانه تکانی، خود آثار 
مثبت روانی و تربیتی بزرگی دارد که موجب افزایش نشاط و 
تقویت روحیه تعاون و همکاری در خانواده می شود و چیدمان 
جدید خانه نیز می تواند به تقویت روحیه و سلامت روان 
کمک کند. خانه تکانی البته به تمیز کردن ظاهر خانه و کاشانه 
محدود نمی شود و می تواند ابعاد بزرگتری هم داشته باشد. 
خانه تکانی ذهن و زدودن دل از کینه ها می تواند همزمان 
با نو شدن طبیعت و تمیز شدن خانه، حال انسان را دگرگون 

کند.

خانه تکانی هوشمند
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اجتماعی 6

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم :

تقاطع سه سطحه عمار یاسر - ۱۵ خرداد
 به زودی تعیین وضعیت می شود

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم گفت: با توجه به اینکه روند اجرایی پروژه 
سه سطحه عماریاسر- 15 خرداد مطلوب شهرداری نیست، وضعیت این پروژه به زودی 

تعیین تکلیف خواهد شد. 
علیرضا قاری قرآن با بیان اینکه پروژه تقاطع سه سطحه عماریاسر و 15 خرداد از نظر 
ترافیکی برای شهرداری اهمیت ویژه ای دارد، افزود: تاکنون روند مطلوبی در این پروژه طی 
نشده که شهرداری در حال بررسی و رفع مشکلات پروژه است.وی طولانی شدن زمان 
تکمیل پروژه تقاطع سه سطحه عماریاسر و 15 خرداد را یادآور شد و گفت: علی رغم 
پیگیری هایی که صورت گرفته با وجود تردد بالای ترافیکی در این منطقه هنوز اقدامی در 
راستای تسریع در تکمیل پروژه صورت نگرفته است.معاون شهردار قم گفت: البته پروژه 
فعال است و روند اجرایی را طی می کند اما نظرات شهرداری در پروژه جلب نشده است.وی 
از مذاکره با پیمانکار پروژه برای تعیین تکلیف ادامه روند اجرایی آن خبر داد و گفت: با توجه 
به اینکه قرارداد پیمانکار در این پروژه تمام شده است در حال مذاکره هستیم که در صورت 
تغییر نکردن وضعیت اجرایی قرارداد را خاتمه دهیم.قاری قرآن اضافه کرد: در صورت 
توافق و خاتمه قرارداد با پیمانکار، شهرداری مستقیما اقدام به تسریع در عملیات اجرایی و 
تکمیل پروژه خواهد کرد.وی خاطرنشان کرد: به نظر می رسد توان اجرایی پیمانکار بیش 
از این نیست و قطعا اقدام ویژه ای از سوی شهرداری در این پروژه صورت می گیرد.معاون 
شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم با اشاره به خواست شهروندان برای تکمیل پروژه 
و رفع معضلات ترافیکی منطقه، افزود: مطالبه شهر در خصوص پروژه تقاطع سه سطحه 

عماریاسر و 15 خرداد بالا و به حق هست که باید رسیدگی شود.

معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد:

کاشت بیش از ۵۰ هزار اصله نهال 
در هفته درختکاری 

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: طبق برنامه ریزی صورت گرفته در ایام هفته 
درختکاری بیش از 50 هزار اصله نهال توسط مردم و شهرداری در سطح شهر کاشته 

خواهد شد.
سید امیر سامع با اشاره به ضرورت توسعه فرهنگ درخت و درختکاری در سطح شهر قم، 
اظهار کرد: محدودیت ها و کمبودهای بسیاری در شهر قم در حوزه فضای سبز و درخت 
وجود دارد که باید این مسئله با برنامه ریزی و فعالیت های متفاوت مرتفع کرد.وی با بیان 
اینکه شهرداری برنامه های متعددی در راستای رفع کمبودهای شهر در بخش فضای 
سبز اجرا کرده است، افزود: قم نیازهای متعددی در این بخش دارد که ایام درختکاری 
باید محوری برای توسعه این امر در قم باشد.معاون خدمات شهری شهرداری قم ایجاد 
موج طراوات و شادابی و همچنین دانش درختکاری در سطح شهر قم در ایام درختکاری 
را ضروری دانست و تصریح کرد: طبق برنامه ریزی صورت گرفته در این ایام نهال هایی در 
اختیار مردم و مسئولان قرار می گیرد تا شاهد درختکاری در منازل و محلات نیز باشیم.وی 
با تاکید بر اینکه درختکاری در سطح شهر طراوت و شادابی مردم را بالا می برد، خاطرنشان 
کرد: در این ایام بیش از 50 هزار اصله نهال در اختیار مردم قرار می گیرد برای کاشت در 
معابر و منازل و شهرداری نیز راسا این کار را انجام می دهد.سامع با تاکید بر ضرورت ایجاد 
موج های اطلاع رسانی در سطح شهر با استفاده از ظرفیت رسانه ها خاطرنشان کرد: مردم 
باید دقیقا نسبت به وظیفه خود نسبت به درخت و درختکاری خصوصا با استفاده از احادیث 
و روایات معصومین آشنا شده و نسبت به این کار اقدام کنند.وی استفاده از ظرفیت های 
مردمی برای درختکاری را ضروری دانست و گفت: خانواده ها تاثیر بسزایی در توسعه فضای 
سبز و درختکاری در سطح شهر دارند که باید به درستی از این ظرفیت استفاده کرد.معاون 
خدمات شهری شهرداری قم نیاز به آموزش به مردم در خصوص درخت و درختکاری را 
مورد توجه قرار داد و گفت: آموزش های آشنایی با انواع درخت، کاشت و نگهداری درختان 

در این ایام برای اقشار مختلف انجام شود.

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم  عنوان کرد :

تکمیل فاز یک پروژه مترو قم تا 22 ماه آینده 
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم از تکمیل فاز یك پروژه مترو از ایستگاه قلعه کامکار تا 

ایستگاه شهید مطهری تا 22 ماه آینده خبر داد. 
ابراهیم نیلیه وضعیت اجرای پروژه مترو در قم را مورد اشاره قرار داد و گفت: پروژه مترو 
در قم از چهار سال قبل از مسیر قلعه کامکار تا مسجد مقدس جمکران کلید خورده است.

وی با بیان اینکه در حفاری مسیر پروژه مترو قم از دستگاه حفاری TBM استفاده شده 
است، افزود: مترو قم در عمق 25 تا 30 متری از سطح زمین اجرای می شود.

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با بیان اینکه تاکنون بیش از 7 کیلومتر از مسیر مترو 
حفاری شده است، اظهار کرد: در حال حاضر دستگاه حفار حدود 500 متر از تقاطع 

عماریاسر جلوتر رفته است.
وی با اشاره به اینکه قرارگاه خاتم الانبیا به عنوان پیمانکار پروژه مترو قم توانسته رکورد 
خوبی در حفاری تونل ثبت کند، خاطرنشان کرد: این قرارگاه توانسته در این پروژه رکورد 
10 ساله از نظر میزان حفاری با این قطر را بشکند و در حدود 650 متر در طول یکماه 

حفاری داشته باشد.
نیلیه با بیان اینکه در پروژه مترو قم حفاری تك تونل به قطر 9 متر و 60 سانتیمتر انجام 
می شود، افزود: در این پروژه حجم خاکبرداری روزانه به طول 20 تا 25 متر حدود 2 هزار 

متر مکعب در هر روز است.
وی با تاکید بر اینکه طول مسیر مترو از قلعه کامکار تا مسجد جمکران در دو فاز اجرا 
می شود، افزود: از قلعه کامکار تا میدان مطهري، نخستین ایستگاه مترو در سه طبقه زیرین 

در ارتفاع 30 متری از سطح خیابان با ابعاد 100 در 15 متر ساخته خواهد شد.
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم ادامه داد: این ایستگاه از اهمیت خاصی برخوردار 

مي باشد که با همکاری مجموعه دستگاه های ذیربط عملیات اجرایی آن آغاز می شود.
وی تصریح کرد: امیدواریم فاز یك به طول 5.7 کیلومتر از قلعه کامکار تا ایستگاه مطهری 
ظرف 22 ماه آینده تکمیل شود که در صورت اجرایی شدن این برنامه در کل کشور 

رکوردی جدید از نظر زمان حفر تونل تا مسافرگیری خواهد بود.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم  خبرداد:

مکان یابی ۱3 پارکینگ موتورسیکلت
 در هسته مرکزی شهر 

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم با اشاره به جانمایی 13 پارکینگ 
موتور سیکلت در قم، گفت: ممنوعیت پارك موتورسیکلت در هسته مرکزی شهر با صدور 

مجوز فرمانداری اجرایی مي شود. 
حسین شعبان زاده در رابطه با اجرایی شدن ممنوعیت پارك موتورسیکلت در هسته 
مرکزی شهر قم، اظهار داشت: برای راه اندازی پارکینگ های ویژه موتورسیکلت ها با 
پیمانکارها مذاکره شده و موافقت های اصولی هم اخذ شده و 13پارکینگ در اطراف هسته 
مرکزی شهر مکان یابی شده است، اما نیاز به اخذ مجوزهایی از فرمانداری دارد که هنوز 

انجام نشده است.
قفل  برای شکست  افزود:  قم  ترافیك شهرداری  و  نقل  و  مدیرعامل سازمان حمل 
موتورسیکلت هایی که در هسته مرکزی شهر پارك شده اند و انتقال آن ها به 13 پارکینگ 
موتور سیکلت مشخص شده در اطراف هسته مرکزی شهر، نیاز به مجوز فرمانداری است 

که احتمالاً تا قبل از عید نوروز دریافت و این دستور العمل اجرایی خواهد شد.
وی خاطرنشان کرد: طرح جمع آوری موتورسیکلت هایی که در هسته مرکزی شهر قم 
وجود دارند و به صورت نامنظم در معابر و پیاده روها پارك مي کنند از چند ماه قبل در دستور 
کار کمیته فنی شورای ترافیك استان قم قرار گرفت و به صورت طرحی مشارکتی بین 

پلیس راهور و شهرداری قم تدوین شده است.
شعبان زاده با اشاره به اینکه متولی این طرح سازمان حمل و نقل و امور ترافیك شهرداری 
قم است، تصریح کرد: تابلوی حمل با جرثقیل مختص موتور سیکلت در پیاده رو و معابر 
هسته مرکزی شهر نصب مي شود و موتورهایی که بدون توجه به این تابلوها در هسته 
مرکزی شهر پارك مي کنند از سوی یدك کش های پلیس به محل هایی که مشخص شده اند 

حمل مي شود که البته شکستن قفل این موتورها نیاز به مجوز فرمانداری دارد.

گزارش/ سمیه رضایی

طبق وعده مسئولان قرار شده یک مرکز درمانی با نگاه توریسم  
پزشکی طی مدت سه تا پنج سال در شهرک پردیسان قم احداث و 
در واقع به یکی از مجهزترین و پیشرفته ترین بیمارستان های داخل 

کشور تبدیل شود.
به گزارش خبرگزاری فارس از قم، بی شک بهبود وضعیت بهداشت 
و سلامت جامعه مستلزم توسعه زیرساخت های بهداشتی، درمانی و 

سلامت است.
انسان برای ادامه حیات خود نیازمند سلامت جسمانی است و باید در 
مواجهه با مشکلات و ایجاد نقص در سیستم ایمنی بدن با مراجعه سریع 
و آسان به مراکز درمانی در راستای بهبود و بازگرداندن سلامتی خود 
اقدام کند. حال اگر این مراکز درمانی از امکانات مجهز پزشکی برخوردار 
نباشند و یا دسترسی آسان به این مراکز وجود نداشته باشد در واقع 

سلامت انسان دچار چالش می شود.
در استان قم مراکز درمانی و بیمارستانی تا حد مقبول وجود دارد 
و این مراکز در مقایسه با قبل در وضعیت مطلوب تری قرار گرفته اند و 
بسیاری از مراکز درمانی همچون بیمارستان شهید بهشتی توسعه یافته 

و مورد بازسازی قرار گرفته اما باز هم جای کار بسیار است.
این استان به دلیل قرار گرفتن در چهارراه مواصلاتی کشور همواره 
شاهد بروز تصادفات متعددی در اتوبان ها و مسیرهای متصل به شهر قم 
است و از این رو تعداد مصدومان حوادث و انتقال آنها به مراکز درمانی 
قم بسیار بالاست و همین امر منجر به کمبود تخت به ویژه در برخی 
از ایام تعطیل سال که با افزایش مسافرت ها همراه است، می شود. در 
همین راستا ساخت بیمارستان های جدید در این استان مورد توجه 
قرار گرفته و در مناطقی که از وجود بیمارستان محروم هستند این الزام 

بیشتر جدی به نظر می رسد.
به عنوان مثال در بعضی از شهرک های تازه تاسیس  همچون شهرک 
پردیسان که در فاصله 10 کیلومتری جنوب مرکز قم قرار دارد تاکنون 
بیمارستانی ساخته نشده و همین امر مشکلات فراوانی را برای ساکنان 

این منطقه شهری موجب شده است.
مریم محمدی از جمله ساکنان این منطقه از شهر است. وی با بیان 
اینکه منطقه پردیسان از ضعف های بسیاری رنج می برد که عدم وجود 
مراکز درمانی و بهداشتی یکی از آنهاست، گفت: نبود مرکز درمانی در 
پردیسان سبب شده که در صورت ابتلا به یک بیماری ساعت ها وقت 
خودمان را برای رسیدن به یک مرکز بهداشتی درمانی در مرکز شهر 

تلف کنیم.
وی با بیان اینکه رفتن به یک مرکز درمانی در مرکز شهر هزینه های 
رفت و آمدی را نیز بر ما تحمیل می کند، ادامه داد: اگر یک بیمارستان و 
یا درمانگاه در این منطقه باشد بسیاری از مشکلات ما حل خواهد شد.

محمدی گفت: البته بیمارستان تامین اجتماعی نیز فاصله چندانی 

با این منطقه ندارد ولی حجم مراجعات به این بیمارستان نیز به قدری 
بالاست که بسیاری از اوقات ترجیح می دهیم به مراکز درمانی شهر 
برویم. متاسفانه کمبود تاسیسات مختلف مورد نیاز شهری در این 

منطقه بسیار برای ساکنان دغدغه ایجاد کرده است.
این شهروند خواستار رسیدگی به معضلات و ضعف های ساختاری 

در منطقه پردیسان شد.
احداث  کلنگ  تازگی  به  خوشبختانه  که  است  ذکر  قابل  البته 
بیمارستان خاتم در محلی در مجاورت شهرک های پردیسان، قدس و 
مهدیه به زمین زده شده است و قرار است این مجتمع درمانی در زمینی 
به مساحت 100 هکتار توسط بخش خصوصی با اعتباری افزون بر 2 
هزار میلیارد تومان در هفت طبقه در شهرک سلامت خاتم که مسئولان 
آن را یک هلدینگ بیمارستانی عنوان کرده اند و قرار است دانشکده 
پزشکی هم نیز در آن تاسیس شود، به مرحله احداث و بهره برداری 

برسد.
طبق وعده مسئولان قرار بر این شده که این مرکز درمانی که نگاه 
توریسم پزشکی در آن لحاظ شده است، طی مدت سه تا پنج سال با 
تعداد یک هزار تخت احداث شود و مشکل کمبود تخت در این استان را 
حل کند و در واقع به یکی از مجهزترین و پیشرفته ترین بیمارستان های 

داخل کشور تبدیل شود.
همانطور که ذکر شد احداث این مرکز درمانی بیمارستانی به بخش 
خصوصی واگذار شده و قرار است از سوی بانک پاسارگاد تامین سرمایه 

و احداث شود.
در این خصوص مجید قاسمی مدیرعامل بانک پاسارگاد از جمله 

فعالیت های این بانک را تلاش در مسیر توسعه امور اجتماعی و ارائه 
از جمله  بیمارستان  احداث  و گفت:  عنوان کرد  مردم  به  خدمات 

مهمترین خدمات از سوی این بانک است.
وی با بیان اینکه بیمارستان خاتم از جمله بیمارستان های مجهز 
کشور می شود، ادامه داد: این مرکز دارای بخش های مختلفی خواهد 
بود که بسیاری از نیازهای استان را در حوزه بهداشت و درمان تامین 
می کند. قاسمی با اشاره به اینکه در کنار این بیمارستان مرکز دانشگاهی 
نیز ساخته می شود، افزود: این مرکز دانشگاهی ظرفیت جذب 3 هزار 
دانشجو در سال را خواهد داشت که گامی بزرگ در توسعه مدار علمی 
کشور است. مدیرعامل بانک پاسارگاد اظهار کرد: همچنین در کنار این 
بیمارستان ساخت دو هتل اقامتی برای همراهان بیمار و زائران در نظر 

گرفته شده است.
وی احداث این بیمارستان را گامی برای افزایش سرانه درمان قم 
عنوان کرد و گفت: با احداث این مکان سرانه درمانی قم از 1.4 تخت 

به 2.3 تخت ارتقا می  یابد و برای 3 هزار نفر اشتغالزایی خواهد شد.
همچنین مخبر مدیرعامل هلدینگ نسیم سلامت از این بیمارستان 
به عنوان یکی از مدرن ترین و مجهزترین مراکز بیمارستانی کشور نام 
برد و گفت: در این بیمارستان خدمات درمانی و پزشکی و همچنین 
آموزشی به صورت توامان ارائه خواهد شد و از بیشترین سطوح استاندارد 

برخوردار خواهد بود.
وی با اشاره به اینکه این بیمارستان بخش های مختلفی را در خود 
جای می دهد، بیان کرد: بخش گوارش، کودکان، غدد، ارتوپدی و تروما، 
دیالیز، مغز و اعصاب، مراقبت های بعد از عمل، پرتو درمانی، پزشکی 

هسته ای و... از جمله این بخش ها هستند.
مخبر با بیان اینکه با استفاده از تعرفه دولتی، فعالیت 60 درصد 
ظرفیت این مرکز درمانی انجام خواهد شد، افزود: بر اساس تفاهم 
صورت گرفته با وزارت  بهداشت، در این مجموعه مرکز جامع سرطان 

غرب کشور نیز قرار می گیرد.
مخبر با اشاره به اینکه با توجه به پیش بینی های صورت گرفته 
قرار است این واحد بیمارستانی در دو فاز و طی حدود سه سال به 
بهره برداری برسد، افزود: ما در این پروژه از شرکت های فعال و پرسابقه 
خارجی نیز بهره گرفتیم و امید داریم عملیات اجرای پروژه به طور 

همزمان با آغاز طراحی فاز دو کلید بخورد.
وی با بیان اینکه این هلدینگ احداث 7 هزار تخت بیمارستانی را در 
استان های مختلف در نظر دارد که اکنون احداث بیمارستان یک هزار 
تختی در قم در دست اجرا قرار گرفته است، خاطرنشان کرد: شهرک 
سلامت خاتم با 700 هزار متر مربع زیربنا در منطقه پردیسان ساخته 
می شود و علاوه بر احداث بیمارستان و مرکز دانشگاهی به احداث هتل 
و مراکز تفریحی گردشگری در این شهرک خواهیم پرداخت که اکنون 

ساخت بیمارستان در اولویت است.
این  نیز ساخت  درمان  و  بهداشت  کارشناس حوزه  نجفی  علی 
شهرک در پردیسان قم را مایه خرسندی دانست و گفت: با احداث 
این بیمارستان کمبود تخت در استان به طور قابل ملاحظه ای جبران 

می شود.
وی با اشاره به اینکه استان قم نیازمند 2 هزار تخت بیمارستانی است، 
بیان کرد: اکنون احداث این بیمارستان نیمی از این نیاز را برطرف 
می کند و امید است مابقی نیز توسط دیگر مراکز دولتی و خصوصی و 

همچنین از سوی خیرین به زودی تامین شود.
نجفی با بیان اینکه استان قم به طور کامل و سراسری زیر پوشش 
شبکه بهداشت است گفت: در تمام مراکز درمانی پزشکان متخصص 

و کارشناسان مختلف حضور فعال دارند و به ارائه خدمات می پردازند.
با این حساب باید گفت که استان قم از جمله استان های موفق در 
حوزه بهداشت و درمان است و به دلیل توانمندی مسئولان روز به روز 
به موفقیت های این استان در همه عرصه ها افزوده می شود که لازم 
است دیگر استان ها نیز با الگوگیری از این استان توسعه را برای استان 

خود فراهم آورند.
البته قابل ذکر است که بسیاری از موفقیت های حاصل شده در این 
استان بسته به حضور فعال مردم و خیرین و بخش خصوصی است 
که باید با توجه و حمایت ویژه از این افراد از سوی بخش دولتی و 
ارائه تسهیلات مناسب تر زمینه را برای ورود سرمایه گذاران در دیگر 
پروژه های شهری باز کنند. بی شک نقشی که مردم و بخش خصوصی 
می توانند در توسعه داشته باشند از توان بخش دولتی خارج است از این 
رو باید مسئولان بیش از پیش برای بسترسازی حضور فعالانه بخش 

خصوصی همت داشته باشند.

پردیسان؛ از فقدان مرکز درمانی تا تبدیل به قطب گردشگری سلامت!

رییس پلیس راهور ناجا خبر داد :

7 اسفند روز بدون تصادف فوتی در کشور 

رئیس پلیس راهور ناجا با اشاره به برگزاری انتخابات پرشور هفتم اسفندماه و مشارکت 
چشمگیر مردم، اظهار کرد: باید از حضور مردم در پای صندوق های رای قدردانی کرد. یک 
خبر خوب این است که در روز هفتم اسفند ماه هیچ تصادف منجر به فوتی در سراسر کشور 

نداشتیم که این هم یک رکورد محسوب می شود. 
سردار تقی مهری در کمیته هماهنگی اجرای طرح های ترافیکی به آمار حوادث رانندگی 
در سطح کشور اشاره کرد و گفت: واژگونی سهم زیادی در بروز تصادفات رانندگی داشته که 
این امر نشان می دهد که رانندگان باید از سرعت و سبقت غیرمجاز پرهیز کرده و همچنین 
در هنگام خستگی و خواب آلودگی رانندگی نکنند.  رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی نیروی 
انتظامی استان های خراسان رضوی، سمنان، فارس، سیستان و بلوچستان و آذربایجان 
شرقی را استان های دارای بیشترین آمار واژگونی در کشور دانست و گفت:  انحراف به چپ 
و عدم توجه به جلو دو دلیل دیگری هستند که در تصادفات نوروزی سال 94 و همچنین 
تصادفات سال جاری سهم زیادی به خود اختصاص داده اند.  وی با بیان اینکه در طول سال 
دستگاه های امدادی و خدماتی در کنار پلیس وظایف خود را انجام داده اند، گفت: همیاران و 
فرهنگ یاران ترافیک و همچنین بازرسان نامحسوس در این مدت فعالیت کرده و برای طرح 
ویژه نوروز 95 نیز ساماندهی شده اند و ان شاءالله در ایام نوروز نیز به کارگیری خواهند شد. 

جانشین فرمانده انتظامي استان هرمزگان  خبرداد :

کشف یک میلیون نخ سیگار خارجي قاچاق
 در میناب

جانشین فرمانده انتظامي استان هرمزگان از کشف یک میلیون و 100 هزار نخ سیگار 
خارجي قاچاق در شهرستان میناب خبر داد. 

سرهنگ علي اصغرخرم روي در مصاحبه با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: ماموران 
یگان تکاوري امام حسن عسکري)ع( شهرستان میناب با انجام اقدامات اطلاعاتي از انتقال 
محموله بزرگ سیگار قاچاق توسط چند دستگاه خودرو مطلع و بررسي موضوع را به 
صورت ویژه در دستور کار خود قرار دادند. وي افزود: ماموران حین کنترل محورهاي خاکي 
شهرستان به دو دستگاه وانت نیسان مشکوک و پس از یک تعقیب و گریز کوتاه آنها را 
متوقف کردند. این مقام انتظامي اذعان داشت: رانندگان این خودروها با استفاده از موقعیت 
منطقه متواري شدند و در بازرسي از آنها یک میلیون و 100هزار نخ سیگارخارجي قاچاق 
کشف شد. سرهنگ خرم روي با اشاره به اینکه سیگارهاي کشف شده به اداره مبارزه با 
قاچاق شهرستان منتقل شد،تصریح کرد: پلیس با تمام توان و به طور مستمر با پدیده شوم 

قاچاق مقابله و با قاچاقچیان مطابق قانون برخورد مي کند.

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم  خبرداد:

کشف 6 قطعه تاریخی از قاچاقچیان در قم
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم، از 
کشف 6 قطعه تاریخی مربوط به هزاره اول و دوره اسلامی از 

دو قاچاقچی در قم خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری قم، عیسی رضایی با اعلام این خبر گفت:  
این  قاچاقچیان  در نظر داشتند که شش قطعه از آثار تاریخی 
شهر دیگر را به یک خریدار اشیا عتیقه در قم بفروشند که با 
هوشیاری تیم های یگان حفاظت این اداره کل مورد پیگیری 

قرار گرفتند. 
رضایی افزود: جانشین فرماندهی یگان حفاظت وعوامل 
یگان اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
قم با مدیریت صحیح طی عملیاتی از وجود قاچاقچیان آثار 

تاریخی در قم اطلاع پیدا کرد و با تعامل نیروی فرماندهی 
انتظامی استان قم اقدام به دستگیری این افراد کرد.مدیرکل

میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم ابراز داشت: 
این دو قاچاقچی به همراه پرونده به مراجع قضایی ارجاع داده 

شدند و آثار کشف شده در اختیار این اداره کل قرار گرفت. 
وی با اشاره به مشخصات آثار کشف شده گفت: کاسه بزرگ 
از جنس سفال به ارتفاع 12/75 سانتی متر رنگ خاکستری، 
دو عدد دیکچه از جنس سفال به ارتفاع 11 و 13 سانتی 
متری سه پایه منقوش به رنگ قرمز، پیاله از جنس سفال 
به ارتفاع 10 سانتی متر دسته دار به رنگ خاکستری، لیوان 
پایه دوکمه ای از جس سفال به ارتفاع 11/80 سانتی متری 
دسته دار لبه خاکستری که این پنج قطعه مربوط به دوران 

هزار اول هستند.
وی ادامه داد: بشقاب لعاب دار از جنس سفال مربوط به 
دوره اسلامی مایل به رنگ آبی از دیگر اشیا کشف شده است.

مدیرکل
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم خواستار 
همکاری مردم با این اداره کل شد و گفت: مردم باید در حفظ 
اماکن تاریخی که بخشی از هویت ملی کشورمان است تلاش 
کنند و در صورت اطلاع از اقدامات مشکوک در اطراف آثار 
تاریخی با شماره های 37212280و7213660 برای پیگیری 
تماس حاصل کنند تا تیم های یگان این اداره کل حضور پیدا 
کنندضمن اینکه روزانه از آثار تاریخی ثبتی این استان بازدید 

صورت می گیرد.

فرمانده انتظامی استان هرمزگان از کشف 72 تن انواع مواد 
مخدر و دستگیری هفت هزار و 392 توزیع کننده، قاچاقچی 

و معتاد طی 11 ماه امسال در سطح  این استان خبر داد. 
  سردار عزیزا... ملکی  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس در تشریح اقدامات و کشفیات 11 ماهه مواد مخدر در 
استان بیان داشت: پلیس استان هرمزگان در ادامه اجرای 
طرح های ارتقاء امنیت اجتماعی و برخورد جدی و قانونی با 
عوامل خرده فروش و توزیع کننده مواد مخدر، با تلاش شبانه 
روزی طی 11 ماهه امسال 320 محله آلوده را طی 600 

مرحله طرح سراسری پاکسازی کردند. 
وی افزود: در مدت یاد شده 72 تن انواع مواد مخدر شامل 

57 تن و 400 کیلو تریاک، 14 تن و 500 کیلو حشیش، 
117 کیلو هروئین، 6 کیلو شیشه و پنج کیلو مرفین کشف 
و هفت هزار و 392 نفر در بحث قاچاق مواد مخدر شناسایی 
و دستگیر و با تشکیل پرونده به مراجع قضائی معرفی شدند. 

این مقام انتظامی استان با اشاره به کسب رتبه سوم کشوری 
در کشفیات مواد مخدر اظهار داشت: در 11 ماهه امسال 200 
باند تهیه و توزیع مواد مخدر متلاشي، 915 دستگاه خودرو 
و موتورسیکلت حامل و فعال در قاچاق مواد مخدر توقیف 
و سه مورد درگیری با قاچاقچیان صورت گرفته که در این 
درگیري ها سه نفر از سوداگران مرگ کشته و 19 نفر نیز 

زخمی شدند. 

سردار ملکی یاد آور شد: در 11 ماهه امسال در مقایسه 
با مدت مشابه سال قبل کشفیات مواد مخدر در استان 23 
به  قاچاقچی معروف  درصد کاهش داشته که دستگیری 

تمساح خلیج فارس یکی از عوامل این کاهش بوده است. 
فرمانده انتظامی استان هرمزگان ضمن قدردانی از مشارکت 
و همکاری خوب مردمی با پلیس در شناسایی و کشف جرایم 
از عموم شهروندان و مردم فهیم استان خواست: در صورت 
مشاهده و برخورد با هرگونه تهیه، توزیع و حمل مواد مخدر، 
در اسرع وقت از طریق تلفن 110 اطلاع تا در کمترین زمان 
ممکن نسبت به شناسایی و دستگیری مجرمان و متخلفان 

اقدام گردد. 

توقیف محموله پنج میلیاردي البسه قاچاق
 در چاراویماق 

فرمانده انتظامي شهرستان "چاراویماق" از توقیف محموله پنج میلیارد ریالي البسه قاچاق 
خبر داد. 

سرهنگ  عباس زنده گل تپه   در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس اظهار 
داشت:ماموران عملیاتي اداره مبارزه با قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي "چاراویماق" درقالب 
گشت انتظامي تلفیقي با ماموران یگان امداد شهرستان هنگام گشت زني در آزاد راه 
پیامبر اعظم)ص( یك دستگاه خودروي تریلي نفت کش حامل البسه قاچاق را توقیف 

کردند. 
وي افزود: ماموران در بازرسي از این خودرو، مقادیر قابل توجهي البسه خارجي قاچاق به 
ارزش تقریبي پنج میلیارد ریال را کشف کردند. این مقام انتظامي با اشاره به اینکه در این 
عملیات سه قاچاقچي دستگیر و به همراه کشفیات بدست آمده تحویل مقام قضائي شدند، 

تصریح کرد: خودروي توقیفي نیز به پارکینگ انتقال داده شد.

فرمانده انتظامي شهرستان بجنورد اعلام کرد: 

3۰فقره سرقت با دوچرخه! 
فرمانده انتظامي شهرستان بجنورد از دستگیري سارق محتویات داخل خودرو با 30 فقره 

سرقت که با دوچرخه اقدام به سرقت مي کرد خبر داد. 
سرهنگ  علي پاکدل  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: برابر گزارش 
هاي رسیده مبني بر چند فقره سرقت محتویات داخل خودرو در شهرستان بجنورد، 
بلافاصله موضوع در دستور کار مأموران فرماندهي انتظامي شهرستان بجنورد قرار گرفت. 

این مقام انتظامي با اشاره به این که مأموران براي شناسایي سارق، گشت زني هاي 
هدفمند را در سطح شهر اجرا کردند، افزود: مأموران در حین گشت، موفق به دستگیري 

سارق که با دوچرخه سرقت مي کرد، شدند. 
وي با بیان اینکه متهم 25 ساله دستگیر شده از سارقان سابقه دار است، تصریح کرد: 

متهم در بازجویي هاي انجام شده به 30 فقره سرقت اعتراف کرد. 
فرمانده انتظامي شهرستان بجنورد خاطرنشان کرد: متهم پس از تشکیل پرونده براي سیر 

مراحل قانوني به مراجع قضائي معرفي شد. 

فرمانده انتظامي استان یزد  خبرداد:

کلاهبرداري ۱۰ میلیاردي با عناوین جعلي! 
  فرمانده انتظامی استان یزد گفت: ماموران پلیس ، فردی را که با استفاده از عناوین جعلی قصد 
انجام کلاهبرداری از یک کارخانه کاشی در شهرستان مهریز را داشت شناسایی و دستگیر کردند. 
سردارایرج کاکاوند در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس،گفت:  ماموران پلیس 
آگاهی شهرستان مهریز از خبری پیرامون فعالیت های متقلبانه فردی در خصوص تجارت در 
صادرات کاشی مطلع شده و به همین منظور بررسی موضوع در دستور کار قرار گرفت. وی 
افزود: تحقیقات ماموران پلیس نشان می داد که متهم با حضور در یکی از کارخانه های کاشی 
شهرستان مهریز و انجام چندین معامله و همچنین ارائه مدارک هویتی و معرفی خود به نام 
یکی از تجار و بستن قرارداد، قصد کلاهبرداری را دارد. این مقام ارشد انتظامی ادامه داد: ماموران 
پلیس آگاهی شهرستان با اخذ مجوز قضائي، متهم را دستگیر و به اداره پلیس منتقل کردند و 
پس از استعلام، مشخص شد که این فرد با اسناد و مدارک هویتی جعلی اقدام به بستن قرارداد 

یک میلیارد تومانی خرید کاشی کرده است. سردار کاکاوند گفت: متهم با انجام خرید به صورت 
نقدی در چندین مرحله و جلب اعتماد صاحب کارخانه قصد داشت در مرحله ی بعدی اقدام به 
کلاهبرداری سنگین کرده و از محل متواری شود که با درایت ماموران اداره آگاهی شهرستان 
مهریز دستگیر شد. کاکاوند خاطرنشان کرد: متهم 42 ساله در بازجویی های اداره پلیس به 
استفاده از عناوین جعلی برای کلاهبرداری 10 میلیاردی از این کارخانه اعتراف و به همراه پرونده 
مربوطه به دادسرا معرفی شد. فرمانده انتظامی استان یزد در خاتمه به شهروندان هشدار داد: 
کلاهبرداران ابتدا با پرداخت وجوه نقد، اعتماد فروشندگان را جلب و سپس پس از خریدهای 
متعدد از محل متواری مي شوند؛ که لازم است در این خصوص فروشندگان در مواقع فروش 
کالا تحت تاثیر اظهارات افراد فرصت طلب و سودجو قرار نگرفته و مدارك و مستندات لازم و 

کافی را از آنها اخذ کنند. 
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فرمانده انتظامي استان هرمزگان  اعلام کرد:

کشف 72 تن انواع مواد مخدر در هرمزگان 

نوازش و محبت از لحاظ عاطفی روح و روان هر 
انسانی را می تواند به شدت تحت تاثیر خودش قرار 

دهد.
پیامبر اکرم)صلی الله علیه و آله( : هر که به پدر و 

مادرش نیکی کند، خداوند بر عمرش افزوده است.
 همه پدرومادرها عاشق فرزندان شان هستند. آنها در 
محبت کردن و نوازش کودک شان کوتاهی نمی کنند 
و بیشتر به خاطر دل خودشان است که به بوسیدن و 
در آغوش گرفتن فرزندشان از نوزادی علاقه مندند. اما 
این نوازش ها، بوسه ها و محبت ها چه تاثیری در رشد و 
پرورش کودک دارند؟ از دکتر مهراندخت پورشایگان در 
مورد این تاثیرات می پرسیم و او هم توضیحاتی می دهد 

که می توانید در قالب سوال و جواب بخوانید؛
 1. چند نوع نوازش داریم؟ 

نوازش انواع مختلفی دارد که سه دسته از عمده ترین 
آنها شامل: 1. نوازش های کلامی مانند ابراز محبت و 

تشویق و تحسین کودک 2. نوازش های لمسی مانند 
کودک  کردن  لمس  و  گرفتن  آغوش  در  بوسیدن، 
نگاه های  مانند  بدن  زبان  طریق  از  نوازش هایی   .3

محبت آمیز می شود.
 2. هر کودک چه مقدار به نوازش پدر و مادر 

خود احتیاج دارد؟
 نوازش و محبت از لحاظ عاطفی روح و روان هر 
انسانی را می تواند به شدت تحت تاثیر خودش قرار دهد. 
وقتی صحبت از کودکان به میان می آید این تاثیر بسیار 
برجسته تر می شود چون رشد عاطفی و هوش هیجانی 
کودک را می تواند ارتقا دهد. اما در این مورد نمی توان 
معیار عددی داد که هر کودک نیاز دارد روزانه x مرتبه 

بوسیده شود یا در آغوش گرفته شود.
افراد  روانی  و رشد  به عواطف  مربوط  معیارهای   
معیارهایی نسبی هستند که در افراد و شرایط مختلف 
متفاوت هستند و بیشتر مواقع افراط یا کمبود آنها قابل 

تشخیص است و شما به صورت غریزی می توانید آن 
را بسنجید.

 3. نوازش روی سلامت جسمی کودکان چه 
تاثیری می گذارد؟

 طبق تحقیقات صورت گرفته مشخص شده است 
تاثیر نوازش علاوه بر روح و روان بر روی جسم کودک 
نیز قابل ملاحظه است. اهمیت این مساله تا جایی 
است که مواردی وجود دارد از کسانی که در کودکی 
نوازش دریافت نکرده اند و در بزرگسالی دچار خشکی 
در ناحیه نخاع شده اند.  تحقیق دیگری نیز در مورد 
کودکان بی سرپرست انجام شده که در آن دو گروه 
از نوزادان مورد مطالعه قرار گرفته اند؛ نوزادانی که بغل 
گرفته می شدند و حرف های محبت آمیز می شنیدند 
از لحاظ تغذیه و رشد شرایطی به مراتب بهتر داشتند 
در مقایسه با گروه دیگری از نوزادان که موقع شیر 
خوردن پرستارانشان، شیشه شیر را به دست خود نوزاد 

می دادند و با آنها حرف نمی زدند. این دسته از کودکان 
آسیب پذیری بیشتری داشتند و حتی از نظر جسمی 
دچار مشکل می شدند. یعنی سیستم ایمنی آنها در 

مقابل بیماری ها ضعیف تر بود.
 4. پدر و مادرها چگونه می توانند به وسیله 
نوازش در رشد هوش هیجانی کودک موثر باشند؟ 
بسیاری از افراد در ارتباط عاطفی ضعیف هستند 
نمی توانند ابراز احساسات کنند و عواطف خود را به زبان 
آورد. برای اینکه بچه ها از نظر رشد هیجانی و عاطفی 
بتوانند بهتر رشد کنند، توجه بیشتر والدین به آنها مورد 
نیاز است. خیلی از پدر و مادرها اسباب بازی را جلوی 
بچه شان می گذارند و فکر می کنند همین که کودک با 
اسباب بازی اش سرگرم باشد، برایش کافی است. اما اگر 
شما موقع بازی کودک همراهش باشید و وقتی که او با 
اسباب بازی چیزی می سازد یا حرکت خلاقانه ای انجام 
می دهد همان موقع او را با تشویق کلامی یا بوسه و 

بغل حمایت کنید، روی رشد هوش فرزند شما بسیار 
تاثیرگذار است. 

5. کودکانی که هوش هیجانی بالاتری دارند، 
چه ویژگی هایی دارند؟ 

منتقل  موروثی  صورت  به  کمتر  هیجانی  هوش 
می شود و بیشتر اکتسابی است. یعنی بچه ها تحت 
تاثیر رفتار والدین، محیط اطراف، ارتباط با همسالان 
و... این مهارت ها را کسب می کنند. یکی از محیط هایی 
که می توان تفاوت کودکان را در میزان هوش هیجانی 
مشاهده کرد محیط مدرسه است که در آن بعضی از 
کودکان بسیار عاطفی و حمایت کننده هستند و نسبت 
به دوستانشان محبت ابراز می کنند و احساس همدلی 
با دیگر کودکان دارند و در تشخیص غم و ناراحتی 
دیگران نیز مهارت دارد. اما در مقابل برخی از کودکان 
دچار ضعف ابراز احساسات یا تشخیص حالات مختلف 

عاطفی دیگران هستند.

»کودکان« را از نوازش خود محروم نکنیم 

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای سید علیرضا شریفی با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته 
سند مالکیت ششدانگ پلاک10600/301/1737 اصلی اصلی بخش  1 صفحه 
399 و دفتر 670 ذیل 129879 بنام سید علیرضا شریفی ثبت و صادره و تسلیم 
 ـ92/071/30 در رهن بانک  شده سپس برابر سند رهنی 105824 و 105826 
سامان قرار گرفته است که نامبرده اعلام داشته که سند مالکیت در اثر اسباب 
کشی مفقود گردیده. لذا مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 قانون ثبت 
در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از 
انتشار آگهی ظرف مدت 10 کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا 
مورد رسیدگی قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور 

سند مالکیت المثنی برار مقررات اقدام خواهد شد./
جعفر کاظمی 
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم
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در زیر نور آفتاب کم جان اما مسرت بخش آخرین ماه 
زمستان 94، آرام و با همان لبخند همیشگی اش در دفتر 
کارش می نشیند و مانع کشیدن پرده ها می شود. می گوید، 
از آن جایی که از تاریکی بدم می آید هیچ وقت پرده ها را 
نمی کشم و با آفتابی که روی صورتم افتاده هم مشکلی ندارم.
از  یکی  آن  در  که  سالی  سال 94،  پایانی  روزهای  در 
تاریخی ترین توافق های بین المللی محقق شد و به مناقشه  
هسته ای 13 ساله پایان داد، فرصتی به دست آمد تا با مرد 

اول دیپلماسی کشور گفت وگویی کوتاه داشته باشیم.
یادآوری خاطره ای از دوران تدریس آقای وزیر، در دولت 
قبل که مسوولان دانشگاه تهران برگزاری یک کلاس درس 
را برای او تاب نیاوردند، آه از نهادش بلند می کند و نفسی 
عمیق می کشد. می گوید: خوبی دنیا این است که می گذرد. 
هیچ چیز پایدار نمی ماند و اگر این گونه نگاه کنیم، هم دوران 
سخت می گذرد و هم دورانی که در پست و مقام هستید. 
خوشبخت کسی است که در نتیجه چرخش ایام امتخانش 

را خوب پس دهد.
مذاکرات  در حدود سه سال  زیادی  ابهامات  و  سوالات 
مستمر و نفس گیر، پشت درهای مذاکراتی باقی است که این 
وقت کوتاه مجال طرح آن ها را نمی داد. برخی از سوالات بدون 
نیاز به طرح شدن، امروز پاسخ های شان داده شده و برخی 
دیگر به خاطره تبدیل شدند، اما هنوز سوالاتی وجود دارد 
که گذشت زمان اثری بر آن ها نداشته است. سفر غیر منتظره 
سعود الفیصل، وزیر خارجه وقت و متوفی عربستان در یکی از 
حساس ترین مقاطع مذاکرات هسته ای به وین و تاثیر غیرقابل 
انکار آن بر روند مذاکرات از جمله این سوالات است که طرح 

دوباره آن ما را به پاسخی متفاوت راهنمایی کرد.
امور خارجه کشورمان در گفت وگو  محمدجواد ظریف، وزیر 
با ایسنا درباره احتمال همکاری های ایران و آمریکا فراتر از بحث 
هسته ای و پس از برجام گفت: مذاکرات تمام شده است، اما اجرای 
برجام هنوز تمام نشده است. ایران قسمت اول تعهداتی که باید انجام 
می داد را اجرا کرده است. هم تعهدات ما مستمر است، هم تعهدات 
طرف مقابل و لازم است این تعهدات به شکلی اجرا شود که ایجاد 
اعتماد کند و برجام را معنی دار کند. قسمت مربوط به تعهدات ایران 
مشخص است و آژانس راستی آزمایی کرده و در حال انجام است. 
تعهدات طرف مقابل اما نیازمند به حضور همراه با اراده سیاسی 
آن هاست. یک وقت حضور و انجام تعهدات برای رفع تکلیف است و 
ایجاد اعتماد نمی کند؛ مثلا باید برخی دستورات اجرایی را برای رفع 
تحریم ها صادر می کردند که این کار انجام شده است اما یک وقت 

است که باید نشان دهند واقعا به اجرای توافق متعهد هستند.
آمریکایی ها باید برای حذف موانع روانی تحریم ها 

جدی تر وارد میدان شوند
او ادامه داد: با توجه به این که تحریم ها در یک مقطع زمانی 
طولانی اعمال شده، معتقدیم اکنون فضا شکسته شده است اما برای 
این که شرکت ها و بانک ها بتوانند در فضای پسابرجام ورود پیدا کنند، 
نیاز است که طرف آمریکایی با یک حرکت موثر فضای ایران هراسی 
که برخی گروه ها خارج از ایران تلاش دارند کماکان به آن دامن بزنند 
را بشکنند و این ملاک آزمایش ما خواهد بود که آیا واقعا آمریکایی ها 
قصد دارند به تعهدات شان با حسن نیت عمل کنند یا این گونه عمل 
نخواهند کرد. تاکنون روی کاغد به تعهدات  عمل شده است و در اجرا 
هم اقدامات خوبی صورت گرفته است از جمله سوییفت؛ اما هنوز در 
زمینه توقف تلاش ها برای حفظ تحریم روند کند است. آمریکایی ها 
باید برای حذف موانع روانی تحریم ها جدی تر وارد میدان شوند. ما 
کماکان منتظریم ببینم آمریکا در تعهدی که کرده جدی است یا 

فقط می خواهد رفع تکلیف کند.
مقامات کشور گفت وگو با آمریکا 
در حوزه های دیگر را می سنجند

ظریف درباره احتمال مذاکره ایران و آمریکا درباره مسایلی فراتر 
از بحث هسته ای با تاکید بر بی اعتمادی مردم ایران به آمریکا که 
بی اعتمادی عمومی است به نظرسنجی دانشگاه مریلند در این رابطه 
اشاره کرد و گفت:  در این نظرسنجی اکثریتی از مردم ایران از برجام 
حمایت می کنند ولی اکثریت بالاتری نسبت به آمریکا بی اعتماد 
هستند؛ بنابراین آمریکا برای رفع بی اعتمادی باید اقدام کند. اول 
باید حرف هایی که برخی مقامات غیرمسوول آمریکایی می زنند 
و باعث نگرانی مردم و مقامات عالی ما می شود متوقف شود. دوم 
از حرف های تبلیغاتی خودداری کنند و اقدامات اجرایی جدی در 
اجرای تعهدات شان انجام دهند؛ صدور دستورالعمل صرف در رفع 
تحریم ها کفایت نمی کند، باید اطمینان یابند که دستورالعمل ها 
اجرایی می شود و کسی خلاف آن اقدام نمی کند و این ها ملاک هایی 
است که ما در آینده از حرف تا عمل آمریکایی ها را می سنجیم که 
آیا آن ها به توافق و تعهدات خود پایبند هستند یا ملاحظات دیگری 
بر سیاست های شان حاکم است، این مساله است که تعیین می کند 
آیا مقامات عالی کشور در آینده منافع ملی را در این می بینند که 
گفت وگوی دیگری با آمریکا در حوزه دیگری صورت گیرد یا خیر. من 
فکر می کنم کلید این موضوع همان طور که رییس جمهور گفتند در 
واشنگتن است و آمریکایی ها هنوز باید برای تبدیل بی اعتمادی مردم 

ایران به اعتماد، تلاش کنند.
روند برداشته شدن تحریم ها مقداری کند بوده است

وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به این پرسش که برای رسیدن 
به این نتیجه که آمریکایی ها به تعهدات خود پایبند هستند چقدر 
زمان نیاز است یا چه اقدام خاصی باید انجام دهند تا شما نسبت به 
پایبندی آن ها به تعهدات شان اطمینان حاصل کنید؟ گفت: منتظر 
اقدام خاصی نیستیم. آمریکا باید تعدادی تحریم را روی کاغد لغو 
می کرد که انجام دادند اما این یک روند است و باید ببینم آن چه در 
روی کاغذ لغو کردند در عمل هم کمک می کند تحریم ها برداشته 

شود یا خیر. البته این روند مقداری کند بوده است.
رییس دستگاه دیپلماسی کشور ادامه داد: علت این که هنوز با 
آمریکایی ها مذاکره می کنیم از جمله در حاشیه اجلاس مونیخ یا 
لندن به همین دلیل است. ملاقات ها برای این است تا اقداماتی که 
باید در صحنه عمل انجام گیرد به نحوی درست صورت گیرد. این 
اقدامات در طول زمان انجام می گیرد از این رو باید با دقت پیگیری 
شود که درست انجام شود و شرکت و موسسه یا بانکی معطل 
تصمیم و اقدامی نماند. ما در وزارت  خارجه این روند را رصد و پیگری 

می کنیم.
ظریف در عین حال تصریح کرد: فکر می کنم روند اجرای برجام 
بد نبوده است اما آن قدر هم که ایجاد اعتماد کند، جدی نبوده است. 
شاید مقداری از این مساله به خاطر مجموعه تار عنکبوتی تحریم ها 
است که آمریکایی ها دور خود تنیده اند و الان خودشان هم در این 

تار عنکبوت گیر کرده اند.
سیاست های آمریکا حتی به منافع خودشان 

در منطقه ضرر می زند
وزیر امور خارجه در پاسخ به این پرسش که برخی صاحبنظران 
معتقدند بهتر بود همه مسایل مطرح میان ایران و آمریکا از جمله 
بحث موشکی روی میز مذاکره قرار می گرفت نه صرفا بحث هسته ای. 
چراکه پس از توافق و اجرایی شدن برجام شاهد هستیم مقامات 
آمریکایی اظهاراتی را در رابطه با خریدهای تسلیحاتی و دفاعی ایران 
یا آزمایش های موشکی ایران مطرح می کنند یا بعضا تهدیداتی را در 
صورت نقض برجام در این رابطه داشته اند؟ گفت: حتما اگر حل و 
فصل کلی داشتیم، این معضلات نبود؛ اما شرایط ما، نوع روابط ما با 
آمریکا و مدل رفتاری آمریکا در 37 سال گذشته امکان این را فراهم 
نمی کرد که با آمریکا به یک حل و فصل کلی برسیم. ما موضوع 
هسته ای را که یک موضوع دشوار و ویژه بود انتخاب کردیم و الان 
توپ در زمین آمریکایی هاست که نشان دهند با اجرای جدی برجام 
در ارتباط با ایران تابع واقعیات هستند یا فشار، یا تعریفی از منافع 
که با واقعیات خارجی در تعارض است. ما رفتار آمریکا را فعلا در 
حوزه برجام مشاهده می کنیم، چون در سایر حوزه ها با آمریکایی ها 
معامله ای نکردیم که از آن ها توقعی داشته باشیم و بالعکس و هر کدام 

از کشورها سیاست های خود را دنبال می کنیم.
او با تاکید بر اشتباه بودن سیاست های آمریکا در منطقه خاطرنشان 
کرد: سیاست های آمریکا حتی به منافع خودشان در منطقه ضرر 
می زند چراکه باعث ناآرامی در منطقه یا ایجاد داعش شده است. 
معتقدم اگر یک چیز تمامی مردم منطقه ی ما را به هم پیوند دهد، 
بی اعتمادی آن ها به آمریکاست. در عین حال ما با آمریکایی ها در 
مسایل منطقه تفاهمی نکردیم که در این موضوع بحثی با آن ها 

داشته باشیم. آن ها نیاز دارند سیاست های شان را اصلاح کنند و بعد 
ما تصمیم می گیریم در چه حوزه هایی با آن ها تعامل کنیم.

هیچ خدشه ای به برنامه موشکی، وارد نمی شود
ظریف با تاکید بر این که »تصمیم ما برای مذاکره صرفا بر سر 
موضوع هسته ای به خاطر بی اعتمادی است که به آمریکا داشتیم 
و موضوعات دفاعی ما ارتباطی به بحث هسته ای ندارد و به همین 
دلیل اجازه ندادیم این موضوعات وارد برجام شود«، افزود: آمریکایی ها 
خودشان بارها گفته اند، موضوع موشکی نقض برجام نیست. این 
درحالی بود که در گذشته بر اساس قطعنامه 1929 ادعا می کردند 

که آزمایش های موشکی ما نقض این قطعنامه است.
وی با اشاره به قطعنامه 2231 و ادعاهای آمریکایی ها درباره 
به   2231 قطعنامه  در  کرد:  خاطرنشان  ایرانی  موشک های 
موشک هایی که با قابلیت حمل کلاهک هسته ای طراحی شده اند 
اشاره شده است در حالی که هیچ یک از موشک های ما به این منظور 
طراحی نشده اند، بنابراین اشاره و ادعای آمریکایی ها قابل پذیرش 

نیست و خلاف است.
ظریف درباره خریدهای تسلیحاتی و مسایل دفاعی کشور با اشاره 
به این مطلب که در قطعنامه های قبلی هرگونه همکاری دفاعی با 
ایران ممنوع بود، افزود: در ضمیمه قطعنامه 2231 برخی همکاری ها 
نیازمند مجوز شورای امنیت است و این به طور ماهوی وضعیت را 
تغییر داده است. در عین حال اعلام کرده ایم برای توان دفاعی و 
موشکی مان از کسی اجازه نمی گیریم. سایر کشورهایی که بخواهند 
با ایران همکاری داشته باشند روند مذکور در شورای امنیت را آن ها 
باید طی کنند نه این که ما به آن روند متعهد باشیم. اتفاقا در برجام 
اطمینان حاصل کردیم که تامین نیازمندی های دفاعی مان در اقلام 
و مواد دو گانه ارتباطی با برجام پیدا نکند. مذاکرات بسیار سختی در 
این زمینه داشیم که شاید ماه ها طول کشید و از آخرین موضوعاتی 
بود که در مذاکرات حل و فصل شد. ما در این زمینه که تامین اقلام 
دفاعی برجام را نقض نخواهد کرد، نگرانی نداریم. کمال دقت شده 
است که نه به برنامه موشکی و نه در زمینه تامین قطعات دفاعی و 

موارد لازم برای بحث های دفاعی هیچ خدشه ای وارد نشود.
روزی که سعود الفیصل به وین آمد

 تقریبا به توافق رسیده بودیم
ظریف در ادامه این گفت وگو در پاسخ به این پرسش که سفر 
غیرمنتظره سعود الفیصل، وزیر خارجه وقت عربستان سعودی و 
دیدارش با جان کری، وزیر خارجه آمریکا در فرودگاه وین در حین 
مذاکرات هسته ای و در حالی که همگان انتظار به نتیجه رسیدن 
مذاکرات در کلیات را داشتند، دلیل تمدید مذاکرات بود؟ شما در 
آن مقطع گفتید که این سفر ربطی به مذاکرات نداشته است؟ امروز 
می توانید توضیح بیش تری درباره آن رویداد دهید؟ گفت: همان روز 
و الان هم طرف آمریکایی این گونه مطرح کرد و می کند که سعود 
الفیصل برای گفت وگو درباره مذاکرات هسته ای به وین نیامده و من 
هم اگر در این باره آن روز حرفی زدم بر اساس ادعای طرف آمریکایی 
بود؛ اما واقعیتی که وجود دارد این است که آن روز تقریبا ما به 
توافق رسیده بودیم. همان تفاهمی که بعدها در لوزان مطرح شد. 
قرار بود عصر همان روز اعلام کنیم که روی کلیات توافق کردیم؛ 
همان چیزی که تقریبا در لوزان صورت گرفت. ما حتی با یکی از 
وزیران خارجه 1+5 بعد از گفت وگویی که من و او با آقای کری 
داشتیم و تقریبا هم زمان با عزیمت ایشان به فرودگاه برای دیدار با 
فیصل بود، درباره نحوه اعلام توافق صحبت می کردیم که به چه 
شکل اعلام شود؛ مکتوب باشد یا به طور کلی اعلام کنیم مبنی 
بر این که می توانیم الان وارد جزییات شویم یا توافق را روی کاغد 
بنویسم و در این حد نزدیک شده بودیم؛ اما به چه دلیلی به هم 
خورد؛ برخی معتقدند تماس هایی در واشنگتن با کاخ سفید گرفته 
شد و برخی می گویند در ملاقات فیصل و کری صحبت هایی رد و 
بدل شد. من ادعایی درباره تحولات در آن مقطع ندارم و فقط دارم 
شرایط پیرامونی را تشریح می کنم. ممکن است الان هم آمریکا این 

صحبت ها را تکذیب کند.
ظریف در پاسخ به این که پس همه چیز آماده اعلام توافق کلی 
بود که موضوعی خارج از مذاکرات اعلام تفاهم را چند ماه به تعویق 
انداخت؟ گفت: معمول این است که وقتی شرایط با یک بحران 
ناخواسته و ناگهانی رو به رو می شود مدتی طول می کشد که به 

شرایط قبل برگردید و دو سه ماهی این مساله ما را عقب انداخت.
به گزارش ایسنا، سعود الفیصل، وزیر خارجه وقت عربستان دوم 
آذر 1393، یک روز قبل از آخرین روز مذاکرات در مهلت تعیین شده 
به وین آمد و در هواپیمای شخصی اش با جان کری، وزیر خارجه 
آمریکا دیدار کرد. این دیدار در حالی انجام شد که وی چند روز قبل 
از آن با جان کری در پاریس درباره ایران ملاقات کرده بود و حضور 
غیرمنتظره اش در وین حرف و حدیث های زیادی را ایجاد کرد و در 

نهایت مذاکرات برای هفت ماه دیگر )یک دوره چهارماه اولیه و در 
نهایت هفت ماهه( تمدید شد.

دود کاهش قیمت نفت قبل از همه 
به چشم سعودی ها خواهد رفت

وزیر خارجه کشورمان در ادامه درباره تصمیم عربستان سعودی 
با همراهی آمریکا در کاهش قیمت نفت و تاثیر آن بر مذاکرات اظهار 
کرد: با توجه به تاکید در ایران برای خارج شدن از وابستگی به نفت و 
اقتصاد مقاومتی الان ما در بین کشورهای تولیدکننده نفت کم ترین 
ضرر را از کاهش قیمت نفت می بینیم. الان تمام دولت های منطقه از 
جمله عربستان سعودی با بحران شدیدی روبه رو شدند که مجبورند 
خودشان در این سیاست تجدیدنظر کنند. این سیاست سعودی ها 
بسیار خصمانه بود مثل سیاست شان در حمایت از داعش و صدام 
اما دودش قبل از همه به چشم خودشان خواهد رفت. این سیاست 
اقتصادشان را متزلزل کرده و بر اقتصاد جهان نیز تاثیر گذاشته است 
و الان تنها بازار سرمایه و بورسی که در کل جهان روند تعادلی و 
صعودی را طی می کند بازار ایران است و همه بازارهای دیگر با مشکل 

مواجه اند و یکی از دلایل این مشکلات ناشی از بی ثباتی قیمت نفت 
است. عوامل اقتصادی در کاهش قیمت نفت تاثیر داشت اما حتما 
سعودی ها در تشدید روند کاهش بهای نفت هدف سیاسی داشتند و 

ما این را از روز اول گفتیم.
وزیر امور خارجه کشورمان در بخشی دیگر از گفت وگوی خود با 
خبرنگاران ایسنا به سوالات آن ها در زمینه مسائل منطقه و احتمال 

برخی از جابه جایی ها در وزارت امور خارجه پاسخ گفت.
دیدگاه های ایران بر مبنای 

واقعیت های راهبردی منطقه است
ظریف در پاسخ به این سوال که شما بعد از برجام سفری به 
عراق،  قطر و کویت داشتید و مقاله ا ی را با عنوان »الجار ثم الدار« 
در دو روزنامه معتبر عربی منتشر کردید و پیشنهاد ایجاد مجمع 
گفت وگوهای منطقه یی را مطرح کردید ولی به نظر می رسد با توجه 
به تحولات رخ داده در منطقه این پیشنهاد به نتیجه عملی نرسید؟ 
گفت: سیاست جمهوری اسلامی ایران در منطقه همواره در راستای 
پیگیری این سیاست اصولی و راهبردی بوده است. یادم هست در 
سال 1365 اولین بار در این زمینه مطلبی را نوشتم. در آن موقع 

پیش نویس نامه ایران خطاب به دبیرکل سازمان ملل متحد را به 
عنوان یک کارشناس در نمایندگی در نیویورک نوشتم و دکتر ولایتی 

وزیر خارجه وقت لطف کردند و آن نامه را امضاء کردند.
وزیر امور خارجه کشورمان در این راستا افزود: در آن نامه این 
پیشنهاد مطرح شد که نباید اجازه دهیم جنگ ایران و عراق به دیگر 
عرصه های منطقه گسترش پیدا کند و در این چارچوب لازم است 
یک نظام امنیت منطقه یی ایجاد کنیم. این نامه مبنای بند 8 قطعنامه 
598 شد. در واقع یک سال و نیم بعد از نگارش آن نامه به درخواست 
ایران بندی در قطعنامه 598 گنجانده شد که در آن این پیشنهاد 
مطرح شده بود که کشورهای منطقه می بایست با همکاری یکدیگر 
ترتیبات ایجاد یک امنیت منطقه یی را فراهم کنند. در آن موقع من 
به عنوان کارمند در نمایندگی ایران در سازمان ملل متحد فعالیت 
می کردم و وظایف برخی از موضوعات مربوط به قطعنامه را به عنوان 
کاردار در زمان سفارت مرحوم دکتر سعید رجایی خراسانی بر عهده 

داشتم.
ظریف در همین چارچوب خاطرنشان کرد: من قبل و بعد از 
برجام در روزنامه های متعدد انگلیسی و عربی مطالبی در این ارتباط 
نوشتم و این ادامه خط فکری بود که از سال 65 شروع شد. بعد از 
حمله عراق به کویت ما تأکید کردیم که اگر بند هشت قطعنامه 598 

اجرایی می شد شاهد این وضعیت در منطقه نبودیم.
این دیپلمات عالی رتبه ایرانی در همین راستا افزود: بعد از حمله 
آمریکا به عراق در زمان جورج بوش پسر و زمانی که مسوولیت 
نمایندگی ایران در سازمان ملل متحد را داشتم و در سخنرانی که در 
شورای امنیت انجام دادم و در مقاله ای که در نیویورک تایمز نوشتم 
تأکید کردم که ما به امنیت منطقه یی نیاز داریم و این موضوع مانع 
این گونه تحولات در منطقه است؛ بنابراین این موضوع جدیدی نیست 
که ایران اتخاذ کرده باشد. این موضع درستی است که ما از سال 65 

اتخاذ کردیم و کماکان بر آن اصرار داریم.
وزیر امور خارجه با اشاره به این که این دیدگاه ایران بر مبنای 
واقعیت های راهبردی منطقه تدوین شده است، گفت: ما تأکید داریم 
که منطقه ما به امنیت، ثبات و آرامش نیاز دارد و بر اساس همین 
نیاز جمهوری اسلامی ایران راهبرد خود را درباره مسائل منطقه 
پیگیری می کند. البته برخی از همسایگان ما در منطقه هستند که به 
دلایل غیر واقع بینانه به دنبال تنش در منطقه هستند و علاقمندند 
که فضای ایران هراسی را که به دلیل تبلیغات غلط ایجاد شده بود 
ادامه دهند و در همین چارچوب با این گونه پیشنهادها بر اساس 

سیاست های کوته نگرانه خود مخالفت می کنند.
پیشنهادات ایران برای امنیت منطقه شکست نخورده است

ظریف تأکید کرد: ولی این دلیل نمی شود که ما احساس کنیم که 
پیشنهادهای ما برای امنیت منطقه و یا ایجاد گفت وگوی منطقه یی 
شکست خورده است. به درست بودن این سیاست ها معتقدیم و آن 
را ادامه می دهیم و معتقدیم که این سیاست درست، محقق خواهد 
شد. همان طور که در موضوع هسته ای ایران هیچ گاه میز مذاکره را 
ترک نکرد و این دیگران بودند که به فشار روی آوردند و در آخر به 
این نتیجه رسیدند که با اهرم فشار به جایی نمی رسند و بار دیگر پای 
میز مذاکره برگشتند؛ بنابراین معتقدم که اگر ما بر روی سیاست های 
درست مان در منطقه تأکید کنیم در نهایت این سیاست ها مورد 

پذیرش قرار می گیرد.
وی در پاسخ به این سوال که با توجه به مطالبی که مطرح کردید 
شما هم چنان امیدوار هستید؟ تصریح کرد: بله   حتماً. معتقدم که در 

منطقه ما گزینه دیگری وجود ندارد.
برخی از دیپلمات ها اول همه گزینه های

 غلط را انتخاب می کنند تا به گزینه درست برسند
ظریف در واکنش به این پرسش که شما فکر می کنید چقدر طول 
بکشد که کشورهایی مانند عربستان نیز به همان نتیجه ای برسند 
که شما رسیده اید؟ خاطرنشان کرد: معمولاً برخی از دیپلمات ها 
همه گزینه های غلط را اول انتخاب می کنند تا به گزینه درست 
برسند. معتقدم که برخی از کشورهای منطقه نیز به اشتباه و به 
دلیل محاسبات غلط سیاست هایی را انتخاب کردند که بیش از همه 
دامنگیر خود آن ها می شود. دولت عربستان با حمایت از گروه های 
افراطی، جنگ افروزی و کشتار مردم بی گناه یمن باعث شده که خود 
در انزوا قرار بگیرد و دیر یا زود مجبور به اصلاح سیاست های خود 
می شود. گرچه هر چه زودتر این سیاست ها را اصلاح کند به خود و 

منطقه کمتر آسیب می رساند.
نمی خواهم با پاسخ به اظهارات عادل الجبیر

 به او اعتبار بدهم
اظهارات عادل الجبیر در مصاحبه با هفته نامه آلمانی اشپیگل از 
دیگر سوالاتی بود که از ظریف پرسیده شد. او در واکنش به بخشی 

از گفته های این مقام سعودی که گفته بود ایرانی ها دیپلمات های ما 
را کشته اند، اظهار کرد: عادل الجبیر در این مدتی که مسوولت وزارت 
امور خارجه عربستان را پذیرفته  آن قدر حرف های خلاف زده  که فکر 
نمی کنم کسی در دنیا حرف های ایشان را جدی بگیرد و من هم قصد 
ندارم به حرف هایی که خیلی جدی نیست با پاسخ دادن به اظهاراتش 

اعتبار ببخشم و روش خود را در این زمینه نمی شکنم.
یوسف بن علوی برای میانجی گری به تهران نیامده بود

ظریف در ادامه با تأکید بر اینکه مردم دنیا عاقل تر از آن هستند که 
حرف های وزیر امور خارجه عربستان را جدی بگیرند در پاسخ به این 
سوال که آیا در جریان سفر یوسف بن علوی، وزیر امور خارجه عمان 
به تهران بحثی به عنوان میانجیگری بین ایران و عربستان از سوی 
عمان صورت گرفت با توجه به این که مردم ایران از کشور عمان 
به عنوان میانجی خاطراتی را به یاد دارند؟ تصریح کرد: ایشان برای 
میانجیگری نیامده بودند. شما باید توجه کنید که روابط ما با عمان 

روابطی ذاتی است و نسبی نیست.
این دیپلمات عالی رتبه ایرانی، ادامه داد: عمان کشور همسایه 
ماست و ما تلاش داریم که ارتباط خود را با عمان در موضوعات 
مختلف گسترش دهیم و مطمئنا کسی که بخواهد برای میانجیگری 
بانک  رییس  و  سرمایه گذاری  تجارت،  وزیر  باشد  داشته  سفری 
مرکزی اش را به همراه نمی آورد. سفر آقای علوی و هیأت عالی رتبه  
همراه شان به تهران بر اساس منویات رهبران دو کشور صورت گرفته 
است و ما تلاش داریم که روابط اقتصادی دو کشور را به مانند روابط 
سیاسی به سطح راهبردی ارتقاء دهیم. عمان و تهران در این زمینه 
جدی هستند. در این سفر پروژه های متعددی بین مقامات دو کشور 
مورد مذاکره قرار گرفته و امیدواریم در آینده شاهد رابطه راهبردی 

ایران و عمان در زمینه مسائل اقتصادی باشیم.
وزیر امور خارجه کشورمان در ادامه در پاسخ به این سوال که 
بعد از تحولات صورت گرفته بین روابط ایران و عربستان اشخاصی 
مانند اشتاین مایر و ابراهیم جعفری وزیران خارجه آلمان و عراق 
برای میانجیگری  نواز شریف، نخست وزیر پاکستان  و هم چنین 
بین ایران و عربستان به تهران و ریاض سفر کردند، آیا در این 
میانجی گری ها موفقیتی وجود داشت یا این که هم چنان عربستان 
را مانع موفقیت این موضوع می دانید که وی پاسخ داد: مسأله این 
است که ایران به دنبال تنش در روابط منطقه یی نیست و هر کشوری 
که بخواهد از ایجاد تنش در منطقه جلوگیری کند ما مانعی در این 

ارتباط نمی بینیم.
عربستان آرامش در منطقه را مغایر با منافعش می داند

رییس دستگاه دیپلماسی کشورمان تأکید کرد: عربستان احساس 
می کند که آرامش در منطقه مغایر با منافع حیاتی اش است و شما 
شاهد بودید که این کشور در کنار رژیم صهیونیستی شدیدترین 
تلاش ها را برای به شکست کشاندن برجام انجام داد ولی خوشبختانه 

شکست خوردند.
ظریف ادامه داد: ماهیت دیدگاه سعودی ها در دنیا روشن است 
و آن ها باید برای خود تعیین تکلیف کنند که آیا به دنبال تنش 
هستند، تنشی که منطقه را دچار خطر می کند یا این که می خواهند 
در سیاست های خود اصلاحاتی ایجاد کنند، منافع خود را به درستی 
تشخیص دهند و منافع عربستان و منطقه را در قالب آینده مبتنی بر 
حسن هم جواری نه آینده مبتنی بر تقویت افراط گرایی و تنش آفرینی 

دنبال کنند. این تصمیمی است که عربستان باید بگیرد.
او با بیان این که اگر کسی به منطقه سفر کرده باشد مشاهده 
کرده که در ایران نیازی به بحث نبوده چون ما به دنبال تنش نیستیم، 
افزود: آن ها در عربستان با موافقت طرف مقابل روبه رو نشدند چرا که 

ذات سیاست های آن ها مبتنی بر تنش آفرینی است.
کسی برای جابه جایی در وزاتخانه به من فشار نیاورد

وزیر خارجه کشورمان در ادامه گفت وگوی خود با خبرنگاران 
ایسنا، در مورد مباحث منتشر شده در ارتباط با برخی از جابه جایی ها 
از جمله این که گفته شده فشارهایی به وزارت خارجه برای تغییر 
معاون عربی و آفریقای وزیر خارجه از سوی دولت صورت گرفته 
است؟ خاطرنشان کرد: کسانی که من را می شناسند می دانند که 
اگر قرار بود با فشار کسی سیاست هایم را عوض کنم برجام به نتیجه 
نرسیده بود و تاکنون برنامه ام در وزارت خارجه را نیمه کاره گذاشته و 

از این مسوولیت کنار می رفتم.
تغییر  تاکنون در مورد  از سوی دولت  نه  تاکید کرد:  ظریف 
آقای  نه  و  است  آورده شده  فشار  به من  یا جابه جایی شخصی 
رییس جمهور چنین اقدامی را انجام داده است. آقای رییس جمهور 
همواره با بزرگواری مسائل مربوط به وزارت خارجه را دنبال کردند 

ولی متاسفانه برخی به دنبال فضاسازی هستند.
این دیپلمات ارشد ایرانی با بیان این که چرخش در وزارت خارجه 
یک امر طبیعی است در این ارتباط تصریح کرد: من خودم به مدت 
10 سال معاون وزیر بودم. مدتی سفیر شدم و بعد از این که برگشتم 
مدتی بیکار شدم )با خنده(. در واقع می خواهم بگویم برخلاف سایر 
دستگاه ها تغییر و چرخش در وزارت خارجه یک قاعده است، نه یک 
استثنا و اگر کسی برای مدت زیادی در یک پستی بماند مورد استثنا 
قرار گرفته است. البته این به این معنا نیست که کسی قرار است 
عوض شود یا بماند، بلکه این قاعده کلی وزارت خارجه است و این 
قاعده روشن است. در وزارت خارجه این گونه نیست که کسی طبق 
میل خود عمل کند، بلکه باید همه براساس نیاز سیستم عمل کنند.

برای برخی از دوستان مسوولیت های جدیدی
 را در نظر گرفته ایم

وی با بیان این که »ما برای برخی از دوستان در وزارت خارجه 
مسوولیت های جدیدی را در نظر گرفته ایم« ادامه داد: به طور معمول 
این مقطع از سال )نزدیک به پایان سال( زمان تغییر سفیران کم کم 
فرا می رسد و مباحثی در این ارتباط منتشر می شود. به طور معمول 
در سه ماه اول سال سفیران جدید اعزام می شوند و سفیران قبلی 
برمی گردند و در همین راستا بازار شایعات در ارتباط با جابه جایی ها 

در وزارت خارجه داغ می شود ولی من وارد بازار شایعات نمی شوم.
ظریف تاکید کرد: وقتی تصمیمی می گیریم باید مراحل آن 
تصمیم طی شود مثلا برای انتخاب یک سفیر ما پیشنهادی را مطرح 
می کنیم؛ رییس جمهور آن پیشنهاد را تایید می کند و بعد باید کشور 
مقابل نیز در این ارتباط موافقت کند و ما آن موقع است که می توانیم 

بگوییم مثلا فلانی سفیر ایران در فلان کشور شده است.
وزیر خارجه کشورمان با بیان این که همه دوستان در وزارت 
خارجه سرمایه این وزارت خانه هستند و ما از این سرمایه ها همواره 
استفاده می کنیم ادامه داد: دوستان می دانند که در وزارت خارجه 
آن چه که برای من مهم است میزان توانایی و تخصص دوستان در 
حوزه های کاری شان است، نه گرایش های سیاسی آن ها. البته این 
مساله را هم باید اشاره کنم که داشتن گرایش سیاسی و عضویت در 
حزبی خلاف اساسنامه این وزارتخانه است و اگر کسی عضو حزب 
سیاسی شود این امر مساوی با مستعفی شدن وی در وزارت خارجه 
تلقی خواهد شد و به صورت خودکار عضویتش در وزارت خارجه 

منتفی می شود.
این دیپلمات عالی رتبه کشورمان با بیان این که وزارت خارجه 
دستگاهی است که به طور ذاتی و طبق تعریف باید فراتر از جناح های 
سیاسی عمل کند و فقط براساس منافع ملی اقدامات را به پیش ببرد 
تاکید کرد: همه همکاران ما در وزارت خارجه چنین نگاهی دارند و 

آن چه که برای ما ملاک است منافع ملی است.
دیگر کلاس درس برای من نگذاشتند

ظریف در ادامه در پاسخ به این پرسش که در سال های 88  - 87 
در دانشگاه تهران دیگر کلاسی به شما اختصاص داده نشد و برخی 
اساتید شما را دیدند که با ناراحتی دانشگاه را ترک کردید. از آن 
سال ها و برخوردها تا این روزها که به عنوان وزیر خارجه فعالیت 
می کنید را چگونه می بینید؟ گفت: خوبی دنیا این است که می گذرد. 
هیچ چیز پایدار نمی ماند و اگر این گونه نگاه کنیم، هم دوران سخت 
می گذرد و هم دورانی که در پست و مقام هستید. خوشبخت کسی 
است که در نتیجه چرخش ایام امتحانش را خوب پس دهد. در 
مقاطعی در دانشگاه تهران و دانشکده وزارت خارجه افتخار تدریس 
داشتم. خب در مقطعی علاقه کم تری بود به این که  بنده تدریس 
کنم. دانشگاه تهران هیچ وقت من را رد نکرد اما از یک ترمی به بعد 
دیگر کلاس درس برای من نگذاشتند. کسی نگفت نیا، اما کسی هم 
نگفت بیا. برای جلسه دفاع برخی دانشجویانم به برخی دانشگاه های 
می رفتم )البته نه دانشگاه تهران( و در آن جا به اساتید آن دانشگاه 
پیغام می دادند که به فلانی بگویید دیگر اینجا پیدایش نشود. خب 
برخی دوستان این گونه نگاه می کردند. حالا یک جور دیگر و ممکن 

است فردا به همان شکل سابق نگاه کنند.

تاثیر دنیای مجازی بر انتخابات مجلس و خبرگان؛

تلگرام؛ رسانه محبوب برای انتخابات 7 اسفند
مردم ما معمولاً به کسی که مشهور نیست و نمی   شناسند، رأی نمی  دهند، اما چنان 
محتواهای جذاب و اثربخشی توسط رهبران افکار عمومی در تلگرام تولید و پخش شد که 
اکثریت مردم توجیه شدند و به اشخاصی که نمی   شناختند، در لیست مجلس و به افرادی 

که نمی   خواستند، در لیست خبرگان رأی دادند.
به گزارش جماران،  می گویند پیروزی هزار پدر دارد، اما شکست یتیم است. پیروزی 
خیره  کننده اصلاح  طلبان در تهران با دستان خالی، علیرغم همه مضیقه   ها و حرمان  ها 
و شکست بی چون و چرای اصولگرایان، علیرغم برخورداری از همه امکانات و ملزومات 
پیروزی، به عوامل مختلفی نسبت داده می شود. من به عنوان کار شناس علوم ارتباطات، از 

زاویه اثربخشی رسانه  ای به این حادثه می   نگرم.
 همه کسانی که در رأی  گیری شرکت کردند، شاهد استفاده مردم از موبایل هنگام 
نوشتن برگ رای بودند. تلگرام، رسانه موبایلی محبوب این روز ها، کانال ارتباطی مردم با 
یکدیگر بود. نخبگان تاثیرگذار از طریق تولید محتوا و انتشار آن از طریق کانال  های موجود 
در تلگرام، شبکه  ای بسیار گسترده و نامرئی در سراسر کشور ایجاد کرده بودند. توجیه و اقناع 

رأی  دهندگان برای دادن رأی لیستی، در این شبکه صورت گرفت.
 مردم ما معمولاً به کسی که مشهور نیست و نمی   شناسند، رأی نمی   دهند، اما چنان 
محتواهای جذاب و اثربخشی توسط رهبران افکار عمومی تولید و پخش شد که اکثریت 
مردم توجیه شدند و به اشخاصی که نمی   شناختند، در لیست مجلس و به افرادی که نمی 
خواستند، در لیست خبرگان رأی دادند. این کار در حالی به انجام رسید که رسانه های 
پُرتعداد اصولگرایان و در رأس آن سازمان صدا و سیما، همه توش و توان خود را بر تخریب 
متمرکز کرده بودند و با متهم کردن ارائه  کنندگان لیست به عامل انگلیس بودن، تبلیغات 

منفی پُردامنه ای را سامان داده و با قدرت پیش می بردند.
 در علوم ارتباطات، در بحث اثرات فناوری  های نوین بر تحولات جوامع انسانی، پدیده 
شهروند-خبرنگار با رویدادهای سال 1388 ایران گره خورده است؛   همان طور که اوج 
اثربخشی و نقش  آفرینی شبکه  های اجتماعی نظیر فیس بوک و توئی تر، با بهار عربی در 
کشورهای مصر و تونس یاد می   شود. اکنون انتخابات 7 اسفند ایران به عنوان مصداق روشن 
اثربخشی رسانه  های موبایلی، در تاریخ ارتباطات ثبت می   شود و در متون ارتباطی، از تلگرام 

به عنوان کانال ارتباطی مردم ایران برای ایجاد تغییر یاد خواهد شد.
 اسمارت  فون  ها یا تلفن  های هوشمند، به جهت دسترسی دایم مردم، مهم  ترین عرصه 
زورآزمایی گروه  های سیاسی در انتخابات 7 اسفند بود. شبکه تلگرام، بخش عمده این رقابت 
را در اختیار داشت و مخاطبان میلیونی آن در اقصی نقاط کشور، تحت تأثیر جریان  سازی 
 های خبری آن قرار گرفتند. شبکه موبایلی تلگرام با تأثیرگذاری شگفت انگیز بر انتخابات 

7 اسفند، تحولاتی را رقم زد که اثربخشی اینترنت بر توسعه را وارد فاز جدیدی ساخت.
 پژوهشگران ارتباطات سیاسی در دانشگاه لوئیزیانا در ایالات متحده، در سال 2015، 
تحقیق جامعی را در ارتباط با تأثیر اینترنت بر رقابت های انتخاباتی در جهان انجام دادند که 
نتایج قابل تأملی داشت. محققان در این تحقیق، 205 حزب در 35 کشور را مورد ارزیابی 
قرار داده و نتیجه گرفتند که میزان تأثیرگذاری اینترنت بر رقابت  های انتخاباتی، به درجه 
رواداری آن نظام سیاسی بستگی دارد. در کشورهای با نظام سیاسی کاملًا بسته، اینترنت 
هیچ تأثیری بر نتایج انتخاباتی ندارد. هرچه این درجه رواداری بالا تر برود، تأثیر مشخص بر 
هدایت آرا به سمت خاص دارد. محققان ارتباطات سیاسی دانشگاه لوئیزیانا، نتیجه گرفتند 
که احزاب و گروه  های مستقر، اصلی و ریشه دار، بیشترین استفاده را از اینترنت می  برند و 

احزاب و گروه  های نوظهور سیاسی، شانس کمتری در این زمینه دارند.
علاقه حاکمیت سیاسی به حضور حداکثری مردم در انتخابات و البته ایستادگی قابل 
تحسین دولت، باعث شد درجه رواداری در سطح مناسبی تعیین شود تا میدان کارزار 
انتخاباتی، شاهد جابجایی  های مهم میان نخبگان سیاسی موجود باشد. در این می ان، نقش 
و برنامه دولت برای انتخابات و همچنین باز ماندن فضای تعاملی در شبکه  های اجتماعی 

اینترنتی، واجد اهمیت بود.
شبکه  های اجتماعی اینترنتی، هزینه  های حضور در صحنه انتخابات را برای افراد تازه 
وارد به شدت کاهش داد. گروه  هایی که به دلیل مضیقه  هایی مالی، نمی   توانستند پول 
خرج کنند و حضور مؤثری در رقابت انتخاباتی داشته باشند، توان آن را یافتند که فضاهای 
شبکه  ای جدید برای مشارکت و قلمروافزایی خود ایجاد کنند. سرمایه اطلاعاتی و کانال  های 
کم  هزینه ارتباطی مانند تلگرام که توسط اینترنت فراهم شده، فرصت مغتنم برای اشخاص 

و گروه  های سیاسی بود تا از کارایی تکنولوژی  های جدید بهره ببرند.
اینترنت شکاف آگاهی و نابرابری  های سیاسی میان شهروندان و گروه   ها را کاهش داد 
و به عاملی برای افزایش میزان اطلاعات در دسترس و همچنین کثرت منابع و محتواهای 
سیاسی تبدیل شد که تاکنون فقط در اختیار نخبگان سیاسی بوده است. اینترنت میدان 

رقابت برابر برای احزاب را فراهم ساخت و قدرت پویایی سیاسی در جامعه را افزایش داد.
 امروز به برکت اینترنت و رسانه های آنلاین مثل تلگرام، دیگر همه تریبون دارند؛ 
می گویند و می شنوند. فناوری های دوسویه ارتباطی، قاعده بازی را به هم زد. اینک کنترل 
سیستم های ارتباطی از تولیدکننده پیام به مصرف کننده پیام یا مخاطب منتقل شده است. 
دیگر مرکزیت ارتباط با فرستنده های پیام نیست، با افراد است. از طرف دیگر، ارتباطات مثل 
پُست، سفارش پذیر شده است و می تواند پیام دلخواه هرکسی را فقط به خود او برساند. هر 
چه فناوری ارتباطی پیشرفته  تر می شود، نقش مردم، پُررنگ تر جلوه می کند و واقعاً سخت 
است برای کسانی که یک عمر، یکسویه سخن گفته اند، اکنون باید با مخاطب تعامل کنند 
و سخنان او را همسنگ سخنان خود، گوش فرادهند؛ اما امروز کسانی که به پیام خود 
ارزش قائل هستند و دوست دارند از دایره ارتباطی جامعه، ناخواسته حذف نشوند، مجبورند 

تعامل را بپذیرند.
 با این وجود، محققان ارتباطات سیاسی دریافته  اند که سود اصلی شبکه اینترنت، نصیب 
احزاب و نخبگان سیاسی ثابت و ریشه دار شده است. اصلاح طلبان توانستند از اینترنت 
برای پایدار کردن حامیان و هواداران مردد و بسیج حامیان فعال خود بهره ببرند. نخبگان 
سیاسی اصلاح طلب، از منافع فناوری  های جدید به خوبی استفاده کردند. کانال  های جدید 
ارتباطی که از طریق اینترنت کارا شده  اند، این نخبگان را توانمند کرد تا ابزارهای جدید 

ارتباطی را هدفمند به کار بگیرند.
آنچه برای نقش تلگرام در انتخابات 7 اسفند می  توان افزود، این است که علیرغم 
همه تلاش  های پنهان و آشکار در شبکه  های اجتماعی و صحنه سیاسی کشور، ساختار 
جمعیتی کشور به نفع اعتدالیون و اصلاح طلبان پیش رفته است. در انتخابات جمعه، اغلب 
آنهایی که به سن رأی دادن رسیده بودند، جوانان نوگرایی هستند که بیشتر از پوس تر 
و تبلیغات سنتی خیابانی، به پیام های اقناعی تلگرام واکنش مثبت نشان می دهند. البته 
آنهایی هم که به ترفند بستن شیر تلگرام در صورت لزوم، دل خوش کرده بودند، به درستی 
متوجه شدند که نارضایتی 26 میلیون کاربر تلگرام در ایران، بروز دچار رفتارهای غیرقابل  

پیش  بینی در پی دارد، بنابراین آن را عملی نکردند.
 در هر حال، رسانه های موبایلی، از این پس در دنیای اجتماع و سیاست حرف بسیاری 
برای گفتن خواهد داشت. کلید موفقیت در این رسانه ها، به جهت انتخاب گزینشی کاربران، 
تولید محتوای مناسب مبتنی بر صداقت و سادگی و روراستی با مخاطب است. پس 
دوستان رسانه  ای که هنوز در بند روش  های جنگ روانی گوبلز هستند، هفتاد سال عقب  تر 

از نیاز امروز سیر می کنند. در دنیای امروز دیگر دروغ و دغل کارساز نیست.

ابراز تمایل موگرینی
به تعمیق روابط اتحادیه اروپا با ایران

مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با بیان این که اتحادیه اروپا تعامل دو جانبه با ایران 
را از سر گرفته است، گفت: قصدا دارم به زودی به تهران سفر کنم.

به گزارش ایسنا، فدریکا موگرینی، مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در گفت وگو با 
خبرگزاری ترند، گفت که اتحادیه اروپا تمایل دارد همکاری هایش را با ایران افزایش دهد.

موگرینی اعلام کرد: برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( در زمینه رژیم منع اشاعه 
تسلیحات هسته ای و امنیت منطقه یی بسیار اهمیت دارد و باید آن را یک نقطه عطف 

بالقوه قلمداد کرد.
وی که به منظور شرکت در نشست شورای مشورتی کریدور جنوبی گاز به باکو، پایتخت 
جمهوری آذربایجان سفر کرده است، روز شنبه به ترند گفت که اتحادیه اروپا هم چنین 

تعامل دو جانبه خود را با ایران از سر گرفته است.
ایران و گروه 1+5 )آمریکا، انگلیس، فرانسه، چین، روسیه و آلمان( برنامه جامع اقدام 
مشترک را که در ژوییه سال 2015 در وین حاصل شد، در روز 16 ژانویه سال جاری 
اجرایی کردند. براساس این توافق، تحریم های اعمال شده علیه ایران لغو شده است که 

شامل محدودیت ها بر بخش بانکی و آزاد سازی دارایی های مسدود شده ایران می شود.
مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا هم چنین گفت:  من چند روز پیش با محمدجواد 
ظریف، وزیر امور خارجه ایران در بروکسل دیدار و درباره موضوعات منطقه یی و دو جانبه 
با وی گفت وگو کردم و قصد دارم به زودی به همراه شماری دیگر از مقامات اروپایی به 

تهران سفر کنم.
او افزود: برگزاری گفت وگوهای سیاسی منظم و بازسازی روابط اقتصادی نزدیک )میان 

ایران و اتحادیه اروپا( یک تمایل مشترک محسوب می شود.
به گفته فدریکا موگرینی، تجارت، انرژی، محیط زیست، مهاجرت و اجرای قانون از 
جمله زمینه هایی است که اتحادیه اروپا دوست دارد همکاری هایش را در آن ها با ایران 

افزایش دهد.
وی تصریح کرد: من اطمینان دارم که تجدید این تعامل نه تنها به نفع شهروندان 
ایرانی، بلکه به نفع شهروندان ما در اتحادیه اروپا است؛ این اتفاقات مثبت می تواند با شروع 

از همسایگان ایران، تمام منطقه را دربرگیرد.
مسوول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در ادامه به مذاکرات بین المللی سوریه اشاره 
کرد و گفت که سرانجام توانستیم تمام بازیگران بین المللی مربوطه را بر سر میز مذاکره 
جمع کنیم، من نمی خواهم تشریح کنم که پایان دادن به یک جنگ تا چه اندازه 
ضروری است، چون شما همه به خوبی از تاثیرات بی ثبات کننده این وضعیت در منطقه 
و پتانسیل گرایش های رادیکالی ناشی از مناقشات طولانی فرقه گرایانه در خاورمیانه 

مطلع هستید.

نکــته

خبــر

محمد جواد ظریف: 

با فشار سیاست هایم را عوض نمی کنم

در برجام اطمینان حاصل کردیم 
که تامین نیازمندی های دفاعی مان 
در اقلام و مواد دو گانه ارتباطی با 
برجام پیدا نکند. مذاکرات بسیار 
سختی در این زمینه داشیم که 

شاید ماه ها طول کشید و از آخرین 
موضوعاتی بود که در مذاکرات 

حل و فصل شد

برخی از دیپلمات ها همه گزینه های غلط 
را اول انتخاب می کنند تا به گزینه درست 

برسند. معتقدم که برخی از کشورهای 
منطقه نیز به اشتباه و به دلیل محاسبات غلط 
سیاست هایی را انتخاب کردند که بیش از همه 
دامنگیر خود آن ها می شود. دولت عربستان 
با حمایت از گروه های افراطی، جنگ افروزی 
و کشتار مردم بی گناه یمن باعث شده که 

خود در انزوا قرار بگیرد و دیر یا زود مجبور به 
اصلاح سیاست های خود می شود
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كسى كه به پدر و مادرش كينه  توزانه بنگرد

 حتىّ اگر بر او ستمكار باشند

خداوند، نمازى را از او نمى  پذيرد.

دوشنبه - دهم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3952

پیام توئیتری روحانی به مردم: به احترامتان می ایستم
گفته می  شود: رییس جمهور با انتشار یادداشتی کوتاه در صفحه توئیتر خود از مردم ایران جهت 
مشارکت در انتخابات تقدیر کرد. به گزارش ایلنا، در این پیام آمده است:  »هنرمندانه با رای خود فضای 
جدیدی خلق کردید. در برابر شما ملت بزرگ که افتخار تاریخ ایران زمین هستید، به احترام می ایستم.«

هاشمی: هرکسی را مردم نخواهند باید کنار برود
گفته می شود: آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام گفت: 
هرکسی را مردم نخواهند باید کنار برود. به گزارش ایرنا، در تازه ترین مطلب در توئیت آیت الله هاشمی 
رفسنجانی که بعد از انتخابات نوشته شده، آمده است: هیچ کسی یارای مقاومت در برابر خواست اکثریت 

مردم را ندارد، هر کسی را مردم نخواهند باید کنار برود.

هیچ گونه جشنی برگزار نمی کنیم
گفته می شود: مقام مطلع در دفتر دکتر عارف تاکید کرد: هیچگونه مراسم جشنی در مقطع فعلی 
از سوی هواداران رییس شورای عالی سیاست گذاری انتخاباتی اصلاح طلبان برگزار نمی شود. به گزارش 
ایرنا، به دنبال سوالات مکرر شهروندان تهرانی از دفتر محمدرضا عارف رییس شورای عالی سیاست گذاری 
انتخاباتی اصلاح طلبان در خصوص برگزاری جشن پیروزی در انتخابات مجلس و نیز انتشار برخی شایعات 
در فضای مجازی در این باره، یک منبع مطلع در دفتر دکتر عارف اعلام کرد: ضمن قدردانی از اظهار لطف 
مردم بزرگوار ایران به ویژه شهروندان تهرانی، به جهت حفظ حرمت ایام فاطمیه هیچگونه مراسم جشنی 
در مقطع فعلی از سوی هواداران دکتر عارف برگزار نمی شود و در صورت لزوم برگزاری جشن پیروزی، 

بعد از ایام فاطمیه از طریق دفتر وی به اطلاع مردم بزرگوارمان خواهد رسید.

اینترنت سال ۹۵ ارزان می شود
گفته می شود: معاون وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از برنامه کاهش قیمت اینترنت در سال 95 
خبر داد و گفت: طرح کاهش قیمت پهنای باند اینترنت را به کمیسیون تنظیم مقررات ارتباطات می 
بریم. محمود خسروی، درخصوص برنامه های وزارت ارتباطات برای کاهش قیمت پهنای باند اینترنت و 
دسترسی کاربران اظهارداشت: مانند هر سال درصدد کاهش قیمت پهنای باند برای سال 95 هستیم و در 
این زمینه ارزیابی از وضعیت موجود آغاز شده است. مدیرعامل شرکت ارتباطات زیرساخت، با بیان اینکه 
در حال ارزیابی وضعیت فعلی قیمت پهنای باند با توجه به تغییرات قیمت جهانی خرید، هستیم اضافه کرد: 
با هماهنگی وزیر ارتباطات تا پایان سال جاری، پیشنهاد مدنظر برای کاهش این قیمت را ارائه خواهیم داد.

روحانی فروردین ۹۵ به عراق می رود
گفته می شود: محسن جلال پور رئیس اتاق بازرگانی ایران اعلام کرده حسن روحانی رئیس جمهور، 
هفته دوم فروردین ماه 1395 سفر مهمی به سه کشور خواهد داشت. وی تصریح کرده رئیس جمهور 
ابتدا به کشور همسایه پُر جمعیت شرقی ایران یعنی پاکستان می رود؛ سپس به عراق، سرزمین عتبات 
عالیات سفر می کند و وین پایتخت اتریش آخرین مقصد این سفر دوره ای خواهدبود. رئیس اتاق بازرگانی 
ایران با اشاره به اهمیت سفر روحانی به کشورهای مذکور، خاطرنشان کرده سازمان متبوعش چند روزی 

است سرگرم برنامه ریزی برای اعزام سه هیئت بزرگ اقتصادی همراه با هیئت عالی رتبه سیاسی است.

میلیاردر ایرانی نیمی از سهام اورتون را خرید
گفته می شود: یک ایرانی ثروتمند نیمی از سهام اورتون، تیم لیگ برتری انگلیس را خریداری کرد. 
فرهاد مشیری که با 1.4 میلیارد پوند ثروت علاقه زیادی به فوتبال دارد و تصمیم گرفته بود تا در لیگ برتر 
انگلیس سرمایه گذاری کند، بعد از آنکه از خرید سهام آرسنال صرف نظر کرد و آن را در اختیار دوستش 
علی شیر عثمانوف روس قرار داد، این بار توانست نیمی از سهام اورتون را خریداری کند. این سرمایه دار 
ایرانی با 200 میلیون پوند توانست نیمی از سهام اورتون را به نام خود کند. او که در زمینه های تولید فولاد 
و اپراتور تلفن همراه فعال است، از مدت ها پیش به دنبال سرمایه گذاری در لیگ برتر انگلیس بوده است.

واکنش عباس عبدی به ادعای پیروزی اصولگرایان
گفته می شود: عباس عبدی تحلیلگر مسائل سیاسی در واکنش به ادعای پیروزی اصولگرایان در یکی 
از رسانه ها گفت: کجای دنیا 80 درصد مجلس که تماما از یک جریان سیاسی است رای نمی آورد و باز 
هم آن جریان را در انتخابات جدید پیروز شده تلقی می کنند. لذا این فرایند در یک جایی معیوب است 
و این که در چنین حالتی هم یک رسانه ای اینطور تیتر می زند، بدتر از شکست است.آمار منتشر شده از 
نتایج انتخابت مجلس شورای اسلامی حاکی از رای قاطع لیست مورد حمایت اصلاح طلبان و اعتدالیون 

در دهمین دوره مجلس شورای اسلامی است.

سازمان حج: فعلا اعزام نداریم
گفته می شود:رئیس سازمان حج و زیارت گفت: 64 هزار نفر سهمیه سال آینده حج تمتع است و 
براساس مصوبه دولت، عمره مفرده تعلیق است و هیچ برنامه ای برای عمره گزاران نداریم. سعید اوحدی 
افزود: سهمیه حج ما 64 هزار نفر است که امنیت جانی آنها برای ما از اهمیت خاصی برخوردار است. وی 
اظهار کرد: فعلا حج به دلیل رابطه سیاسی و دیپلماتیک ایران و عربستان قطع است و اعزامی نداریم تا 

این رابطه برقرار شود. 

صندوق رایی به سرقت نرفته است
گفته می شود: معاون امنیتی و انتظامی وزارت کشور گفت: در هیچ یک از حوزه های انتخابیه 
سراسر کشور هیچ صندوق رایی به سرقت نرفته و برخی خبرها در مورد این اتفاق صحیح نیست. حسین 
ذوالفقاری در جمع خبرنگاران حاضر در ستاد انتخابات کشور گفت: در برخی حوزه های انتخابیه نظیر 
یاسوج و کوهدشت طرفداران کاندیداها تجمع کرده بودند که شورای تامین در این مناطق تشکیل و 
موضوع مدیریت شد و قرار شد این موضوعات از طریق قانونی پیگیری شود. وی افزود: پیش از انتخابات، 

شورای فضای مجازی تشکیل شد و این شورا به این نتیجه نرسید که محدودیتی اعمال شود.

 ارسال روزانه 200 میلیون پیامک در ایام انتخابات
گفته می شود: محمود واعظی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات از ارسال روزانه 200 میلیون پیامک 
در یک هفته منتهی به انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی و پنجمین دوره خبرگان رهبری 
خبر داد و افزایش کیفیت فضای ارتباطی کشور را سبب بهبود اطلاع رسانی، درگیری لفظی کمتر و 

کاهش مصرف کاغذ دانست.

نامحــرمانه

مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( از ایجاد 46 
در جشن  قم  در  مردمی  آوری کمک های  پایگاه جمع 

نیکوکاری خبر داد.
عبدالله جلالی ظهر یکشنبه در نشست خبری با اصحاب 
رسانه قم با بیان اینکه از چهاردهم اسفندماه همزمان با 
سالروز تأسیس کمیته امداد به فرمان امام خمینی )ره( تا 
21 اسفندماه به عنوان هفته احسان و نیکوکاری نامگذاری 
شده است، بیان کرد: شعار امسال جشن نیکوکاری »بهار 

همدلی، شکوه مهربانی« نامگذاری شده است.
وی گفت: امام خمینی )ره( 10 اسفندماه سال 57 وارد 
شهر قم شدند و چهار روز بعد، فرمان تأسیس کمیته امداد 

را صادر کردند بنابرین کمیته امداد مولود شهر قم است.
مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( در خصوص 
اشاعه فرهنگ  و  ترویج  افزود:  نیکوکاری،  اهداف جشن 
انفاق و احسان و نوع دوستی و همچنین تلاش برای تأمین 
برخی از نیازهای محرومان و ایتام از جمله اهداف جشن 

نیکوکاری است.
وی با بیان اینکه جشن نیکوکاری به مدت سه روز 
برگزار می شود، ادامه داد: چهارشنبه 12 اسفندماه جشن 
نیکوکاری به دانش آموزان اختصاص یافته است که در کلیه 
مدارس کمک های دانش آموزان را برای نیازمندان   همان 
آموزشگاه جمع آوری می  شود که در 700 آموزشگاه استان 

این اقدام انجام می شود.
جلالی بیان کرد: در روز 13 اسفندماه جشن نیکوکاری 
به صورت عمومی در میادین و خیابان ها با ایجاد 46 پایگاه 
اصلی در سطح شهر و بخش ها برگزار می شود و به جمع 

آوری کمک های مردمی می پردازد.
وی گفت: 14 اسفندماه در میعادگاه های نماز جمعه و 
مصلی، پایگاه های کمیته امداد برای جمع آوری کمک های 

مردمی در این استان دایر می شوند.
مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( عنوان کرد: در 
بخش های کهک، قنوات، جعفریه و دستجرد نیز علاوه بر 
شهر قم، پایگاه هایی برای جمع آوری کمک های مردمی 

دایر شده است.
وی ابراز کرد: 12 مرکز نیکوکاری در هفته احسان و 
نیکوکاری به جمع آوری کمک های مردمی مردم محله و 
توزیع کمک ها در میان نیازمندان   همان محل می پردازند.

جشن  برای  اختصاصی  حساب  شماره  اعلام  با  وی 
و  خیرین  کرد:  بیان  مختلف  بانک های  در  نیکوکاری 
به شماره حساب 13226265.27  نیکوکاران می توانند 
شماره  و   22222.60 شناسه  کد  با  ملت  بانک  جام 
ملی  بانک  سیبای   ،6104337770116398 کارت 
0170007000004 با کد شناسه 22222.60 یا شماره 
را  خود  نقدی  هدایای   6037691990048993 کارت 

واریز کنند.
جلالی همچنین ادامه داد: مردم می توانند از سامانه 
ارتباط مردمی با شماره پیامک 30001906 و یا شماره 
تماس 36167662-38819100 با امداد تماس بگیرند تا 

هدایای خود را اهدا کنند.
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی استان قم همچنین 
از راه اندازی سامانه USSD پرداخت کمک های نقدی به 
شیوه استفاده از تلفن همراه خبر داد و خاطرنشان کرد: 
نیکوکاران می توانند با شماره گیری #8877* به وسیله 
تلفن همراه کمک های مالی خود را به نیازمندان اهدا کنند.

جمع آوری 228 میلیارد کمک مردمی 
در 11 ماه گذشته

جلالی با بیان اینکه سال گذشته در هفته نیکوکاری 
مبلغ هفت میلیارد و 469 میلیون و 994 هزار ریال کمک 
نقدی و غیر نقدی جمع آوری شده است، اظهار داشت: 
جشن نیکوکاری در اسفندماه سال جاری با همکاری صدا 
و سیما، کمیته امداد، آموزش و پرورش و بسیج و شهرداری 

در سراسر شهر قم برگزار می شود.
اصلی  پایگاه های  ایجاد  کنار  در  گفت:  وی 
نیکوکاری، عرضه و فروش  کمک های مردمی جشن 
محصولات و صنایع دستی مددجویان تحت حمایت 

انجام می گیرد.
مدیر کل کمیته امداد امام خمینی )ره( عنوان کرد: در 
روز 13 اسفندماه پایگاه های حامی یابی برای ایتام در قالب 

طرح اکرام فرزندان یتیم و غیر یتیم برگزار می شود.
جلالی اظهار کرد: بیش از 125 هزار جفت کفش با 
ارزش بالغ بر 20 میلیارد ریال در آستانه عید نوروز میان 
تمامی خانواده های تحت حمایت توسط یکی از خیرین 

استان توزیع می شود.
نیازهای اساسی برای خانواده های  اینکه  بیان  با  وی 
مواد  و  پوشاک  نقدی،  شامل کمک های  تحت حمایت 
غذایی می شود، افزود: بلافاصله پس از جمع آوری کمک ها 
نیازمند آن مدرسه، در  در مدارس صرف دانش آموزان 
مراکز نیکوکاری صرف نیازمندان   همان محله و در پایگاه ها 

صرف محرومان استان می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، مدیر کل کمیته امداد امام 
خمینی )ره( گفت: طی 11 ماهه سال جاری کمک های 
مردمی اعم از صدقات، کمک به ایتام در قالب اکرام ایتام، 
و 959  میلیارد  مجموعا 228  زکات  و  طرح محسنین 

میلیون و 741 هزار ریال بوده است.

برای جمع آوری کمک های مردمی؛

۴۶ پایگاه جشن نیکوکاری در قم ایجاد می شود

آگهی نتیجه نهایی انتخابات مجلس شورای اسلامی در حوزه انتخابیه قم

اخبــار
معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان قم:

15 درصد تولید گوشت مرغ در قم 
مازاد نیاز است

معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان قم با اشاره به فعالیت 
321 واحد مرغداری گوشتی در قم، گفت: 15 درصد تولید گوشت مرغ در 

این استان مازاد بر نیاز است.
حسین علی بیگی، اظهار داشت: با توجه به حضور کار شناسان دامپروری به 
عنوان مدیر فنی تولید و ناظرین بهداشتی در واحدهای مرغداری و نظارت لازم 
بر کیفیت نهاده ها و خوراک طیور و سایر مراحل پرورش و همچنین تولید مرغ 
در محیط های دارای شرایط و ضوابط مورد تأیید این معاونت و سازمان نظام 
مهندسی کشاورزی و کنترل لازم در کشتار، بسته بندی، حمل و نقل و توزیع 
و بالا بودن دانش فنی مرغداران گوشتی استان مرغ تولید شده از لحاظ کیفی 
استاندارد وجود دارد. وی گفت: از آنجایی که سن کشتار مرغ یکی از عوامل 
موثر در بهبود شاخص های اقتصادی تولید، افزایش بهره وری، کاهش ضایعات 
و بهبود کیفیت گوشت مرغ است این معاونت با توجه به ملاحظات سلامت 
جامعه کاهش سن کشتار که پرورش مرغ 42 روزه است و به دنبال آن کاهش 
وزن کشتار مرغ زنده را از اولویت های خود در سال جاری و سال آینده قرار 
داده است. معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان قم عنوان کرد: 
در سال های اخیر در ایران شاهد پخش شایعاتی مبنی بر استفاده از هورمون 
در پرورش طیور بوده ایم که متأسفانه برخی اظهار نظرهای غیر مسئولانه و دور 
از هرگونه شناخت تولید و صرفا به منظور تشویش اذهان عمومی به این مسئله 
دامن زده است. علی بیگی بیان کرد: استان قم دارای 321 واحد مرغداری 
گوشتی با ظرفیت 6 میلیون و 28 هزار و 80 قطعه با تولید بیش از 32 هزار 
تن در سال است که به منظور کنترل تولید و تنظیم بازار مرغ گوشتی، جهت 
جوجه ریزی ماهیانه سقف فعالیت در نظر گرفته شده است. معاون بهبود 
تولیدات دامی جهاد کشاورزی استان قم گفت: بر اساس جوجه ریزی ماهیانه 
صورت گرفته و میزان مصرف به طور میانگین 15 درصد از تولید گوشت مرغ 

استان مازاد بر نیاز استان قم بوده و به خارج از استان صادر می شود.

مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبر داد:

 پرداخت غیرحضوری حق بیمه
مدیرکل تامین اجتماعی استان قم خبر داد پرداخت غیرحضوری حق بیمه 
تامین اجتماعی در قم مدیرکل تامین اجتماعی استان قم از فراهم شدن امکان 
پرداخت غیرحضوری حق بیمه تامین اجتماعی بدون نیاز به درج شناسه 

پرداخت و مبلغ در قم خبر داد.
سید مجتبی موسوی با اشاره به فراهم شدن امکان پرداخت غیرحضوری 
حق بیمه تامین اجتماعی، اظهار کرد: این امکان در راستای تسهیل و تسریع 
در امور کارفرمایان و بیمه شدگان و افزایش رضایتمندی آنان انجام شده است.

وی افزود: جلوگیری از مغایرت های ناشی از خطای کاربری در ثبت 
اطلاعات، تکرار واریزی حق بیمه و ایجاد ناشناس های بانک درآمد از اهداف 
اصلی فراهم شدن امکان غیرحضوری حق بیمه با قابلیت عدم نیاز به درج 

شناسه پرداخت و مبلغ است. 

قائم مقام شهردار قم گفت: باید ارتباط با 
مردم، نخبگان و کساني که دغدغه آینده شهر 
را دارند، مهم و داراي اهمیت باشد تا تصمیمات 

صحیح گرفته شود.
ابراهیم معتمدي با اشاره به نقطه نظرات 
مردم به ویژه نخبگان اظهار داشت: در حوزه 
توسعه شهر نظراتي ارائه شده و بازدیدهایي از 
تعدادي مراکز فرهنگي صورت گرفته و از نقطه 
نظرات آنها استفاده کردیم، بر همین اساس 

فصل هاي مشترك تعریف شده است.
تسهیل  براي  خدماتي  به  اشاره  با  وي 
درخواست مردم گفت: سامانه 137 به عنوان پل 
ارتباطي بین شهرداري و مردم است، که روزانه 
به وسیله این سامانه مشکلات و نقطه  نظرات 

خود را بیان مي کنند، طي بازدید از مجموعه 137 کمیته راهبردي براي این سامانه تشکیل 
شده است.

قائم مقام شهردار قم خاطرنشان کرد: مسئولیت کمیته با دستور شهردار به عهده اینجانب 
گذاشته شد، که با حضور معاون خدمات شهري، مدیر 137 و مدیر روابط عمومي مشغول 
فعالیت است، این ساختار مورد تصویب قرار گرفت و با دستور شهردار بحث هاي زیرساختي 

137 تقویت شده است.
براي  جلسه اي  کرد:  خاطرنشان  وي 
افزایش تعداد نیروي انساني 137 برگزار شده 
و فعالیت ها در حال انجام است و روزانه موارد 
دریافت  اطلاعات  و  بررسي  به 137  مربوط 
مي شود و نتایج به معاونت ها و شهرداري مناطق 

ارجاع داده خواهد شد.
معتمدي عنوان کرد: در موردي که نیاز 
تماس  شهروند  باشد،  حضوري  ملاقات  به 
و  شود  بررسي  موضوع  تا  شود  مي  گرفته 
مشکلشان  مناطق  به  مراجعه  با  افراد  اگر 
حل نشود، پس از طي فرآیندي به کمیته 

مراجعه مي کنند.
نباید  امور  انجام  براي  اینکه  بیان  با  وي 
از مردم جدا شد، گفت: این اعتقاد وجود دارد، که از مردم جدا نشویم، زیرا اگر در داخل 

مجموعه اي کار  کنیم، ولي نفهمیم، مردم چه مي گویند، راه را اشتباه رفتیم.
که  کساني  و  نخبگان  مردم،  با  ارتباط  باید  کرد:  عنوان  قم  شهردار  مقام  قائم 
دغدغه آینده شهر را دارند، مهم و داراي اهمیت باشد تا تصمیمات صحیح گرفته 

شود.

در اجرای ماده 24 قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی و ماده 72 آیین نامه اجرایی آن، به اطلاع کلیه اهالی حوزه انتخابیه قم می رساند که در انتخابات مجلس شورای اسلامی 

که در روز جمعه 1394/12/7 در حوزه انتخابیه قم برگزار شد، جمع آرای ماخوذه صحیح در این حوزه انتخابیه 443797 بود که اشخاص زیر به ترتیب: 

می باشند. اینک در اجرای ماده ۶8 قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی از تاریخ انتشار این آگهی به مدت دو روز هیات اجرایی مرکز حوزه انتخابیه در محل فرمانداری قم  برای قبول 
شکایات آماده می باشد.

در ضمن به استناد تبصره 1،2و3 ماده مذکور کسانی که از نحوه برگزاری انتخابات شکایت داشته باشند ، می توانند ظرف هفت روز از تاریخ اخذ رای شکایت مستند خود را به دبیرخانه 
شورای نگهبان نیز تسلیم نمایند.شکایاتی قابل رسیدگی خواهد بود که مشخصات شاکی یا شاکیان شامل نام ، نام خانوادگی ، نام پدر ، شغل، نشانی کامل ، شماره تلفن )درصورت داشتن 

تلفن( و اصل امضای شاکی را داشته باشد.
همچنین در صورتی که شاکی بدون دلیل و مدرک کسی را متهم نماید و عمل شاکی عنوان افترا داشته باشد قابل تعقیب و پیگیری است.

قائم مقام شهردار :

از نظرات شهروندان و نخبگان در تصمیم گیری ها استفاده می کنیم


